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Od Redakcji

PÓŁMETEK
Tytuł mojego krótkiego wstępu do nu-

meru 3/7/2022 „Kuriera Uniwersyteckiego” 
mógłby też brzmieć np. „Zostało jeszcze dwa 
lata”, albo „Podsumowanie połowy kadencji”. 
Ale nie o tytuł tu idzie. 

W obszernym wywiadzie, którego udzielił 
„Kurierowi” rektor prof. Sławomir Bukowski, 
odniósł się do minionych dwóch lat, w których 
pełni tę zaszczytną funkcję. W skali historii 
uczelni, to niewiele, ale na jej dzieje, wizerunek 
i pozycję na akademickiej mapie kraju każdy rok, 
a nawet każdy dzień ma fundamentalne znacze-
nie. Teraz tym bardziej, gdyż świat przyśpieszył 
w sposób dotąd niespotykany. Rozwój tech-
nologiczny determinuje nasze życie niemalże 
w każdym wymiarze. I oczywiście, można patrzeć 
na to niekiedy krytycznie, że ta rewolucja, oferu-
jąc nam swoje zdobycze, jednocześnie uzależnia 
nas od nich a także w sposób bezceremonialny 
modeluje naszą osobowość kreując na swój 
sposób człowieka XXI wieku. 

Zachęcam więc do lektury wywiadu, 
w którym rektor mówi o borykaniu się z co-
dziennymi problemami uczelni, jej fi nansami 
ale jednocześnie prowadzi politykę długofa-
lową, zawartą w strategii jej rozwoju, która 
wyznacza jej przyszłość. A credo rektora to: 
„Jesteśmy i mamy być silną uczelnią regionalną 
ale z dużymi aspiracjami, która i w nauczaniu 
i w badaniach naukowych reprezentuje bardzo 
wysoki poziom”. A wszyscy na to pracujemy, 
wszyscy jesteśmy potrzebni w tym skomplikowa-
nym mechanizmie funkcjonowania uczelni. 

A jak ocenia rektor swoich współpracowni-
ków, czego od nich (nas) oczekuje, a czego nie 
toleruje – zachęcam do przeczytania wywiadu. 

Wojciech Bielawski
naczelny redaktor
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„Kurier  Uniwersytecki” /  the „University Courier”  
is a journal of the Kazimierz Pulaski University 
of Technology and Humaniti es in Radom. It has 
existed since 2000.Currently, from 2021 as “Kurier 
Uniwersytecki” /  the “University Courier”. It documents 
the most important events in the life of the university. 
We write about the scienti fi c achievements of 
university employees, research projects,  functi oning of 
the academic community, and students’ life.
We have prepared two pages of the magazine in 
English. They contain informati on from the Polish 
version of ‘Courier”, presented in a very condensed 
way. The editors hope that the group of our readers 
will expand to include new recipients, this ti me foreign-
language readers.

 editor-in-chief 
of the magazine

Wojciech Bielawski

In the issue 3/7/2022 we write, among others about:
Page 9-16 In the regular column “Alone with ...” 
interviews with: Rector of Kazimierz Pulaski University 
of Technology and Humaniti es in Radom prof. Sławomir 
Bukowski  and Dean of the Faculty of Chemical 
Engineering and Commodity Science prof. Marcin 
Kostrzewa

Page 16 On October 13, the offi  cial inaugurati on of 
the academic year 2022/2023 took place at Kazimierz 
Pulaski University of Technology and Humaniti es in 
Radom. The main part of the ceremony was preceded 
by a holy mass in Radom Cathedral, celebrated for the 
academic community by the Bishop of Radom, Rev. Dr. 
Marek Solarczyk.

The inaugurati on ceremony of the academic year 2022/2023 was 
preceded by the Holy Mass  in the Radom cathedral

Page 21 For the sixteenth ti me, the presti gious Leader 
of the Region awards were presented by the editors of 
the “Echo Dnia” daily. The special award of the Editor-
in-Chief of “Echo Dnia”, Stanisław Wróbel, for a series 
of publicati ons in the discipline of economics and 
fi nance in renowned internati onal publishing houses, 
went to: His Magnifi cence Rector prof. Sławomir 
Bukowski and prof. Marzanna Lament, Dean of the 
Faculty of Economics and Finance. Publicati ons are 
signed by the presti gious scienti fi c publishing house 
Taylor&Francis Routledge.

The special prize of the Leader of the Region is received by Rector 
prof. Slawomir Bukowski (on the right)

Page 22 Kazimierz  Pulaski University of Technology and 
Humaniti es in Radom has established cooperati on with 
Cergy Paris Université. It is one of the largest and best 
universiti es in France. The aim of the cooperati on is to 
exchange students and employees under the Erasmus+ 
Programme, conduct studies enabling a double 
diploma, perform  joint scienti fi c research and publish 
the results, as well as organize scienti fi c conferences 
and conduct classes.

Page 26 On June 29, 2022, Rector of Kazimierz Pulaski 
University of Technology and Humaniti es in Radom 
- prof. Sławomir Bukowski signed a cooperati on 
agreement with the Rector of West Atti  ca University in 
Athens (Greece) - prof. Panagiots Kaldis. The agreement 
concerns scienti fi c and didacti c cooperati on.
                 
Page 29 On July 13, 2022, a unique capping ceremony 
was held at the Faculty of Medical Sciences and Health 
Sciences, which marks the end of the professional 
educati on of nursing students. The ceremony refers to 
the long-standing traditi on of capping and introduces 
graduates to the professional group by symbolically 
handing over a nursing cap, taking a solemn oath 
modeled on Florence Nighti ngale’s oath developed in 
1893, and singing the anthem of nurses and midwives.
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Page 31 dr Wojciech Wojtyła, an employee of the 
Department of Theory, History and Philosophy of Law 
(Faculty of Law and Administrati on) received for the 
book “Person, Community, Democracy. In search 
of the personalisti c foundati ons of social power” 
(Scienti fi c Society of the Catholic University of Lublin), 
the presti gious “FENIKS” award granted by the 
Associati on of Catholic Publishers.

Page 32 On July 03, 2022, the 7th Rector’s Bicycle 
Rally took place. Over 60 employees of the university 
took part in the extremely varied route, which is 
approximately 40 km long. The honorary patron of the 
rally and its parti cipants was Rector prof. Slawomir 
Bukowski.
Page 35 On September 22-26, 2022, the teaching staff  
of the Faculty of Law and Administrati on took part in  
a study visit in internati onal insti tuti ons responsible for 
human rights and accessibility policy. The parti cipants 
of the trip visited: the European Economic and Social 
Committ ee, the European Parliament, the Council of 
the European Union and the European Council, 
and the Internati onal Court of Justi ce in The Hague.

Employees of the Faculty of Law and Administrati on 
visiti ng the European Parliament

Page 38 At the end of the 2021/2022 academic year, 
the authoriti es of the Faculty of Economics and Finance 
organized a canoeing trip. It covered the distance 
of 16 km. The raft ing parti cipants were both 
employees and students of the Faculty of Economics 
and Finance, and the  aim of the trip  was primarily 
to integrate the academic community of the faculty, 
as well as a well-deserved rest aft er the hardships 
of the academic year.

In July, the 7th Rector’s Bicycle Rally was held with the parti cipati on 
of over 60 employees of the University

Page 39 The Faculty of Economics and Finance has 
completed the implementati on of the NAWA Program 
“Solidarity with Ukraine”, fi nanced by the Ministry 
of Educati on and Science. Its purpose was to enable 
program parti cipants, including students and doctoral 
students from Ukraine, to conti nue their studies, work 
on doctoral dissertati ons or complete any other forms 
of educati on at Polish universiti es and insti tutes. The 
program was open to students who had the Ukrainian 
citi zenship and arrived in Poland aft er February 24. 
2022 (the date of Russia’s aggression against Ukraine).    

Page 43 Artur Wąsowicz, a lecturer at the Faculty 
of Arts of the UTH in Radom, won the 1st prize in 
the category: jewelry for his work „Ceramic brooch” 
during the 2nd Biennale of Small Ceramic Forms. The 
competi ti on is held in the following categories: jewelry; 
uti lity form; sculptural form.

Conferences organized by UTH Rad.:
Page 46 September 14-16, 2022 - 7th Internati onal 
Congress on Technical Diagnosti cs. Organizer - Faculty 
of Mechanical Engineering.
Page 47 October 21, 2022 - Nati onal Conference 
“Disciplinary Liability of Lawyers and Academics” from 
the series of the 3rd Lawyers’ Meeti ngs in Radom. 
Organizer - Faculty of Law and Administrati on.
Page 47 September 23, 2022 - ISMA WORKSHOP 2022 
enti tled: “Money In The Cryptocurrencies And Digital 
New Era”. Organizer - Faculty of Economics and Finance.

Page 57 The Faculty of Transport, Electrical Engineering 
and Computer Science took part in the Engineer 4 
Science 2022 Dissertati on Competi ti on under the 
patronage of the Polish Secti on of IEEE and GovTech 
Polska

Page 58 Presentati on of the next Student Science Clubs: 
SKN “Anglicists”, SKN Germanists, SKN “Trappers”.

Translati on Joanna Łęcka        
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Senat
REKTOR, SENAT, BIURO REKTORA

JEDENASTE POSIEDZENIE SENATU 
(07.07.2022)

Uchwała Senatu UTH Radom:
1) Nr 000-11/1/2022 z dnia 7 lipca 2022 r. 

w sprawie: 
 wyznaczenia recenzentów rozprawy 

doktorskiej Pana mgr. Silvio Pozzati ʼego
2) Nr 000-11/2/2022 z dnia 7 lipca 2022 r. 

w sprawie: 
 przedłużenia terminu przedstawienia 

rozprawy doktorskiej Pani mgr inż. Pau-
liny Mitrosz

3) Nr 000-11/3/2022 z dnia 7 lipca 2022 r. 
w sprawie: 

 ustalenia programu studiów podyplo-
mowych ,,Europejskie systemy stero-
wania ruchem kolejowym i interopera-
cyjność”

DWUNASTE POSIEDZENIE SENATU 
(21.07.2022)

Uchwała Senatu UTH Radom:
1) Nr 000-12/1/2022 z dnia 21 lipca 2022 

r. w sprawie: 
 wprowadzenia zmian do uchwały Nr 

000-5/10/2022 Senatu UTH Radom 
z dnia 24 lutego 2022 r. w sprawie usta-
lenia programu studiów na kierunku 
,,Psychologia”- jednolite studia magi-
sterskie o profi lu praktycznym, prowa-
dzone w formie stacjonarnej

TRZYNASTE POSIEDZENIE SENATU 
(22.09.2022)

Uchwała Senatu UTH Radom:
1) Nr 000-13/1/2022 z dnia 22 września 

2022 r. w sprawie:
 przyjęcia publicznej obrony rozprawy 

doktorskiej Pani mgr Magdy Chmiel – 
uczestnika stacjonarnych studiów dok-
toranckich na Wydziale Ekonomii i Fi-
nansów

2) Nr 000-13/2/2022 z dnia 22 września 
2022 r. w sprawie:

 nadania Pani mgr Magdzie Chmiel stop-
nia doktora nauk społecznych w dyscy-
plinie nauki o zarządzaniu i jakości

3) Nr 000-13/3/2022 z dnia 22 września 
2022 r. w sprawie:

wyróżnienia rozprawy doktorskiej Pani mgr 
Magdy Chmiel

 
CZTERNASTE POSIEDZENIE SENATU 

(29.09.2022)
Uchwała Senatu UTH Radom:
1) Nr 000-14/1/2022 z dnia 29 września 

2022 r. w sprawie:
 nadania Panu mgr. inż. Karolowi Janowi 

Kuczyńskiemu stopnia doktora nauk in-
żynieryjno-technicznych w dyscyplinie 
automatyka, elektronika i elektrotech-
nika

2) Nr 000-14/2/2022 z dnia 29 września 
2022 r. w sprawie:

 nadania Panu mgr. inż. Karolowi Musiał-
kowi stopnia doktora nauk inżynieryjno-
technicznych w dyscyplinie inżynieria 
mechaniczna

3) Nr 000-14/3/2022 z dnia 29 września 
2022 r. w sprawie:

 nadania Panu mgr. inż. Tomaszowi Spo-
towskiemu stopnia doktora nauk in-
żynieryjno-technicznych w dyscyplinie 
inżynieria mechaniczna

4) Nr 000-14/4/2022 z dnia 29 września 
2022 r. w sprawie:

 przyjęcia rozprawy doktorskiej Pana 
mgr. Konrada Rojka i dopuszczenia jej 
do publicznej obrony

5) Nr 000-14/5/2022 z dnia 29 września 
2022 r. w sprawie:

 skierowania rozprawy doktorskiej Pana 
mgr. Rafała Czupryna do uzupełnienia 
i poprawienia

6) Nr 000-14/6/2022 z dnia 29 września 
2022 r. w sprawie:

 wyznaczenia nowego recenzenta roz-
prawy doktorskiej Pani mgr Katarzy-
ny Kaczmarczyk – uchwała Nr 000-
8/3/2022 Senatu UTH Radom z dnia 19 
maja 2022 r.

7) Nr 000-14/7/2022 z dnia 29 września 
2022 r. w sprawie:

 powołania komisji egzaminacyjnych do 
przeprowadzenia egzaminów doktor-
skich dla Pani mgr inż. Pauliny Urban

8) Nr 000-14/8/2022 z dnia 29 września 
2022 r. w sprawie:

 powołania komisji egzaminacyjnych do 
przeprowadzenia egzaminów doktor-
skich dla Pani mgr inż. Aleksandry Ża-
bińskiej

9) Nr 000-14/9/2022 z dnia 29 września 
2022 r. w sprawie:

 uzupełnienia składu Komisji Dyscypli-
narnej ds. Studentów powołanej na 
okres od dnia 1 września 2020 r. do dnia 
31 sierpnia 2024 r. - uchwała Nr 000-
7/5/2020 Senatu UTH Radom z dnia 24 
września 2020 r. z późn. zm.

10) Nr 000-14/10/2022 z dnia 29 września 
2022 r. w sprawie:

 uzupełnienia składu Odwoławczej Komi-
sji Dyscyplinarnej ds. Studentów powo-
łanej na okres od dnia 1 września 2020 
r. do dnia 31 sierpnia 2024 r. - uchwała 
Nr 000-7/7/2020 Senatu UTH Radom z 
dnia 24 września 2020 r. z późn. zm.

11) Nr 000-14/11/2022 z dnia 29 września 
2022 r. w sprawie:

 uzupełnienia składu stałej Komisji Se-

nackiej ds. Kształcenia powołanej na 
okres od dnia 1 września 2020 r. do dnia 
31 sierpnia 2024 r. – uchwała Nr 000-
7/3/2020 Senatu UTH Radom z dnia 24 
września 2020 r. z późn. zm.

12) Uchwała Senatu UTH Radom Nr 000-
14/12/2022 z dnia 29 września 2022 r. 
w sprawie:

 ustalenia programu studiów na kierun-
ku ,,Lekarski” - jednolite studia magi-
sterskie o profi lu ogólnoakademickim, 
prowadzone w formie stacjonarnej 
i niestacjonarnej

13) Nr 000-14/13/2022 z dnia 29 września 
2022 r. w sprawie:

 wprowadzenia zmian w programie 
studiów kierunku ,,Transport i logisty-
ka”- studia pierwszego stopnia o profi lu 
ogólnoakademickim stanowiącym za-
łącznik do uchwały Nr 000-8/15/2019 
Senatu UTH Radom z dnia 26 września 
2019 r.

14) Nr 000-14/14/2022 z dnia 29 września 
2022 r. w sprawie:

 wprowadzenia zmian w programie stu-
diów kierunku ,,Transport i logistyka”- 
studia drugiego stopnia o profi lu ogól-
noakademickim stanowiącym załącznik 
do uchwały Nr 000-8/15/2019 Senatu 
UTH Radom z dnia 26 września 2019 r.

15) Nr 000-14/15/2022 z dnia 29 września 
2022 r. w sprawie:

 wprowadzenia zmian w programie stu-
diów kierunku ,,Elektrotechnika”- stu-
dia pierwszego stopnia o profi lu ogól-
noakademickim, stanowiącym załącznik 
do uchwały Nr 000-8/15/2019 Senatu 
UTH Radom z dnia 26 września 2019 r.

16) Nr 000-14/16/2022 z dnia 29 września 
2022 r. w sprawie:

 wprowadzenia zmian w programie stu-
diów kierunku ,,Elektrotechnika”- stu-
dia drugiego stopnia o profi lu ogólno-
akademickim, stanowiącym załącznik 
do uchwały Nr 000-8/15/2019 Senatu 
UTH Radom z dnia 26 września 2019 r.

17) Nr 000-14/17/2022 z dnia 29 września 
2022 r. w sprawie:

 określenia wzorów dyplomów dla osób, 
którym nadano stopnie naukowe i stop-
nie w zakresie sztuki oraz zasad i trybu 
wydawania przez Uniwersytet Techno-
logiczno-Humanistyczny im. Kazimierza 
Pułaskiego w Radomiu dodatkowego 
odpisu w tłumaczeniu na język obcy

18) Nr 000-14/18/2022 z dnia 29 września 
2022 r. w sprawie:

 ustalenia harmonogramu obrad Senatu 
Uniwersytetu Technologiczno-Huma-
nistycznego im. Kazimierza Pułaskiego 
w Radomiu na rok akademicki 
2022/2023

19) Nr 000-14/19/2022 z dnia 29 września 
2022 r. w sprawie:

1) powołania komisji doktorskiej ds. przewo-
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Organizacja

REKTOR, SENAT, BIURO REKTORA

Zarządzenia Rektora

R-26/2022 z dnia 4 lipca 2022 r. w spra-
wie: 

 powołania Uczelnianej Komisji In-
wentaryzacyjnej

R-27/2022 z dnia 11 lipca 2022 w spra-
wie: 

 utworzenia studiów podyplomowych 
- „Europejskie systemy sterowania 
ruchem kolejowym i interoperacyj-
ność”

R-28/2022 z dnia 21 lipca 2022 r. w spra-
wie: 

 wprowadzenia ramowych kryteriów 
oceny wniosków o przyznanie nagród 
Rektora dla nauczycieli akademickich

R-29/2022 z dnia 21 lipca 2022 r. w spra-
wie:

 utworzenia kursu dokształcającego 
- „Dwusemestralny kurs języka pol-
skiego dla cudzoziemców”

R-30/2022 z dnia 3 sierpnia 2022 r. 
w sprawie:

 wprowadzenia Regulaminu świad-
czeń dla studentów Uniwersytetu 
Technologiczno-Humanistycznego im. 
Kazimierza Pułaskiego w Radomiu

R-31/2022 z dnia 6 września 2022 r. 
w sprawie:

 zmian strukturalnych w Wydziale 
Nauk Medycznych i Nauk o Zdrowiu

R-32/2022 z dnia 12 września 2022 r. 
w sprawie:

 zasad planowania i rozliczania za-
jęć dydaktycznych w Uniwersytecie 
Technologiczno-Humanistycznym im. 
Kazimierza Pułaskiego w Radomiu

R-33/2022 z dnia 12 września 2022 r. 
w sprawie:

 wytycznych dotyczących zasad bez-
pieczeństwa zdrowotnego przy orga-
nizacji kształcenia na Uniwersytecie 
Technologiczno-Humanistycznym im. 
Kazimierza Pułaskiego w Radomiu

du doktorskiego mgr Agaty Wolniewicz,
2)upoważnienia komisji doktorskiej do pod-

jęcia uchwał w sprawie:
- przyjęcia rozprawy doktorskiej i dopuszcze-

nia jej do publicznej obrony,
- przyjęcia publicznej obrony rozprawy dok-

torskiej.

20) Nr 000-14/20/2022 z dnia 29 września 
2022 r. w sprawie:

1) powołania komisji doktorskiej ds. przewo-
du doktorskiego mgr Silvio Pozzati ʹego,

2)upoważnienia komisji doktorskiej do pod-
jęcia uchwał w sprawie:

R-34/2022 z dnia 19 września 2022 r. 
w sprawie:

 zmiany Regulaminu organizacyjnego 
Uniwersytetu Technologiczno-Huma-
nistycznego im. Kazimierza Pułaskie-
go w Radomiu

R-35/2022 z dnia 29 września 2022 r. 
w sprawie:

1)  wprowadzenia centralnej ewidencji 
archiwizacji i upowszechniania dorob-
ku naukowego i osiągnięć naukowych 
pracowników, doktorantów oraz stu-
dentów Uniwersytetu Technologicz-
no-Humanistycznego im. Kazimierza 
Pułaskiego w Radomiu,

2) wprowadzenia zasad rejestrowania, 
archiwizacji oraz udostępniania do-
robku i osiągnięć naukowych oraz 
aktywności zawodowej pracowników, 
doktorantów oraz studentów UTH 
Radom

Aneksy do zarządzeń

Aneks nr 1 z dnia 6 lipca 2022 r. do Zarzą-
dzenia R-53/2021 w sprawie:

powołania Zespołów do realizacji zadania 
inwestycyjnego pod nazwą: ,,Zakup 
systemu dydaktycznego”

Aneks nr 2 z dnia 21 lipca 2022 r. do Za-
rządzenia R-28/2013 w sprawie:

 ustalenia wysokości ekwiwalentu pie-
niężnego za pranie odzieży roboczej 
przez pracowników Uczelni

Aneks nr 1 z dnia 21 lipca 2022 r. do Za-
rządzenia R-10/2022 w sprawie:

 utworzenia jednolitych studiów ma-
gisterskich o profi lu praktycznym na 
kierunku „Psychologia”

Aneks nr 1 z dnia 1 września 2022 r. 
do Zarządzenia R-28/2022 w spra-
wie:

 wprowadzenia ramowych kryteriów 
oceny wniosków o przyznanie nagród 
Rektora dla nauczycieli akademickich

Aneks nr 9 z dnia 19 września 2022 r. 
do Zarządzenia R-21/2019 w spra-
wie:

 wprowadzenia wykazu identyfi kato-
rów cyfrowych i symboli literowych 
jednostek w Uniwersytecie Technolo-
giczno-Humanistycznym im. Kazimie-
rza Pułaskiego w Radomiu

Aneks nr 10 z dnia 19 września 2022 r. 
do Zarządzenia R-20/2019 w spra-
wie:

1)  restrukturyzacji Uczelni,
2)  ustalenia i ogłoszenia nowej struktury 

organizacyjnej Uniwersytetu Techno-
logiczno-Humanistycznego im. Kazi-
mierza Pułaskiego w Radomiu

Aneks nr 7 z dnia 26 września 2022 r. 
do Zarządzenia R-11/2016 w spra-
wie:

 wprowadzenia  Regulaminu  Uczel-
nianego  Funduszu  Świadczeń Socjal-
nych  w  Uniwersytecie Technologicz-
no-Humanistycznym  im. Kazimierza  
Pułaskiego w Radomiu

Aneks nr 1 z dnia 26 września 2022 r. 
do Zarządzenia R-30/2022 w spra-
wie:

 wprowadzenia Regulaminu świadczeń 
dla studentów Uniwersytetu Techno-
logiczno-Humanistycznego im. Kazi-
mierza Pułaskiego w Radomiu

Polecenia służbowe 

Polecenie służbowe 4/2022 z dnia 13 
września 2022 r. w sprawie: 

 obowiązku bezwzględnej realizacji 
przepisów dotyczących planowa-
nia i rozliczania zajęć dydaktycznych 
w UTH Radom

Aneta Mirosz
dyrektor Biura Rektora

 - przyjęcia rozprawy doktorskiej i dopusz-
czenia jej do publicznej obrony,

-przyjęcia publicznej obrony rozprawy dok-
torskiej.

Aneta Mirosz
dyrektor Biura Rektora



8 Kurier Uniwersytecki

KRONIKA REKTORSKA 
(lipiec – październik 2022 r.)

REKTOR, SENAT, BIURO REKTORA

03. lipca – JM Rektor prof. dr. hab. 
Sławomir Bukowski wziął udział, wraz 
z pracownikami uczelni, w VII Rektor-
skim Rajdzie Rowerowym.

05. lipca – podpisanie przez JM 
Rektora porozumienia o współpracy 
naszego Uniwersytetu z Naczelną 
Radą Adwokacką. Umowa przewiduje 
wsparcie przez Adwokaturę nasze-
go Wydziału Prawa i Administracji 
w praktycznym przygotowaniu stu-
dentów do zawodu.

13. lipca – JM Rektor wziął udział 
w uroczystości „Czepkowania” absol-
wentów studiów I stopnia kierunku 
Pielęgniarstwo na Wydziale Nauk 
Medycznych i Nauk o Zdrowiu. 

14. lipca – JM Rektor podpisał umowę 
o współpracy pomiędzy UTH Radom 
a Skarbem Państwa – Instytutem Fi-
nansów. Zawarta umowa przewiduje 
współdziałanie w zakresie działalno-
ści badawczej, edukacyjnej i popula-
ryzatorskiej oraz realizacji wspólnych 
projektów w tych obszarach.

21. lipca – podpisanie przez JM Rek-
tora umowy o współpracy pomiędzy 
UTH Rad. a The Educati on Loan Fund 
under the Ministry of Educati on and 
Science (Mongolia). 

27. lipca – W ramach  współpra-
cy  Uniwersytetu Technologiczno-
Humanistycznego im. Kazimierza 
Pułaskiego w Radomiu z Fundacją 
Dzieło Nowego Tysiąclecia JM Rektor 
zainaugurował zajęcia edukacyjne dla 
młodzieży ukraińskiej przygotowane 
przez wydziały naszej uczelni. 

05. września – Otwarcie przez JM 
Rektora konferencji „Logistyka 

w Ratownictwie 2022” organizowa-
nej przez WTEiI. 

06. września – JM Rektor wziął udział 
w posiedzeniu Rady Uczelni. 

14. września – JM Rektor uczestniczył 
w otwarciu VII Międzynarodowego 
Kongresu Diagnostyki Technicznej 
organizowanego przez Wydział Me-
chaniczny. 

23. września – JM Rektor wziął udział 
w zorganizowanej przez Wydział Eko-
nomii i Finansów oraz Internati onal 
Strategic Management Associati on 
z Grecji ISMA WORKSHOP 2022 pt.: 
„Money In The Cryptocurrencies And 
Digital New Era”. 

23. września – JM Rektor, podczas 
Gali Lider Regionu, organizowanej 
przez redakcję dziennika „Echo 
Dnia”, odebrał  nagrodę specjalną 
Redaktora Naczelnego „Echa Dnia” za 
cykl publikacji z dyscypliny ekonomia 
i fi nanse w renomowanych wydaw-
nictwach międzynarodowych. 

26. września – JM Rektor wziął udział 
w konferencji „Szucha 25. Pierwsze 
Ministerstwo wolnej Polski” w War-
szawie organizowanej przez MEiN. 

30. września – JM Rektor udzielił 
wywiadu „Radiu Rekord”, w którym 
wstępnie podsumował wyniki te-
gorocznej rekrutacji i utworzeniu 
nowych kierunków studiów.

01. października – Podczas I Kon-
gresu Radom Przyszłości, JM Rektor 
podpisał list intencyjny między Uni-
wersytetem Technologiczno-Humani-
stycznym i Fundacją Platf orma Prze-
mysłu Przyszłości. Podpisanie listu 

intencyjnego pozwoli na rozszerzenie 
współpracy i realizację wspólnych 
projektów. 

13. października – JM Rektor prze-
wodniczył uroczystej inauguracji 
r.ak. 2022/2023 w Uniwersytecie 
Technologiczno-Humanistycznym 
im. K. Pułaskiego w Radomiu.  

14. października – JM Rektor pod-
pisał umowę o współpracy naszego 
Uniwersytetu z Kazachskim Uniwer-
sytetem Technicznym im. Satbay-
eva. 

18. października – JM Rektor uczest-
niczył w spotkaniu z dyrektorem Na-
rodowego Funduszu Ochrony Śro-
dowiska w Warszawie. 

21. października – JM Rektor uczest-
niczył w otwarciu ogólnopolskiej 
konferencji naukowej „Odpowie-
dzialność dyscyplinarna prawników 
i nauczycieli akademickich” z cyklu  
III Radomskie Spotkania Prawników. 
Organizatorami konferencji byli: 
Wydział Prawa i Administracji UTH 
Radom, Izba Adwokacka w Radomiu, 
Okręgowa Izba Radców Prawnych 
w Kielcach i Stowarzyszenie Sędziów 
Polskich IUSTITIA – oddział w Rado-
miu. 
               
26. października – JM Rektor 
wziął udział w Inauguracji roku ak. 
2022/23 w Collegium Humanum 
w Warszawie.

Justyna Ćwiertnia
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JM Rektor prof. dr hab. Sławomir Bukowski (z lewej) i Wojciech Bielawski – naczelny 
redaktor „Kuriera Uniwersyteckiego”

(…)  Moim zamierzeniem jest tworzenie i ugruntowanie pozycji silnej, regionalnej uczelni. Z pełną 
odpowiedzialnością mogę powiedzieć, że bardzo dobrze tę rolę spełniamy. (…)

REKTORSKIE PRIORYTETY
(z JM Rektorem Uniwersytetu Technologiczno-Humanistycznego im. Kazimierza Pułaskiego w Radomiu 

rozmawia Wojciech Bielawski)

Panie Rektorze, podsumowując 
półmetek Pana kadencji nie sposób 
nie rozpocząć od agresji Rosji na 
Ukrainę i wszelkich konsekwencji 
z tym tragicznym wydarzeniem 
związanych, które w pewien sposób 
zdeterminowały funkcjonowanie 
naszego Uniwersytetu 
Społeczność naszej Uczelni od po-
czątku czynnie zaangażowała się we 
wszelką pomoc naszym sąsiadom. 
Jestem pełen uznania dla naszych 
pracowników i studentów za ofi ar-
ność i bezinteresowność w niesieniu 
pomocy uchodźcom z Ukrainy. Otwo-
rzyliśmy nasze serca i budynki na po-
trzeby osób uciekających, zorganizo-
waliśmy zbiórkę: środków czystości, 
ubrań, artykułów spożywczych. Dla 
uchodźców wojennych przybyłych 
do Polski po dniu 24 lutego 2022 
r. w ramach pomocy rządowej, na 
podstawie umów zawartych z pre-
zydentem Radomia, udostępniamy 
Dom Studenta nr 2 „Walet”, w którym 
kwaterujemy ok. 120 osób. Od maja 
bieżącego roku do dyspozycji potrze-
bujących uchodźców z Ukrainy odda-
liśmy także 100 miejsc noclegowych 
w Domu Studenta nr 4 „Jedynak”. 
Oprócz zakwaterowania zapewnili-
śmy mieszkańcom także całodziennie 
wyżywienie. Oprócz tego agresja 
Rosji na Ukrainę spowodowała tak 
zwany szok podażowy, energetyczny 
i zaczęliśmy wtedy odczuwać do-
datkowo nie tylko skutki infl acji, ale 
także znaczący wzrost cen nośników 
energii. Podstawowym problemem 
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dla nas jest gwałtowny wzrost cen 
energii elektrycznej, dostaw ciepła 
i wiele innych, ale z tym potrafi liśmy 
sobie poradzić, i nie spowodowało 
to jednak znaczących zaburzeń w 
fi nansach i funkcjonowania uczelni. 

Pomyślne wyniki ewaluacji są wyra-
zem prawidłowego rozwoju uczelni, 
skoncentrowaniu się na badaniach 
naukowych, publikacjach w reno-
mowanych periodykach naukowych 
i znamienitych zagranicznych ofi-
cynach wydawniczych. Ale ciągle 
musimy udowadniać, że liczymy się 
na edukacyjnej mapie ośrodków 
akademickich. Jak daleko nam 
do czołówki tego peletonu, którą sta-
nowią wiodące polskie uczelnie? 
Jeśli chodzi o ewaluację, to nasza 
uczelnia nigdy dotąd nie miała ta-
kich wyników. Uzyskaliśmy na dzień 
dzisiejszy w sześciu dyscyplinach 
kategorię B+, czyli mówiąc językiem 
ustawy - jesteśmy w tych dyscy-
plinach naukowych podmiotem 
doktoryzującym i podmiotem ha-
bilitującym. Oczekujemy jeszcze na 
wyniki odwołań w przypadku trzech 
dyscyplin. Ponadto taki wynik ewalu-
acji przekłada się na wysokość mini-
sterialnej subwencji.  Podjęte przeze 
mnie działania i przyjęta strategia 
rozwoju uczelni spowodowały taki 
wynik oceny naszego Uniwersytetu. 
Położyłem bardzo silny nacisk na 
badania naukowe i publikowanie ich 
wyników w najwyżej punktowanych 
periodykach naukowych, a także edy-
cja monografi i w renomowanych ofi -
cynach wydawniczych. Ten dorobek 
naukowy, patenty, zawsze są brane 
w sposób szczególny pod uwagę 
przez Polską Komisję Akredytacyjną 
a także Ministerialne Zespoły Oce-
niające krajowe uczelnie. 
Odpowiadając na drugą część Pana 
pytania, my oczywiście bierzemy 
udział w wielu rankingach, ale najbar-
dziej sensowne jest porównywanie 
się z uczelniami zbliżonymi do nas 
wielkościowo, jak np. z Politechniką 
Koszalińską. Absolutnie nie odstaje-
my od tego typu uczelni a nawet, jeśli 

chodzi o kategorię B+, to przewodzi-
my tej grupie. Bardzo często awans 
naukowy uzyskują na naszej uczelni 
pracownicy innych ośrodków aka-
demickich. Podnosi to niewątpliwie 
nasz presti ż. Musimy zrobić wszystko, 
aby następny wynik ewaluacji był 
jeszcze lepszy. 

Oferta dydaktyczna naszego Uniwer-
sytetu ciągle ewoluuje, odpowiada-
jąc na zapotrzebowanie rynku pracy. 
To świadczy o sprawności i elastycz-
ności wydziałów, które w sposób 
profesjonalny są przygotowane do 
wprowadzenia nowych kierunków, 
spełniając ostre wymagania ministe-
rialne w tym zakresie. Jakie kierunki 
są w najbliższym czasie planowane 
do uruchomienia?
Oferta dydaktyczna Uniwersytetu 
rzeczywiście ciągle ewoluuje i jeste-
śmy bardzo elastyczni w tworzeniu 
nowych kierunków nauczania odpo-
wiadając tym samym na zapotrze-
bowania lokalnego i nie tylko rynku 
pracy. I tak w 2020 roku dostaliśmy 
zgodę na analitykę gospodarczą oraz 
na fi nanse i rachunkowość. Nabór 
na te kierunki był bardzo dobry, 
było bardzo wielu chętnych i te dwa 
kierunki, oprócz ekonomii, cieszą się 
bardzo dużym zainteresowaniem. 
Podobnie jest z lingwistyką stoso-
waną. Nowy kierunek zarządzanie 
i inżynieria produkcji jest to wspólny 
kierunek Wydziału Mechanicznego 
prowadzony z Wydziałem Ekono-
mii i Finansów. Warto powiedzieć 
również, że dostaliśmy zgodę na 
prowadzenie dziennikarstwa na 
studiach drugiego stopnia, jak rów-
nież bezpieczeństwo i higiena pracy 
także na drugim stopniu. Otwo-
rzyliśmy również w ubiegłym roku 
bezpieczeństwo wewnętrzne studia 
pierwszego stopnia, a w 2023 uru-
chomimy drugi stopień i w tej sytuacji 
nie musimy prosić o zgodę minister-
stwa, dlatego że na Wydziale Prawa 
i Administracji mamy kategorię B+ 
w dyscyplinie nauki prawne i nasz se-
nat zdecyduje o tym, czy ten kierunek 
będzie uruchomiony. No i wreszcie 

ostatni kierunek psychologia. Bardzo 
nam zależało na otwarciu tego kie-
runku.  Limit przyjęć na psychologię 
został bardzo szybko wypełniony, 
co jest potwierdzeniem słuszności 
jego otwarcia. 

Dzisiejsza, nowoczesna uczelnia nie 
może istnieć bez współpracy z zagra-
nicą. To już niemalże kanon obowią-
zujący całą społeczność akademicką, 
począwszy od kadry naukowej, 
studentów i zaangażowanych w tę 
współpracę służb administracyjnych. 
Jak na naszej uczelni wygląda ten 
wskaźnik internacjonalizacji?
Nasz Uniwersytet współpracu-
je z uczelniami Unii Europejskiej 
w ramach Programu Erasmus+ i innych 
oraz z uczelniami spoza Unii z Turcji 
i z Ukrainy. To dla nas ważny czynnik 
rozwoju, pozwalający na śledzenie 
i wykorzystywanie najnowszych osią-
gnięć nauki światowej oraz na dostęp 
do światowego rynku edukacyjnego. 
Współpraca z ośrodkami zagraniczny-
mi jest także formą promocji Uczelni 
na arenie międzynarodowej.  Aktu-
alnie mamy 97 podpisanych umów 
o współpracy z uczelniami europejski-
mi w ramach Programu Erasmus+ oraz 
35 umów dwustronnych z uczelniami 
i ośrodkami badawczymi i 10 umów 
z uczelniami ukraińskimi w ramach 
Programu Erasmus+ akcja KA 171. 
Granty przydzielane corocznie ze środ-
ków Programu Erasmus+ pozwalają 
na realizację  wymiany pracowników 
i studentów na studia i praktyki za 
granicą. Łącznie w roku akademickim 
2021/2022 skorzystało z tej możliwo-
ści 186 pracowników i 19 studentów.  
Nasi nauczyciele akademiccy wykła-
dają prawie we wszystkich krajach 
Unii Europejskiej. Należy zwrócić 
uwagę, że wymiana nauczycieli aka-
demickich i studentów w ramach tego 
programu jest niezwykle istotna, ale 
równie ważne jest tworzenie wspól-
nych projektów międzynarodowych, 
czego efektem są wspólne badania 
i w konsekwencji wspólne publikacje 
naukowe w postaci monografi i, któ-
re są edytowane w renomowanych 
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zagranicznych ofi cynach. Przykładem 
tego jest Wydział Ekonomii i Finansów. 
Zostały tu zrealizowane trzy międzyna-
rodowe projekty a obecnie fi nalizuje-
my kolejny. Muszę mocno podkreślić, 
że ta współpraca jest ogromną szansą 
dla studentów. Pobyt za granicą daje 
im doskonalenie znajomości języka 
angielskiego a programy studiów też 
mamy prawie identyczne lub bardzo 
do siebie zbliżone, co ułatwia studio-
wanie. Ponadto poznają tamtejsze 
obyczaje, kulturę. Nawiązywane są 
też osobiste kontakty. Tym zdobywają 
niezbędne kompetencje społeczne. 
Program ten spowodował, że studenci 
stają się o wiele bardziej otwarci, bar-
dziej tolerancyjni, z o wiele większą 
pewnością siebie i swoich umiejęt-
ności i możliwości. Dosłownie kilka 
tygodni temu podpisaliśmy kolejną 
umowę z Cergy Paris Université. Jest 
to o wiele większa uczelnia od naszej, 
bo kształci się tam 20 tysięcy studen-
tów. Z inicjatywą współpracy wystąpili 
Francuzi, szczególnie interesują ich 
dyscypliny inżynieryjno-techniczne. 
Niedawno byliśmy na spotkaniu 
w tamtejszym uniwersytecie i już 
niedługo wyjadą tam kształcić się 
nasi studenci. Mamy też już zgło-
szenia studentów francuskich, któ-
rzy będą studiować u nas. Środki 
finansowe na realizację programu 
Erasmus + mamy zapewnione, gdyż 
uczelnia, uzyskała Kartę Erasmu-
sa. Jesteśmy w czołówce uczelni 
polskich najlepiej organizujących 
ten program. Jeszcze raz podkreślę, 
że jest to ogromna szansa dla naszych 
studentów i warto żeby z tego sko-
rzystali 

Równie ważną sferą uczelni jest 
współpraca z przemysłem. Mamy 
potencjał w postaci znakomicie wy-
szkolonej kadry i dobrze wyposażone 
laboratoria. Jesteśmy więc gotowi 
na takie wyzwania?
Mamy bogatą i zróżnicowaną współ-
pracę z przemysłem, którą staramy 
się z roku na rok poszerzać. Mamy 
duży potencjał – doskonale przygo-
towaną kadrę naukową i znakomite 

laboratoria, co pozwala nam sprostać 
zlecanym przez firmy zadaniom. 
W 2021 roku ze środków otrzyma-
nych z Ministerstwa Edukacji i Nauki 
w łącznej kwocie blisko 1,2 mln zł 
udało nam się zrealizować 53 prace. 
Wykonaliśmy także 19 prac na zle-
cenie podmiotów zewnętrznych na 
kwotę blisko 400 tys. zł. Jak co roku 
realizowaliśmy także projekty współ-
fi nansowane z Unii Europejskiej na 
łączną kwotę blisko 14 mln zł. We 
wrześniu zawarliśmy z Fundacją Plat-
forma Przemysłu Przyszłości w Ra-
domiu porozumienie o współpracy. 
Jednym z punktów porozumienia jest 
współpraca w utworzeniu kierunku 
studiów, którego przedmiotem bę-
dzie sztuczna inteligencja. Władzom 
i pracownikom Fundacji dziękujemy 
za dotychczasowe wsparcie naszych 
działań. Współpracujemy z Buissnes 
Center Club, z Izbą Przemysłowo- 
Handlową. Bardzo dobrze układa się 
nam współpraca  z fi rmą Kombud. 
Większość specjalistów tam za-
trudnionych, to są nasi absolwenci. 
Dzięki Kombudowi wiele laborato-
riów na WTEiI zostało doskonale 
wyposażonych w najnowszy sprzęt. 
Przedstawiciele przedsiębiorstw 
zasiadają w gronie interesariuszy na 
poszczególnych wydziałach. Pomaga-
ją nam oni we wprowadzaniu zmian 
w programach nauczania pod kątem 
zapotrzebowania rynku pracy na na-
szych absolwentów. Mamy również 
kilka projektów, które realizujemy 
wspólnie z fi rmami fi nansowanymi 
przez NCBiR.

Mimo trudnej sytuacji ekonomicznej 
udało się Panu pozyskać spore środki 
na realizacje inwestycyjne. Co jest 
priorytetem dla Uniwersytetu w tym 
zakresie?
Mimo trudnej sytuacji ekonomicznej 
udało mi się pozyskać spore środki 
z ministerstwa na realizację naszych 
inwestycji w kwocie ok 28 milionów. 
Ministerstwo wywiązuje się ze swoich 
obietnic zgodnie z tym, co zapowie-
dział minister, że będzie wspierał te 
uczelnie, które były w jakiś sposób 

dyskryminowane finansowo, czyli 
uczelnie regionalne średniej wielko-
ści, jak np. nasz Uniwersytet. Jak się 
okazuje nie były to bezpodstawne de-
klaracje.  I tak otrzymaliśmy dotację 
celową na dofi nansowanie inwestycji 
pod nazwą ,,Przebudowwa budyn-
ków bazy laboratoryjnej WM oraz 
WEiF”. Dzięki niej powstanie Centrum 
Technologii Cyfrowych 4.0 zorga-
nizowane w postaci laboratorium 
cyberfi zycznego oraz laboratorium 
analiz danych przemysłowych w sys-
temach chmurowych. Inwestycja ta 
umożliwi kadrze Uczelni, studentom 
i naszym partnerom prowadzenie 
eksperymentalnych prac badawczo-
rozwojowych w zakresie opracowy-
wania, testowania  i optymalizacji 
rozwiązań projektowych  P 4.0 przed 
wdrożeniem ich w systemach pro-
dukcyjnych. Zakończenie inwestycji 
to koniec 2023 r. Realizujemy także 
zakupy z otrzymanej z Ministerstwa 
Edukacji i Nauki subwencji w wysoko-
ści 3 mln zł. Powyższe środki zostały 
przydzielone poszczególnym wydzia-
łom na dostawy wyposażenia i apa-
ratury dydaktyczno-naukowej a także 
modernizację sal dydaktycznych, 
ponieważ, gdy rozpocząłem sprawo-
wanie urzędu rektora okazało się, 
że w tym zakresie nic nie było robio-
ne. Wyposażamy również Pracownię 
Immunologii oraz Pracownię Bio-
chemii Wydziału Nauk Medycznych 
i Nauk o Zdrowiu. Modernizujemy 
i rozbudowujemy sieć informatyczną 
na Wydziale Transportu, Elektrotech-
niki i Informatyki oraz na Wydziale 
Sztuki. Podjęliśmy również działania 
zmierzające do pozyskania środków 
z Ministerstwa Edukacji i Nauki na 
zadania inwestycyjne polegające na 
utworzeniu Centrum Symulacji Me-
dycznych oraz rozbudowę Hali Wido-
wiskowo-Sportowej, w ramach której 
uzyskamy dodatkową salę gimnastycz-
ną oraz salę sportową fi tness. Środki 
na ten cel znacznie podniosły komfort 
studiowania na kierunku wychowanie 
fi zyczne, ale także pozostałych studen-
tów z innych wydziałów. 
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Jakie działania planuje Pan w dru-
giej połowie swojej kadencji, która 
musi dodatkowo sprostać skutkom 
potężnego kryzysu ekonomicznego, 
z którym mamy do czynienia od kilku 
miesięcy?
Priorytetem moich działań w drugiej 
połowie kadencji jest rozwój nauk 
inżynieryjno-technicznych z uwagi na 
zapotrzebowanie rynku pracy i szybki 
postęp techniczny, który wymaga 
fachowców wysokiej klasy. Drugim 
priorytetem jest kształcenie księgo-
wych i fi nansistów, ponieważ zapo-
trzebowanie na takich specjalistów 
jest również bardzo duże, podobnie 
jak na analityków gospodarczych.  
Kolejnym priorytetem jest kształce-
nie lekarzy, których defi cyt w kraju 
jest bardzo duży. Według ostatnich 
danych brakuje ponad 60 tysięcy 
lekarzy a także personału pomocni-
czego, pielęgniarek, fi zjoterapeutów. 
Nie zapominamy też o psychologach 
i nauczycielach. Jak się okazuje rynek 
pracy zgłasza na nich ciągłe zapotrze-
bowanie. Absolwenci psychologii 
w obecnym czasie ogromnego postę-
pu technologicznego, a także skutków 
pandemii, lockdownu są niezwykle 
potrzebni, gdyż coraz więcej osób, 
w tym dzieci, ma na różnego rodzaju 
zaburzenia psychiczne i, jak pokazują 
ogólnopolskie badania, co czwarty 
Polak ma problemy ze zdrowiem 
psychicznym. Nie zapominamy też 
o sztuce, szerzej humanistyce. Rów-
nolegle do rozwoju i osiągnięć nauk 
technicznych i przyrodniczych, ści-
słych musi iść rozwój humanistyki. 
Jest to niezwykle ważne w kształto-
waniu osobowości człowieka, jego 
wrażliwości na otaczający go świat. 
Pozwala to na inne, bardziej wysu-
blimowane spojrzenie na rzeczywi-
stość. Jest to dopełnienie wizerunku 
współczesnego człowieka. Taką rolę 
spełniają w kształceniu studentów 
przedmioty do wyboru, które wzbo-
gacają jego osobowość. 
Zarówno pierwsza jak i druga połowa 
mojej kadencji, to uporczywa walka 
o pozyskiwanie środków finanso-
wych, to działania, które pozwalają 

na konstruowanie realnego budżetu 
uczelni. Wszystkie one służą realizacji 
rozwoju uczelni, jej strategii, która 
obejmuje lata wykraczające poza 
moją kadencję. Moim zamierze-
niem jest tworzenie i ugruntowanie 
pozycji silnej i regionalnej uczelni. 
Z pełną odpowiedzialnością mogę 
powiedzieć, że bardzo dobrze tę 
rolę spełniamy. Naszą ambicją jest 
kształcenie studentów - przyszłe ka-
dry dla potrzeb nie tylko regionu, ale 
i całego kraju. Nie tylko aspirujemy 
ale ugruntowujemy pozycję naszego 
Uniwersytetu jako uczelni otwartej 
na współpracę międzynarodową, 
czego dobitnym potwierdzeniem jest, 
o czym już wspominałem, zawarcie 
96 umów z uczelniami zagranicznymi 
w ramach programu ERASMUS +. 

Jako szef potężnej fi rmy, którą jest 
nasz Uniwersytet, współpracuje 
Pan na co dzień z wieloma osoba-
mi. Czy ma Pan swój wizerunek 
pracownika, który w całości spełnia 
Pana wymagania? Co Pana w tej 
współpracy najbardziej drażni a co 
satysfakcjonuje?
Rzeczywiście, współpracuję, na co 
dzień z bardzo wieloma osobami 
i mam wizerunek takiego pracowni-
ka, który spełnia moje wymagania. 
Zacznę od wad. Najbardziej nie lubię 
u ludzi, i niekoniecznie mówię to 
o naszych pracownikach, lenistwa, 
braku logiki w postępowaniu. Na 
przestrzeni tych lat, gdy pracuję na 
uczelni, mogę zdecydowanie pod-
kreślić, że moi współpracownicy stali 
się zdecydowanie bardziej kreatywni 
i odpowiedzialni. Myślę, że polega to 
na świadomości, że po pierwsze wszy-
scy pracujemy dla rozwoju naszego 
uniwersytetu i po drugie, wszyscy 
jesteśmy jednakowo ważni i potrzeb-
ni w skomplikowanym mechanizmie 
funkcjonowania uczelni. Ja sam 
z natury jestem człowiekiem bardzo 
pracowitym. Każdy dzień mam do-
kładnie zaplanowany i wypełniony. 
Często po powrocie, np. z teatru 
czy z koncertu, wracam do swoich 
obowiązków i po prostu pracuję. Jeśli 

chodzi o pracowników naukowych 
i dydaktycznych, to po pierwsze po-
winni oni jak najlepiej przekazywać 
swoja wiedzę studentom, a po drugie 
mieć w sobie pasje do poznawania 
otaczającego świata, czyli bezustan-
nie zadawać pytania i szukać na nie 
odpowiedzi a potem te swoje prze-
myślenia naukowe egzemplifi kować 
w postaci publikacji naukowych. To 
są przymioty człowieka zajmującego 
się nauką. Ważne jest także, żeby na-
uczyciel akademicki był dla studenta, 
jego mentorem i mówiąc górnolotnie 
mistrzem, przewodnikiem w prze-
prowadzaniu go przez otaczający 
nas świat. Są też pracownicy, którzy 
bardziej wolą być dydaktykami niż 
naukowcami, ale wtedy ja wymagam 
od nich, żeby baczniej śledzili postęp 
w swojej dziedzinie, żeby zawsze 
przekazywali studentom najnowszą 
wiedzę i kształtowali ich kompeten-
cje. Natomiast, jeśli chodzi o pracow-
ników administracyjnych, to najbar-
dziej cenię u nich solidność, wiedzę, 
kompetencje, znajomość przepisów 
prawnych. I tacy pracownicy w więk-
szości są na naszym Uniwersytecie.  
Ich rola jest bardzo istotna, bo to 
oni zapewniają, żeby infrastruktura 
naszej uczelni funkcjonowała pra-
widłowo, żeby inwestycje przebie-
gały terminowo i zgodnie z planem. 
Dotyczy to np. Biura Rektora, które 
przygotowuje pod względem praw-
nym dokumentację na posiedzenia 
Senatu, to także dotyczy Działu Kadr, 
z którym prowadzę odpowiednią 
politykę kadrową. Dotyczy to również 
Wydawnictwa, które nie tylko spełnia 
rolę ofi cyny wydawniczej edytującej 
publikacje naukowe, ale także peł-
ni rolę promocyjną i wizerunkową 
wydając uczelniane czasopismo „Ku-
rier Uniwersytecki”, ostatnio także 
z dodatkiem w języku angielskim dla 
naszych zagranicznych partnerów.

z JM Rektorem 
prof. Sławomirem Bukowskim 
rozmawiał Wojciech Bielawski
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dr hab. inż. Marcin Kostrzewa, prof. UTH Rad., 
dziekan Wydziału Inżynierii Chemicznej i Towaroznawstwa

Wydział Inżynierii Chemicznej 
i Towaroznawstwa, to drugi, po 
Wydziale Mechanicznym, najstar-
szy wydział uczelni. Jego historia, 
to zmiany: nazwy, struktury, profi li 
naukowych, oferty dydaktycznej. 
A zaczynem wszystkiego był silny, lo-
kalny przemysł garbarski i przemysł 
obuwniczy.
Jeden z najstarszych wydziałów uczel-
ni od początku był silnie związany 
z regionem i przemysłem lokalnym, 
głównie z przemysłami obuwniczym 
i garbarskim. Przez wiele, wiele lat 
wydział był z nimi utożsamiany. Jed-
nak przemysł obuwniczy i garbarski 
w Polsce praktycznie nie funkcjonuje 
już w takiej skali jak II połowie XX 
wieku. Tego typu przemysł nazywany 
jest potocznie przemysłem brudnym, 
z uwagi na ochronę środowiska został 
przeniesiony do krajów poza Europą  
np. Chuny, Ukraina itp. Ale od jakie-
goś czasu obserwuje się próby jego 
odtworzenia. Wiele polskich firm 
z tzw. klasy Premium zaczyna wyraźnie 
odczuwać brak specjalistów. Zwróciły 
się one do naszego wydziału, poprzez 
Izbę Przemysłowo-Handlową, z pro-
pozycją stworzenia kursów, szkoleń, 
ponieważ brakuje im wyszkolonej 
kadry. Doszło do sytuacji, że nie ma 
naturalnej wymiany kadry, ponieważ 
w Polsce nie kształci się fachowców w 
tej dziedzinie. Dziesięć, dwadzieścia 
lat temu ówczesne władze wydziału 
prowadziły z fi rmami rozmowy na 

(…) „Zarządzanie wydziałem w obecnej sytuacji jest niezmiernie trudne. Przyrównywanie wydziału 
do fi rmy, która funkcjonuje w warunkach rynkowych i żeby się utrzymać musi osiągać zysk, jest w obecnej 
sytuacji niemożliwe”.

OD GARBARSTWA 
DO … BHP, ŻYWNOŚCI 

I CHEMII KOSMETYKÓW
(z dr. hab. inż. Marcinem Kostrzewą, prof. UTH Rad., dziekanem Wydziału Inżynierii Chemicznej 

i Towaroznawstwa rozmawia Wojciech Bielawski)
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temat wsparcia finansowego uni-
katowych kierunków i specjalności, 
niestety nie spotkało się to z ich 
zainteresowaniem. Obecnie sytuacja 
odwróciła się, to fi rmy zwróciły się do 
nas z prośbą o reaktywacje unikato-
wych kierunków i specjalności. Tak, 
jak wspomniałem, dziesięć lat temu 
wszystko byłoby do odtworzenia 
i bazy, i kadry. Obecnie jest to prak-
tycznie niemożliwe. Jeszcze niedaw-
no mieliśmy tzw. garbarską linię pro-
dukcyjną, ale różne przekształcenia 
strukturalne wydziału spowodowały 
likwidację laboratoriów i wyposaże-
nia. To nieco paradoksalne, bo 10 
lat temu my potrzebowaliśmy ich, 
a obecnie oni potrzebują nas. Reak-
tywacja poszukiwanych przez fi rmy 
kierunków wymagałaby dużych na-
kładów środków fi nansowych. Firmy 
są zainteresowane nie tyle kierun-
kami dla studentów – przyszłych fa-
chowców, ale organizowaniem przez 
nas kursów i szkoleń. Jest to działanie 
jednak krótkofalowe. My, mówiąc 
w dużym uproszczeniu, moglibyśmy 
dawać wiedzę teoretyczną, a cześć 
praktyczna odbywałaby się w fi rmach 
na ich maszynach, sprzęcie. Obecnie, 
trudno przewidzieć, jak potoczy się 
ten proces.

Jest też nieco paradoksalne, że Wy-
dział z tak bogatą historią, mnogo-
ścią kierunków badawczych (także 
unikatowych) i ofert dydaktycznych 
i kadrą wybitnych specjalistów nie 
uzyskał dotąd np. praw doktoryzo-
wania. Z drugiej strony, w roku 2017, 
a więc całkiem niedawno, WMTiW 
był najlepszym wydziałem na Uni-
wersytecie w zakresie wyników pa-
rametryzacji, otrzymując kategorię 
B. Ale wracając do pierwszej części 
pytania: może ta mnogość była prze-
szkodą w rozwoju wydziału? 
Generalnie mnogość kierunków 
można by potraktować jako zaletę. 
Na wydziale pracują specjaliści w 
wielu dziedzinach. Ostatnio jest 
trend na interdyscyplinarność. Ta 
mnogość kierunków wynikała z braku 
jednoznacznego profilu wydziału. 

Przez wiele lat nie było wizji, jeśli 
chodzi o rozwój dyscyplin na wydziale 
i pracownicy zajmowali się różnymi 
obszarami wiedzy i mieli też wiele 
osiągnięć naukowych, popartych 
awansami, z różnych dziedzin. Jeśli 
chodzi o prawa doktoryzowania, to 
nie mogliśmy zebrać odpowiedniej 
kadry z jednej, wiodącej dyscypliny. 
Kilkanaście lat temu był składany 
wniosek o prawa doktoryzowania 
z inżynierii materiałowej a nie che-
micznej, jednak, jak się okazało, nie 
mieliśmy odpowiedniej liczby kadry, 
która reprezentowałaby inżynierię 
materiałową. Wydział był zawsze 
silnie ukierunkowany na technologię 
chemiczną, chemię przemysłową. 
Moim celem jest skupienie się na 1-2 
dyscyplinach  które silnie będą repre-
zentowane, oraz próba odbudowania 
bazy laboratoryjnej. Problem jest jed-
nak poważny, ponieważ nie ma wielu  
chętnych do studiowania na naszym 
wydziale. Dlatego wydaje mi się, że 
dobrym rozwiązaniem byłoby znale-
zienie niszy naukowo-dydaktycznej, 
tak jak było to z garbarstwem czy 
obuwnictwem, dałoby nam to pole 
do rozwoju. Innym problemem jest, 
że  jeśli ktoś decyduje się na studia 
np. inżynierii chemicznej,  a są to stu-
dia trudne, to wybiera inne uczelnie 
o dużej renomie  w dużych ośrod-
kach. Z drugiej strony istnieje duże 
zapotrzebowanie na absolwentów 
z kierunków inżynieryjnych. Po latach 
dominacji kierunków humanistycz-
nych czy ekonomicznych ten trend 
na rynku pracy się odwraca. Niestety 
błąd edukacyjny wystąpił jeszcze 
wcześniej, gdy zaczęły być likwido-
wane szkoły zawodowe i technika, 
tym samym było mniej chętnych 
do studiowania na kierunkach tech-
nicznych.. Dla kierunków technicz-
nych ,było to i jest to naturalne źródło 
pozyskiwania przyszłych studentów.

Jakie działania podjął Pan, jako 
dziekan, które są dla wydziału prio-
rytetowe w bieżącej kadencji ?
Na naszym wydziale funkcjonują 
dwie dyscypliny naukowe: inżynie-

ria chemiczna i nauki o zarządzaniu 
i jakości. Skoncentrowaliśmy się 
na nich. Kolejne działania to próba 
uruchomienia kolejnych kierunków 
studiów: Bezpieczeństwo i jakość 
produkcji żywności, Menadżer pro-
duktu, i Projektowanie i wytwarzanie 
kosmetyków. Dostaliśmy też zgodę 
na uruchomienie studiów drugiego 
stopnia w zakresie bezpieczeństwa 
i higieny pracy. Wszystkie te działania 
powinny zaowocować zwiększonym 
naborem. Według mnie są to kie-
runki atrakcyjne i perspektywiczne, 
mające walor praktyczny, które są 
silnie powiązane z rynkiem pracy nie 
tylko w naszym regionie, ale również 
poza nim. Kolejnym działaniem jest 
reorganizacja i modernizacja labora-
toriów na wydziale. Bez odpowied-
niego poziomu tej bazy nie możemy 
mówić o wysokiej jakości poziomie 
kształcenia i badaniach naukowych. 
Prowadzimy działania polegające 
na ścisłej współpracy z przemysłem 
i pozyskiwaniem od nich projektów 
badawczych. Jednak borykamy się 
z niewystarczającymi środkami fi nan-
sowymi na rozbudowę i utrzymanie 
laboratoriów naukowych. Otrzyma-
nie środków fi nansowych z NCN jest 
praktycznie niemożliwe, gdyż wspiera 
ono fi nansowo badania podstawowe, 
których my praktycznie nie prowa-
dzimy. 

Na ile obecne czasy wymagają 
od dziekana wydziału, aby był 
sprawnym menadżerem kierującym 
fi rmą, której bilans „musi wyjść, co 
najmniej na zero”, że przytoczę kla-
syka z kultowego kabaretu „Elita”?
Mamy narzucone pewne warunki 
pracy poprzez akty prawne, mini-
sterialne. W obecnej sytuacji po tak 
znacznych przekształceniach wy-
działu, jego restrukturyzacji, bardzo 
trudno jest powiedzieć, że jest on 
taki, jak sformułował to Pan w py-
taniu „fi rmą, której bilans musi być 
dodatni”. Podobnie jest z zarządza-
niem. Nie mam takich instrumentów 
prawnych i finansowych, żebym 
mógł się nazwać „menadżerem”. 
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Menadżer ma pewną dowolność 
i elastyczność w dysponowaniu środ-
kami fi nansowymi. Ja, jako dziekan, 
po pierwsze nie mam do dyspozycji 
takich środków, którymi mógłbym 
swobodnie dysponować. Kiedyś był 
taki okres w funkcjonowaniu uczelni 
i wydziałów, że miały one do dyspo-
zycji przydzielane środki fi nansowe. 
Obecnie wszystkie środki przychodzą 
na uczelnie i to rektor nimi zarządza. 
Wydział dostaje też fundusze na ba-
dania statutowe, ale tych pieniędzy 
jest zbyt mało, aby można było  prze-
znaczyć je na zakup aparatury, czasa-
mi nie wystarcza ich nawet na pełny 
serwis. Funduszy tych jest też mało 
na prowadzenie szeroko zakrojonych 
prac badawczych, tak więc wyjście 
z bilansem na przysłowiowe „zero”, 
jest praktycznie niemożliwe. Oczywi-
ście staramy się też wykonywać usługi 
dla przemysłu, tylko często okazuje 
się, że ich baza laboratoryjna jest 
o wiele lepiej wyposażona, niż nasza. 
Natomiast co nas wyróżnia, mówiąc 
obrazowo, mamy handicap w  po-
staci wykwalifi kowanej kadry, która 
potrafi  pracować na takim sprzęcie 
i co najważniejsze - zanalizować wy-
niki badań. Współpraca z fi rmami jest 
wymuszana tym, że potrzebują one 
wyników badań na „już” i jeśli my 
nie dysponujemy odpowiednią bazą, 
nie jesteśmy w stanie sprostać tym 
zadaniom. Oczywiście optymalna 
sytuacja byłaby taka, gdy mielibyśmy 
laboratoria wyposażone w aparaturę 
najwyższej jakości, to takie zlece-
nie z zewnątrz wykonywalibyśmy 
w pełnym pakiecie: przyjęcie zlecenia, 
badania, interpretacja wyników. Ale 
żeby tak funkcjonować, potrzebne są 
duże nakłady fi nansowe na urucho-
mienie obecnej na wydziale aparatu-
ry i jej okresowy serwis. Zarządzanie 
wydziałem w obecnej sytuacji jest 
niezmiernie trudne. Przyrównywanie 
wydziału do fi rmy, która funkcjonuje 
w warunkach rynkowych i żeby się 
utrzymać musi osiągać zysk, jest 
w obecnej sytuacji niemożliwe.

Obecnie szeroka współpraca i kon-
takty międzynarodowe, to dla uczel-
ni, wydziałów standard. Wykłady 
w ramach programu Erasmus+ stały 
się niemalże obowiązkowe. Jakie ko-
rzyści odnosi wydział współpracując 
z uczelniami zagranicznymi?
 Współpraca międzynarodowa jest 
bardzo ważna dla wydziału. Przez 
wiele lat byłem koordynatorem wy-
działowym do spraw programu Era-
smus +. Współpracujemy z wieloma 
ośrodkami zagranicznymi, między 
innymi z: Czech, Słowacji, Włoch. 
Obecnie studenci mają niewyobra-
żalną szansę kontynuowania studiów 
za granicą, bądź przynajmniej odby-
cia tam praktyk. Przed 1989 rokiem 
wyjazd za granicę był praktycznie 
niemożliwy. Brali w nich udział jedy-
nie wybrani. Włożyliśmy dużo pracy 
w to, żeby studenci uczestniczyli 
w tym programie, ale barierą, która 
uniemożliwia taki wyjazd jest słaba 
znajomość języka angielskiego. Nie 
wystarczy tutaj potoczna znajomość 
języka ale trzeba przyswoić sobie 
fachową terminologię. Oferta wy-
miany studentów i pracowników jest 
bardzo obszerna i bardzo atrakcyjna. 
Niemniej jednak bariera językowa, 
często praca, bądź sytuacja rodzinna 
powodują, że studenci niechętnie 
biorą udział w tym programie.

Jak przekonać absolwentów szkół 
średnich, aby zaczęli studiować na 
Pana wydziale?
Prowadzone na wydziale kierunki 
studiów często korelują z zapotrzebo-
waniem wielu fi rm i dlatego naszym 
absolwentom wcale nie jest tak 
trudno znaleźć pracę. Wiele przed-
siębiorstw poszukuje specjalistów 
z zakresu produkcji żywności, techno-
logii jej przechowywania, pakowania, 
materiałów kompozytowych, recy-
klingu, produkcji kosmetyków itp.. 
Technologia chemiczna jest w tym 
momencie nieodzowna. My potra-
fi my wykształcić takich specjalistów. 
Ogromnym zadaniem wydziału jest 
przekonanie kandydatów na studia, 
żeby kontynuowali naukę u nas, na 

naszym wydziale bo perspektywa 
zatrudnienia i godziwego zarobku jest 
absolutnie realna. 

A czy nie żałuje Pan, że stworzony 
na wydziale kierunek kosmetologia 
został dołączony do Wydziału Nauk 
Medycznych i Nauk o Zdrowiu?
Rzeczywiście, na tym kierunku mie-
liśmy duże nabory studentów, zdo-
bywaliśmy nagrody, wyróżnienia. 
Stworzyła się grupa pasjonatów, 
która zapewniała doskonałą jakość 
studiowania, a jednocześnie ukończe-
nie kosmetologii dawało dobrą pracę 
i wysokie wynagrodzenie. Był to waż-
ny dla nas kierunek, bo  zapewniał 
nam dużą liczbę studentów w sytu-
acji, gdy inne kierunki już nieco kulały. 
Kosmetologia jako dziedzina nauk 
jest przypisana do nauk o zdrowiu. 
Obecnie na wydziale otrzymaliśmy 
zgodę MEiN na uruchomienie kie-
runku Projektowanie i wytwarzanie 
kosmetyków. Jest to czysto prak-
tyczny kierunek, który spotkał się 
z dużym zainteresowaniem ze strony 
fi rm kosmetycznych produkujących 
kosmetyki i chemię gospodarczą. 
Jest to dosyć duży rynek, który ale 
potrzebuje dobrych fachowców, a my 
mu takich możemy zapewnić.

Na koniec naszej rozmowy bardzo 
dobra wiadomość dla wydziału….
Rzeczywiście, z ogromną satysfakcją 
informuję, że Minister Edukacji i Na-
uki na podstawie przeprowadzonej 
ewaluacji dyscyplin naukowych funk-
cjonujących na Wydziale Inżynierii 
Chemicznej i Towaroznawstwa, decy-
zją z dnia 20 lipca 2022 roku, przyznał 
Uniwersytetowi Technologiczno-
Humanistycznemu im. Kazimierza 
Pułaskiego w Radomiu kategorię 
naukową B+ w dyscyplinie naukowej: 
nauki o zarządzaniu i jakości oraz ka-
tegorię B w dyscyplinie naukowej: 
inżynieria chemiczna. To niezwykle 
cenna wiadomość dla wydziału 
w perspektywie jego funkcjonowania 
i dalszego rozwoju. Podziękowania 
należą się wszystkim moim koleżan-
kom i kolegom z wydziału. Jest to 
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Uroczysta Inauguracja 
r. ak. 2022/23

SAM NA SAM Z...

Swoją obecnością uroczystość uświetnili znamienici 
goście: minister Tomasz Rzymkowski – sekretarz stanu 
w Ministerstwie Edukacji i Nauki, Sławomir Adamiec – 
dyrektor generalny Ministerstwa Edukacji i Nauki; parla-
mentarzyści Ziemi Radomskiej: Joanna Kluzik-Rostkowska, 
Marek Suski, Andrzej Kosztowniak, Adam Bielan; przed-
stawiciele władz samorządowych: Artur Standowicz – wi-
cewojewoda mazowiecki, Kinga Bogusz – przewodnicząca 
Rady Miejskiej w Radomiu, wiceprezydenci Radomia 
Katarzyna Kalinowska oraz Pan Jerzy Zawodnik; przed-
stawiciele zaprzyjaźnionych uczelni, prezesi spółek i fi rm 
oraz wiele innych osób.

Gaudeamus po raz 72

13 października 2022 roku odbyła się uroczysta inauguracja roku akademickiego 2022/2023 
w Uniwersytecie Technologiczno-Humanistycznym im. Kazimierza Pułaskiego w Radomiu. Poprzedziła 
ją msza święta odprawiona w intencji społeczności akademickiej przez biskupa radomskiego księdza 
dr. Marka Solarczyka oraz księdza kanonika Krzysztofa Ćwieka, proboszcza Parafi i Katedralnej pw. Opieki 
NMP w Radomiu. 

Jak corocznie, uroczystość uświetnił występ Chóru 
Akademickiego UTH Rad. pod kierownictwem Agnieszki 
Kobierskiej oraz orkiestry wojskowej pod kierownictwem 
kapitana Łukasza Kukulskiego.

Przemówienie inauguracyjne wygłosił JM Rektor 
prof. dr hab. Sławomir Bukowski, który mocno podkre-
ślił, że: „Społeczność naszej Uczelni od początku czynnie 
zaangażowała się we wszelką pomocą naszym sąsiadom 
Ukraińcom zaatakowanym przez Rosję.” Ponadto z satys-
fakcją mówił o tegorocznej ewaluacji, w wyniku której: 
„Nasza uczelnia otrzymała kategorię B+ w 6 dyscyplinach 
naukowych, co oznacza również uprawnienia do nadawa-

obiektywny dowód, że pracownicy 
wydziału prezentują bardzo wysoki 
poziom kompetencji a prowadzone 
na wydziale badania i prace naukowe 
są na bardzo wysokim poziomie. To 
daje też siłę i motywację do dalszej 
pracy i nadzieję, że to, co robimy ma 
sens i jest doceniane.

Dziekan Marcin Kostrzewa prywat-
nie to:
Jestem zwyczajnym człowiekiem, 
przede wszystkim mężem i ojcem,    
głową rodziny po prostu. Ogromną  
przyjemność sprawia mi spędzanie 
czasu z moimi najbliższymi, wspól-
ne krótkie wycieczki, szczególnie lu-
bię te rowerowe i dłuższe podróże, 
podczas których odkrywamy prze-

piękne zakątki naszego kraju. Lubię 
też oglądać fi lmy, ale w tzw. kinie 
domowym. Interesuję się historią 
i polityką. Zawsze frapowało mnie 
to, jak szybko można zmienić poglą-
dy, a w świecie polityki jest to rzecz 
częsta, a nawet bardzo częsta..
Bardzo dziękuję za rozmowę.

(z Marcinem Kostrzewą,
dziekanem WIChiT,

rozmawiał Wojciech Bielawski)

(od red.): Dr hab. inż. Marcin Kostrzewa, 
prof. UTHRad. Urodzony 19.12.1973 w Rado-
miu. Jest absolwentem kierunku technologia 
chemiczna, specjalność: chemia i technologia 
polimerów Wydziału Materiałoznawstwa 
i Technologii Obuwia Politechniki Radomskiej 
(obecnie UTH w Radomiu, 1997 rok). 
Po studiach rozpoczął pracę zawodową 

poczatkowo w fi rmach produkcyjnych, gdzie 
był m.in. odpowiedzialny za produkcję na 
kilku liniach technologicznych, pracę labo-
ratorium analitycznego oraz kontroli jakości 
jako kierownik produkcji. Następnie rozpoczął 
pracę na uczelni początkowo jako pracownik 
naukowo-techniczny. W 2012 roku uzyskał 
stopień doktora nauk technicznych na kie-
runku Chemia i technologia materiałów na 
Uniwersytecie Tomasa Baty w Zlinie, Repu-
blika Czeska. Po uzyskaniu stopnia doktora 
habilitowanego w 2016 (UniwersytetTomasa 
Baty, Czechy), pracuje na stanowisku profeso-
ra uczelni, a od 1 października 2019 decyzją 
J.M. Rektora pełni funkcję dziekana Wydziału 
Inżynierii Chemicznej i Towaroznawstwa 
i kierownika Katedry Fizykochemii i Tech-
nologii Materiałów. Jest autorem licznych 
artykułów naukowych z zakresu technologii 
polimerów, polimerowych materiałów kom-
pozytowych, nanokompozytów.
(Prywatnie mąż i tata Karoliny (18) i Barto-
sza (12).)
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nia stopni naukowych doktora i doktora habilitowanego 
w tych dyscyplinach”.  Dodał, że: „Miniony rok akademicki 
przyniósł wiele dobrego w sferze dydaktycznej naszej 
Uczelni. Do oferty udało nam się wprowadzić nowe 
kierunki”.  W dalszej części przemówienia zaznaczył, 
że: „Bardzo ważnym czynnikiem rozwoju każdej uczelni 
jest współpraca z zagranicą, dlatego w roku akademickim 
2021/2022 poczynione zostały działania zmierzające do 
podwyższenia poziomu internacjonalizacji naszej Uczel-
ni”. Zwracając się do studentów mocno zaakcentował, 
że: „Jesteśmy uczelnią rozwojową, kształcącą na euro-
pejskim poziomie, która przywiązuje ogromną wagę do 
procesu dydaktycznego i jego jakości”. 

Przedstawiciele studentów pierwszego roku z każ-
dego wydziału przystąpili do uroczystej immatrykulacji. 
Ślubowanie złożyli również przedstawiciele studentów za-
granicznych rozpoczynających studia na Uniwersytecie.

Wykład inauguracyjny pt. ”Rachunkowość w XXI 
wieku” wygłosiła dr hab. Marzanna Lament, prof. UTH 
Rad., dziekan Wydziału Ekonomii i Finansów. 

W trakcie uroczystości wręczono odznaczenia i na-
grody. 

Złoty Krzyż Zasługi otrzymał Krzysztof Śmiechow-
ski a Srebrne Krzyże Zasługi: Marcin Chrzan i Wojciech 
Żurowski. 

Złote Medale za długoletnia służbę otrzymali: Maria 
Gagacka, Małgorzata Grzeszczyk, Konrad Krzysztoszek, 
Halina Szafrańska, Dariusz Trześniowski, Alicja Wąsowicz, 
Marek Wiśniewski, Barbara Wzorek, Iwona Zamkowska, 
Wojciech Żurowski.

Srebrne Medale za długoletnią służbę otrzymali: 
Robert Gielniewski, Ireneusz Jędra, Aleksander Lotko, 
Renata Sikorska.

Brązowe Medale za długoletnią służbę otrzymali: 
Joanna Bukowska, Jolanta Figura-Stawarz, Emilia Klima-
szewska, Cezary Majewski, Izabela Młynarzewska-Boro-
wiec, Marta Ogorzałek, Magdalena Ślusarczyk-Nowocień, 
Anna Wojas, Łukasz Zięba. 

Medale Kazimierza Pułaskiego otrzymali: Radosław 
Figarski i Zbigniew Markwart. 

Dyplom doktora habilitowanego z rąk JM Rektora 
prof. dr. hab. Sławomira Bukowskiego odebrał dr hab. inż. 
Konrad Krzysztoszek  z Wydziału Transportu, Elektrotech-
niki i Informatyki.  

Wręczono także Nagrody JM Rektora. I tak nagrody 
pierwszego stopnia za osiągnięcia naukowe otrzymali: dr 
hab. inż. Mirosław Rucki, prof. dr hab. inż. Małgorzata Ko-
walska, dr hab. Tadeusz Szumiata, dr hab. Joanna Smarż, 
dr hab. inż. Wojciech Żurowski, prof. dr hab. inż. Zbigniew 
Łukasik, dr hab. Anna Wolak-Tuzimek, dr hab. inż. To-
masz Perzyński, dr inż. Zbigniew Olczykowski. Natomiast 
dr hab. inż. Kazimierz Król otrzymał nagrodę JM Rektora 
pierwszego stopnia za całokształt dorobku obejmującego 
osiągnięcia naukowe, dydaktyczne i organizacyjne. 

Medalami Komisji Edukacji Narodowej zostali 
uhonorowani: dr Adrian Szary, dr Renata Wójcik, dr Ewa 
Klęczaj-Siara, dr Jacek Kowalski, mgr Marta Orzechow-
ska-Ochnia, mgr Aleksandra Kwiecień, dr hab. Andrzej 
Brzegowy, dr inż. Mariola Mendrycka, dr Justyna Natora, 
dr Katrzyna  Ziębakowska-Cecot, dr Łukasz Zięba, dr Rado-
sław Luft , dr hab. Marzanna Lament, dr Joanna Bukowska, 
dr inż. Jarosław Kotliński, dr hab. inż. Jerzy Szymański, 
dr hab. Emilia Klimaszewska, dr hab. n.med. Leszek Mar-
kuszewski. 

Uroczystości zakończyło odśpiewanie „Gaude-
amus”. 

Wojciech Bielawski

Senat Uniwersytetu Technologiczno – Humanistycznego przed radomską Katedrą
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Władze uczelni i zaproszeni goście

Inauguracja nowego roku akademickiego odbyła się w Auli Głównej
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Otwarcia nowego roku akademickiego 2022/2023 dokonał 
rektor prof. dr hab. Sławomir Bukowski

Studentów pierwszego roku powitała dr hab. Elżbieta Sałata, 
prof. UTH Rad. – prorektor ds. dydaktycznych i studenckich

Uroczysta immatrykulacja studentów I roku

Złoty Krzyż Zasługi otrzymał Krzysztof 
Śmiechowski (z lewej), a Srebrne Krzyże Zasługi: 

Marcin Chrzan i Wojciech Żurowski. Pierwszy 
z prawej – Artur Standowicz – wicewojewoda 

mazowiecki, (obok) JM Rektor prof. dr hab. 
Sławomir Bukowski
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Medalami Komisji Edukacji Narodowej zostali uhonorowani (od lewej): 
dr hab. Marzanna Lament, dr inż. Jarosław Kotliński, dr Ewa Klęczaj-Siara, dr Jacek Kowalski, 

dr Joanna Bukowska, dr Radosław Luft , dr Aleksandra Kwiecień
Artur Standowicz – wicewojewoda 
mazowiecki w swoim wystąpieniu

Nagrodę JM Rektora pierwszego 
stopnia za osiągnięcia naukowe 

otrzymuje dr hab. Joanna Smarż, 
prof. UTH Rad.

Medale Komisji Edukacji Narodowej otrzymali: 
dr hab. n. med. Leszek Markuszewski, prof. UTH Rad. 

i dr hab. Emilia Klimaszewska, prof. UTH Rad.
Wykład inauguracyjny wygłosiła dr hab. Marzanna Lament, 

prof. UTH Rad., dziekan Wydziału Ekonomii i Finansów
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Minister Edukacji i Nauki na podstawie przeprowa-
dzonej ewaluacji dyscyplin naukowych funkcjonujących na 
wydziałach naszego Uniwersytetu decyzją z dnia 20 lipca 
2022 roku przyznał Uniwersytetowi Technologiczno-Hu-
manistycznemu im. Kazimierza Pułaskiego w Radomiu 
kategorię naukową B+ w dyscyplinach naukowych: 
-  Nauki o zarządzaniu i jakości – Wydział Inżynierii Che-

micznej i Towaroznawstwa 
-  Inżynieria mechaniczna – Wydział Mechaniczny
-  Nauki prawne –  Wydział Prawa i Administracji
-  Pedagogika – Wydział Filologiczno-Pedagogiczny
-  Ekonomia i fi nanse – Wydział Ekonomii i Finansów
oraz kategorię naukową B w dyscyplinie naukowej:
Inżynieria chemiczna – Wydział Inżynierii Chemicznej 
i Towaroznawstwa. 

Znakomite wieści z MEiN

POMYŚLNA EWALUACJA

Galę fi nałową, która odbyła się 
23. września w Zespole Szkół Muzycz-
nych w Radomiu, zaszczycili swoją 
obecnością reprezentanci samorzą-
du, polityki, biznesu, ale także kultu-
ry, nauki, edukacji i sportu. Oprawę 
muzyczną gali przygotował Chór Aka-
demicki naszego Uniwersytetu pod 
dyrekcją Agnieszki Kobierskiej.

Nagrodę specjalną Redaktora 
Naczelnego „Echa Dnia”, Stanisława 
Wróbla, za cykl publikacji z dyscypli-
ny ekonomia i fi nanse w renomowa-
nych wydawnictwach międzynaro-
dowych, otrzymali: JM Rektor prof. 

Ewaluacja, która trwała pierwsze półrocze 2022 
roku obejmowała ocenę:
–  publikacji naukowych w presti żowych czasopismach,
–  realizacji projektów badawczo – rozwojowych, 
–  wpływu na otoczenie gospodarcze w latach 2017-

2021.
Kategoria B+ oznacza uzyskanie pełnych praw aka-

demickich, w tym m.in. prawo do nadawania stopnia 
doktora habilitowanego. Nowa kategoria stanowi pod-
sumowanie wysiłków w obszarze działalności naukowej, 
prowadzonej na naszych wydziałach

Składamy serdecznie podziękowania wszystkim 
przedstawicielom dyscyplin, którzy przyczynili się do 
tego sukcesu.

Wojciech Bielawski

Nagroda specjalna

LIDER REGIONU
Już po raz szesnasty wręczono presti żowe nagrody Lidera Regionu, przyznawane przez redakcję „Echa 
Dnia”. Uniwersytet Technologiczno-Humanistyczny im. Kazimierza Pułaskiego w Radomiu po raz kolejny 
znalazł się w gronie laureatów.

dr hab. Sławomir Bukowski oraz dr 
hab. Marzanna Lament, prof. UTH 
Rad., dziekan Wydziału Ekonomii 
i Finansów. Publikacje sygnuje re-
nomowane wydawnictwo naukowe 
Taylor&Francis Routledge. Są one 
efektem wieloletnich interdyscypli-
narnych badań naukowych prowa-
dzonych w środowisku międzynaro-
dowym, które zostały zainicjowane 
przez prof. Sławomira Bukowskiego 
oraz prof. UTH Rad. Marzannę La-
ment. 

Statuetkami „Lidera Regionu” 
oraz nagrodami specjalnymi uho-

norowano aktywne fi rmy, instytucje 
i samorządy z regionu radomskiego, 
które wyrastają ponad przeciętność, 
wnosząc szczególny wkład w rozwój 
regionu. Jak podkreślił redaktor 
naczelny „Echa Dnia” S. Wróbel: 
„W naszym regionie mamy wiele dy-
namicznych i kreatywnych fi rm, które 
są pionierami przedsiębiorczości 
oraz innowacyjności, między innymi 
w sferze nowych technologii i nowa-
torskich metod zarządzania. Mamy 
też instytucje i samorządy, które wy-
rastają ponad przeciętność i wnoszą 
szczególny wkład w rozwój regionu. 

Tegoroczna ewaluacja jest bardzo pomyślna dla dyscyplin naukowych funkcjonujących na naszych 
wydziałach.
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Często dla przeciętnego mieszkańca 
pozostają one anonimowe. To z myślą 
o nich od 16 lat przyznajemy statuetki 
Lidera Regionu. Jak co roku przyznali-
śmy też nagrody specjalne związane 
ze szczególnymi wydarzeniami lub 
osiągnięciami laureatów”

Wojciech Bielawski.

Nagrodę specjalną Redaktora Naczelnego 
„Echa Dnia”, za cykl publikacji z dyscypliny 

ekonomia i fi nanse w renomowanych 
wydawnictwach międzynarodowych,  

otrzymali: JM Rektor prof. dr hab. Sławomir 
Bukowski (z prawej)  oraz dr hab. Marzanna 

Lament, prof. UTH Rad., dziekan Wydziału 
Ekonomii i Finansów

W dniach 3 – 8 października 
2022 roku rektor UTH Rad. prof. 
dr hab. Sławomir Bukowski wraz 
z przewodniczącym Rady Uczelni – 
Sławomirem Baćkowskim oraz dzie-
kan Wydziału Ekonomii i Finansów – 
dr hab. Marzanną Lament, prof. UTH 
Rad. oraz z pracownikami wydziału: 
dr Joanną Bukowską – prodziekanem 
oraz dr Łukaszem Ziębą – koordynato-
rem Programu Erasmus + przebywali 
w Paryżu, gdzie została nawiązana 
współpraca z Cergy Paris Université.

Cergy Paris Université to uniwer-
sytet publiczny z siedzibą w Cergy-
Pontoise we Francji.  Prowadzi bada-
nia naukowe i kształci studentów  na 
wysokim poziomie w zakresie m.in. 
ekonomii, fi nansów i rachunkowości 
oraz nauk technicznych. Jego ambicją 

Współpraca z Cergy Paris Université

RADOM – PARYŻ
PARYŻ – RADOM

Uniwersytet Technologiczno-Humanistyczny im. Kazimierza Pułaskiego w Radomiu nawiązał współpracę 
z Cergy Paris Université. To jedna z największych i najlepszych uczelni we Francji.

Od lewej: koordynator Erasmus+ Audrey Jama – Cergy Paris Université, 
przedwodniczący Rady Uczelni UTH Sławomir Baćkowski, 

prodziekan WEiF Joanna Bukowska, JM Rektor UTH Sławomir Bukowski, 
dyrektor ds. Współpracy z Zagranicą CY Michel Guilmault, 

koordynator Erasmus+ na WEiF Łukasz Zięba, dziekan WEiF Marzanna Lament
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jest, aby do 2030 roku należeć do 
200 najlepszych uniwersytetów na 
świecie.

Celem nawiązanej współpracy 
naszego Uniwersytetu z Cergy Paris 
Université jest wymiana studentów 
i pracowników w ramach Programu 
Erasmus +, prowadzenie studiów 

Pracownicy i studenci WEiF mogą 
wyjeżdżać w ramach 24 bilateralnych 
umów Programu Erasmus+, zawar-
tych przez UTH Rad. z uczelniami 
partnerskimi z Bułgarii (1), Portugalii 
(2), Czech (1), Francji (2), Grecji (4), 
Hiszpanii (1), Niemiec (1), Słowacji 
(3), Turcji (4), Węgier (1) oraz Włoch 
(4). Jedną z najnowszych umów, 
w ramach programu Erasmus+, która 
została podpisana przez UTH Rad, 
jest umowa z kolejną uczelnią zloka-
lizowaną w Paryżu, a mianowicie CY 
Cergy Paris Universite. Jest to druga 
po Paris Nanterre Universite uczelnia, 
z którą podpisano umowę o mobilno-
ści wykładowców i studentów.

W programie uczestniczyć mogą 
studenci studiów I i II stopnia, którzy 
mogą wyjeżdżać na okres maksy-
malnie 2 semestrów w przypadku 
studiów oraz dodatkowo na staż 
lub praktykę zawodową. Program 
Erasmus+ stanowi dla studentów 
ogromną wartość i ma wiele zalet. 
Uczestnictwo w programie daje 
możliwość studiowania lub odbywa-
nia praktyk i staży w zagranicznych 
ośrodkach akademickich, co pozwala 
na doskonalenie języków obcych. Jest 

Współpraca międzynarodowa

ERASMUS NA WEiF
    

Program Erasmus+ realizowany na Wydziale Ekonomii i Finansów (WEiF) stanowi istotny element inter-
nacjonalizacji procesu dydaktycznego i badawczego na wydziale. Głównym celem programu Erasmus+ 
dla studentów jest międzynarodowa mobilność edukacyjna, która odnosi się do odbywania zagranicznych 
studiów, praktyk oraz staży. 

Od lewej: koordynator Erasmus+ na WEiF – dr Łukasz Zięba,  
David Otoupal – student wizytujący (Czechy), prodziekan WEiF – dr Joanna Bukowska

umożliwiających uzyskanie podwój-
nego dyplomu, wspólne badania 
naukowe oraz publikowanie ich wy-
ników, a także organizowanie konfe-
rencji naukowych oraz prowadzenie 
zajęć dydaktycznych. W czasie pobytu 
naszych pracowników w Paryżu od-
było się spotkanie z prof. Marciem 

Baudry z Université Paris Nanterre, 
którego celem było omówienie 
wspólnie przygotowywanej mono-
grafi i naukowej.

oprac. Wojciech Bielawski 
na podst. materiałów 

otrzymanych od Marzanny Lament
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doświadczeniem podnoszącym kwali-
fi kacje, które po ukończeniu studiów 
wyróżniają uczestnika programu na 
rynku pracy. Pozwala nawiązać mię-
dzynarodowe kontakty i przyjaźnie 
na całe życie. Uczy samodzielności 
i otwartości. Daje możliwość obco-
wania i poznania nowej kultury, jak 
również zwiedzania nowych i niezna-
nych miejsc.

Z Programu Erasmus+ chętnie 
korzystają także pracownicy WEiF. 
Prowadzą ścisłą współpracę z zagra-
nicznymi ośrodkami akademickimi, 
która obejmuje zarówno działalność 
dydaktyczną, jak i naukową. Współ-
praca polega głównie na wyjazdach 
nauczycieli akademickich w celu 
prowadzenia zajęć dydaktycznych na 
uczelniach w krajach programu oraz 
nawiązywaniu dzięki nim współpracy 
naukowej. Najnowszym przykładem 
współpracy była wizyta delegacji 
WEiF na uniwersytecie CY Cergy 
Paris oraz spotkanie z jego władzami 
(patrz strona 22). Uczelnie zdecydo-
wały się poszerzyć zakres współpracy 
o element badawczy (wspólne pro-
jekty badawcze oraz publikacje 
naukowe) i element dydaktyczny (wy-
miana studentów pomiędzy uczelnia-
mi oraz implementacja podwójnego 
dyplomowania).

Ponadto dodatkowa działalność 
nauczycieli akademickich w ramach 
programu Erasmus+ służy promo-
waniu jednostki macierzystej wśród 
zagranicznych ośrodków akademic-
kich. Obserwowanie, jak również 
korzystanie z doświadczeń kadry z 
tych uczelni, odnoszących się do form 
i metod kształcenia oraz narzędzi 
dydaktycznych w nich stosowanych 
przyczynia się do uatrakcyjnienia 
oferty dydaktycznej.

Program Erasmus+ nie działa 
tylko w jednym kierunku. WEiF gości 
wykładowców z zagranicy, którzy 
prowadzą wykłady w języku angiel-
skim. Ponadto nasz Uniwersytet jest 
celem studiowania, chętnie wybie-
ranym przez studentów z Włoch, 
Turcji, Czech, Słowacji, Portugalii 
i innych. Nawiązane kontakty i przy-
jaźnie przekładają się na obecność 
pracowników naukowych obu stron 
na międzynarodowych konferencjach 
naukowych organizowanych przez 
WEiF i zaprzyjaźnione ośrodki. Re-
zultaty wspólnych badań naukowych 
są prezentowane w renomowanych 
i wysokopunktowanych wydawnic-
twach polskich i zagranicznych.

Zachęcamy studentów wszyst-
kich wydziałów Uniwersytetu do sko-
rzystania z bogatej oferty wyjazdowej 

WYDARZENIA

w ramach programu Erasmus+. Jest 
to oferta jedyna w swoim rodzaju. 
Bon Chance!

Łukasz Zięba 
 koordynator ds. Erasmus+ na WEiF

(oprac. red. Wojciech Bielawski)

(od red.): Erasmus+ – program Unii 
Europejskiej w dziedzinie edukacji, szko-
leń, młodzieży i sportu – to kontynuacja 
europejskich programów edukacyjnych 
realizowanych od 1998 r. Jego celem 
jest wspieranie uczniów, studentów, na-
uczycieli, wykładowców i wolontariuszy 
w prowadzeniu międzynarodowych pro-
jektów służących podnoszeniu kompeten-
cji. Wraz z nową perspektywą fi nansową 
poszerzono założenia Erasmusa+, który 
w rezultacie stał się bardziej innowacyjny 
i inkluzywny, a także bardziej cyfrowy. 
Będzie miał też kluczowe znaczenie dla 
planowanego do 2025 r. utworzenia 
Europejskiego Obszaru Edukacji, dzięki 
któremu Unia Europejska zamierza m.in. 
zapewnić wszystkim młodym ludziom 
dostęp do edukacji i szkoleń jak najwyż-
szej jakości, umożliwić osobom uczącym 
się łatwe przemieszczanie się między 
systemami edukacji w różnych krajach, 
a także dać im możliwość znalezienia 
pracy w całej Europie.

Celem kongresu było przybliże-
nie jego uczestnikom i mieszkańcom 
naszego miasta zagadnień związanych 
z rozwojem i wyzwaniami gospodarki 
w naszym regionie z uwzględnieniem 

Dla rozwoju naszego miasta

I KONGRES 
RADOM PRZYSZŁOŚCI

I Kongres Radom Przyszłości odbył się w Radomiu w dniach 1-2 października na terenie Portu Lotniczego 
Warszawa-Radom. Podczas  Kongresu podpisano list intencyjny między Uniwersytetem Technologiczno-
Humanistycznym i Fundacją Platf orma Przemysłu Przyszłości.

uwarunkowań miejskich miasta 
Radom.

W kongresie wzięli udział przed-
stawiciele naszego Uniwersytetu 
z rektorem prof. dr. hab. Sławomirem 

Bukowskim. Podczas spotkania poru-
szono zagadnienia związane z trans-
formacją cyfrową, nowoczesnym 
przemysłem, zagospodarowaniem. 
Omawiano także przyszłość małych, 
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Wydział Mechaniczny otrzymał to zaszczytne 
wyróżnienie za całokształt działalności związanej 
z dydaktyką, udział w międzynarodowych i kra-
jowych projektach badawczych oraz kreowanie 
zaawansowanej kadry naukowej.

Nagrodę podczas XXXIV Radomskich Dni Tech-
niki odbywających się w dniach 16-20 października 
odebrał dziekan Wydziału Mechanicznego dr hab. 
inż. Andrzej Puchalski, prof. UTH Rad.

Zobowiązujące wyróżnienie

LAUR TECHNIKI DLA WM
Decyzją Kapituły Radomskiej Rady Federacji Stowarzyszeń Naukowo-Technicznych Naczelnej Organizacji 
Technicznej, Wydział Mechaniczny otrzymał Nagrodę I Stopnia w kategorii Nauka i Oświata. 

średnich i dużych przedsiębiorstw. 
Uruchomienie Portu Lotniczego War-
szawa-Radom będzie dużą szansą na 
rozwój lokalnych fi rm i jednocześnie 
przyciągnie nowych przedsiębior-
ców – podkreślał Łukasz Białczak, 
prezes Izby Przemysłowo-Handlowej 
w Radomiu. 

Latać z Lotniska Warszawa-Ra-
dom zdecydował się między innymi 
nasz narodowy przewoźnik LOT (m.in. 
do Kopenhagi, Rzymu i Paryża. Na 
współpracę z radomskim portem 
zdecydowały się też linie Nekera 
i Itaka. Uczestnik kongresu poseł do 
Parlamentu Europejskiego Adam 
Bielan wyraził zadowolenie, że pasa-
żerowie coraz chętniej kupują bilety 
na wiosenne loty. Trzeba będzie dbać 
o to, aby to lotnisko już w pierwszym 
roku działania odniosło sukces – do-
dał europoseł. Kluczem do wygranej 
radomskiego lotniska będzie pozyska-
nie kolejnych linii wakacyjnych, czar-
terowych oraz niskokosztowych.

Podczas I Kongresu Radom Przy-
szłości, podpisano list intencyjny 
między Uniwersytetem Technolo-
giczno-Humanistycznym i Fundacją 
Platforma Przemysłu Przyszłości. 
„Podpisanie listu intencyjnego da 
nam wiele możliwości współpracy 
i realizacji wspólnych projektów. 
Mamy duży potencjał naukowy i ba-

dawczy, aby wnieść znaczący wkład 
w rozwój Radomia” – podkreślił prof. 
dr hab. Sławomir Bukowski, rektor 
UTH w Radomiu. 

Wojciech Bielawski
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Umowa dotyczy współpracy o cha-
rakterze naukowym oraz dydaktycznym 
i obejmuje m.in. wymianę studentów 
i pracowników, wspólne prowadzenie 
badań naukowych i przygotowywanie 
projektów badawczych, a także opra-
cowywanie programów studiów. Wy-
mienione zadania będą realizowane 
w zakresie ekonomii i zarządzania.

Należy podkreślić, że długoletnia 
współpraca w ramach programu Era-
smus+ między naszymi Uniwersytetami 
dała efekty w postaci wspólnych badań 
naukowych w dyscyplinie ekonomia 
i fi nanse. W efekcie powstało wiele publi-
kacji międzynarodowych prezentujących 
wyniki wspólnych badań naukowych, 
w tym w wydawnictwie Routledge. Auto-
rami publikacji są m.in.: prof. Alina Hyz, 
prof. Grigorios Gikas (Grecja), prof. Sła-
womir Bukowski, prof. Marzanna Lament, 
prof. Marc Baudry (Francja), prof. Beatrice 
Dumont (Francja), prof. Turan Subasat 
(Turcja), prof. Pantelis Kyrmizoglou (Gre-
cja), dr Joanna Bukowska, dr Łukasz Zięba,
dr Katarzyna Kalinowska, dr Izabela 
Młynarzewska-Borowiec, dr Grażyna 
Olszewska, dr Radosław Luft , prof. Piotr 
Wdowiński, prof. Kazimierz Ortyński, dr 
Marek Pypeć, prof. prof. Foteni Tatsi i Ko-
stas Karamanlis, prof. Mihail Papailias, dr 
Robin Gowers (Wielka Brytania), prof. 
Vanda Marakova (Słowacja), prof. Peter 
Kristofi k (Słowacja), prof. Cristi ano Peru-
gini (Włochy), prof. Christos Axiou, prof. 
Mihail Papailias, prof. Marian Gorynia, 
prof. Bogdan Nogalski, prof. Jan Jeżak, 
prof. Anna Wolak-Tuzimek.

Wojciech Bielawski

Nauka i dydaktyka

WSPÓŁPRACA
Z UNIVERSITY OF WEST ATTICA

29 czerwca 2022 roku JM Rektor Uniwersytetu Technologiczno-Humanistycznego im. Kazimierza Pułaskiego 
w Radomiu – prof. dr hab. Sławomir  Bukowski podpisał umowę o współpracy z JM Rektorem West Atti  ca 
University in Athens – prof. Panagiotsem Kaldisem.

Rektor Uniwersytetu Technologiczno-Humanistycznego im. Kazimierza Pułaskiego 
w Radomiu – prof. dr hab. Sławomir  Bukowski i rektor West Atti  ca University 

in Athens –  prof. Panagiots Kaldis
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Głównym celem projektu  jest 
podniesienie kompetencji kadry 
dydaktycznej uczelni w zakresie 
projektowania uniwersalnego, po-
przez uczestnictwo w szkoleniach 
uwzględniających m.in. specyfi kę 
nauk ekonomicznych, prawnych, 
medycznych, pedagogicznych, tech-
nicznych i sztuki oraz poprzez wizyty 
studyjne. Dzięki nabytym kompe-
tencjom kadra dydaktyczna zmody-
fi kuje treści w kartach przedmiotów/
sylabusach uwzględniając w nich 
elementy projektowania uniwersal-
nego. Udzielone pracownikom dy-
daktycznym wsparcie przygotuje ich 
do samodzielnego przeprowadzania 
zajęć z elementami projektowania 
uniwersalnego dla studentów UTH 
Rad. Zakłada się, że działania podjęte 
w ramach projektu zaowocują po-
prawą jakości kształcenia, a w konse-
kwencji wprowadzania przez absol-
wentów UTH Rad. idei projektowania 
uniwersalnego w swoim życiu zawo-
dowym. Przełoży się to na poprawę 
życia wszystkich członków społeczeń-
stwa, w tym osób wykluczonych lub 
zagrożonych wykluczeniem społecz-
nym. Projekt przyczyni się do realiza-
cji celu szczegółowego Działania 3.4 
POWER: „Wsparcie zmian organiza-
cyjnych i podniesienie kompetencji 
kadr w systemie szkolnictwa wyższe-
go”.

PROJEKTOWANIE 
UNIWERSALNE W UTH RAD.

Projekt pt.: „Projektowanie uniwersalne w UTH Rad.” realizowany jest na podstawie umowy nr WND-
POWR.03.04.00-00-KP14/21 o dofi nansowanie projektu, podpisanej w dniu  23.11.2021 roku pomiędzy 
Narodowym Centrum Badań i Rozwoju a Uniwersytetem Technologiczno-Humanistycznym im. Kazi-
mierza Pułaskiego w Radomiu, w ramach Programu Operacyjnego Wiedza Edukacja i Rozwój (POWE-
R)2014-2020, Oś priorytetowa III Szkolnictwo wyższe dla gospodarki i rozwoju, Działanie 3.4 Zarządza-
nie w instytucjach szkolnictwa wyższego. Projekt  współfi nansowany jest ze środków Unii Europejskiej 
w ramach Europejskiego Funduszu Społecznego.

Do tej pory w ramach projek-
tu odbyło się 9 szkoleń. Ponadto 
w dniach 22-26.09.2022 roku  kadra 
dydaktyczna Wydziału Prawa i Ad-
ministracji UTH w Radomiu odbyła 
wizytę studyjną w instytucjach mię-
dzynarodowych w Brukseli, Hadze 
i Strasburgu odpowiedzialnych za 
prawa człowieka i politykę dostęp-
ności. Celem wizyty było zapoznanie 
się z funkcjonowaniem międzynaro-
dowych instytucji ds. praw człowieka, 
równego traktowania i zwalczania 
dyskryminacji. Wizyty miały miejsce 
w instytucjach Unii Europejskiej: 
w Brukseli  w Europejskim Komitecie 
Ekonomiczno-Społecznym, Parla-
mencie Europejskim, Radzie Unii 
Europejskiej i Radzie Europejskiej. 
Następnie odbyto jednodniową 
podróż do Międzynarodowego Try-
bunału Sprawiedliwości w Hadze. 
Na zakończenie odbyło się spotkanie 
w Radzie Europy w Strasburgu. Dele-
gacja Uniwersytetu Technologiczno-
Humanistycznego zdobyła nową wie-
dzę podwyższającą jej kompetencje 
dydaktyczne z zakresu stanowienia 
i znajomości prawa UE, wytycznych 
i przepisów dotyczących ochrony 
praw osób ze szczególnymi potrze-
bami, znajomości budowania Europy 
bez barier, realizacji Strategii Rady Eu-
ropy w sprawie niepełnosprawności 
na lata 2017-2023. Poznane zagad-

nienia dotyczące międzynarodowych 
standardów ds. równości i integracji 
wszystkich osób oraz możliwych 
do zastosowania środków w celu 
przezwyciężenia barier, aby uczestni-
czyć w różnych sferach życia na równi 
z innymi osobami, będą w ramach 
procesu dydaktycznego przekazywa-
ne na zajęciach studentom.

Koordynatorem projektu jest 
dr Aneta Mikulska. 

(red.)

(od red.): dr Aneta Mikulska jest absolwent-
ką Politechniki Radomskiej. Od 2001 roku 
pracuje w Zakładzie Materiałoznawstwa 
i Obróbki Cieplnej – a obecnie jest adiunktem 
w Katedrze Komputerowego Projektowania 
Maszyn Wydziału Mechanicznego UTH Rad. 
Jej główne zainteresowania naukowe są 
związane z opracowaniem niskostopowych 
staliw do pracy w ujemnych temperaturach 
oraz kształtowaniem właściwości tych sta-
liw. Obecnie jest koordynatorem projektu pt.: 
„Projektowanie uniwersalne w UTH Rad.”.
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Rektor Uniwersytetu Technologiczno-Humanistycznego im. Kazimierza Pułaskiego 
w Radomiu – prof. dr hab. Sławomir  Bukowski (z lewej) i Łukasz Chrobak – dyrektor 

Instytutu Finansów

Badania, edukacja, projekty

WSPÓŁPRACA UNIWERSYTETU
ZE SKARBEM PAŃSTWA

14 lipca 2022 r. została podpisana umowa o współpracy pomiędzy Uniwersytetem Technologiczno-Hu-
manistycznym im. Kazimierza Pułaskiego w Radomiu a Skarbem Państwa – Instytutem Finansów. 

Zawarta umowa, sygnowana 
przez JM Rektora prof. dr. hab. Sła-
womira Bukowskiego,  przewiduje 
wzajemną współpracę w zakresie 
działalności badawczej, edukacyjnej 
i popularyzatorskiej oraz realizacji 
wspólnych projektów w tych ob-
szarach. Działania podejmowane w 
ramach umowy będą skierowane do 
studentów I, II i III stopnia, uczest-
ników studiów podyplomowych 
prowadzonych na naszej Uczelni oraz 
pracowników badawczych, badaw-
czo-dydaktycznych i dydaktycznych.

Instytut Finansów został utwo-
rzony w 2021 roku przez ministra 
fi nansów i jest państwową jednostką 
budżetową.  Przedmiotem działalno-
ści Instytutu jest prowadzenie strate-
gicznych oraz interdyscyplinarnych 
badań i analiz w zakresie fi nansów 
publicznych, budżetu i instytucji 
fi nansowych oraz upowszechnianie 
wiedzy i edukacji w tym zakresie.

Główne formy zawartej umowy 
to:
• koordynacja i realizacja wspólnych 

projektów w obszarze finansów 
publicznych, budżetu i instytucji fi -
nansowych, rynków fi nansowych, 
w szczególności w formie uczest-
nictwa w zespołach badawczych;

• wspólne opracowywanie propo-
zycji zmian w obszarze fi nansów 
publicznych, budżetu i instytucji fi -
nansowych, rynków fi nansowych, 
w szczególności w formie uczest-
nictwa w zespołach badawczych;

• promowanie wśród studentów 
oraz pracowników naukowych, 

naukowo-dydaktycznych tematyki 
z zakresu fi nansów publicznych, 
budżetu i instytucji fi nansowych, 
rynków finansowych, w szcze-
gólności poprzez organizowanie 
wspólnych wydarzeń;

• rozszerzenie oferty dydaktycznej 
Uniwersytetu o różne formy kształ-
cenia organizowane we współpra-
cy z Instytutem;

• współpraca w zakresie działalno-
ści wydawniczej, w tym wspólna 
publikacja raportów i artykułów 
z zakresu fi nansów publicznych, 
budżetu i instytucji fi nansowych, 
rynków fi nansowych;

• wspieranie studentów studiów 
I, II i III stopnia oraz pracowni-

ków badawczo-dydaktycznych 
w uczestnictwie w programach 
edukacyjnych Instytutu;

• promowanie oferty edukacyjnej 
oraz stażowej Instytutu wśród 
studentów i absolwentów Uniwer-
sytetu;

• pogłębienie współpracy z kołami 
naukowymi i organizacjami Uni-
wersytetu realizującymi projekty 
w zakresie fi nansów publicznych, 
budżetu i instytucji fi nansowych, 
rynków fi nansowych.

Wojciech Bielawski
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To wyjątkowa chwila zarówno 
dla absolwentów, jak i kadry dydak-
tycznej, która przez ostatnie lata 
z dużym zaangażowaniem wprowa-
dzała przyszłe pielęgniarki w trudne, 
ale jednocześnie piękne aspekty 
tego zawodu. Uroczystość nawiązuje 
do wieloletniej tradycji czepko-
wania i wprowadza absolwentów 
do grupy zawodowej przez symbo-
liczne przekazanie czepka pielęgniar-
skiego, uroczyste ślubowanie oraz 
odśpiewanie hymnu pielęgniarek 
i położnych. Jest to uroczystość za-
wodowa organizowana jako oznaka 
pierwszego stopnia wtajemniczenia 
do zawodu pielęgniarskiego. Mimo, 
iż, czepek jest obecnie używany je-
dynie do celów reprezentacyjnych, 
na polskich uczelniach medycznych 
jest powszechny zwyczaj uroczysto-
ści czepkowania. Podczas  ceremonii 
mentorzy nakładają i przypinają cze-
pek jako symbol ukończenia kształ-
cenia na poziomie I stopnia i otrzy-
mania tytułu zawodowego licencjata 
pielęgniarstwa upoważniającego 
do podjęcia pracy w zawodzie pie-
lęgniarki, a tym samym otrzymania 
prawa wykonywania zawodu. Pod-
czas uroczystości abiturienci składają 
ślubowanie, zawarte w Kodeksie Etyki 
zawodowej Pielęgniarki i Położnej na 
wzór przysięgi Florence Nighti ngale 
opracowanej w 1893 roku.

W uroczystości czepkowania 
wzięło udział wielu znamienitych 
gości, m.in.: Piotr Bromber – wice-
minister zdrowia, Edyta Gadomska – 
dyrektor Departamentu Rozwoju 
Kadr Medycznych w Ministerstwie 

Dochowanie pięknej tradycji

CZEPKOWANIE ABSOLWENTÓW
13 lipca 2022 roku na Wydziale Nauk Medycznych i Nauk o Zdrowiu odbyła się wyjątkowa i pierwsza, 
zorganizowana w tak dostojny sposób, uroczystość Czepkowania, która stanowi  zakończenie edukacji 
zawodowej studentów kierunku pielęgniarstwo  na poziomie studiów I-go stopnia. 
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Zdrowia, Poseł Marek Suski – parla-
mentarzysta Ziemi Radomskiej, Zo-
fi a Małas – prezes Naczelnej Rady 
Pielęgniarek i Położnych, Mariola 
Łodzińska – wiceprezes Naczelnej 
Rady Pielęgniarek i Położnych, prof. 
Edyta Krzych-Fałta z Warszawskiego 
Uniwersytetu Medycznego – członki-
ni Krajowej Rady Akredytacyjnej Szkół 
Pielęgniarek i Położnych, Małgorzata 
Sokulska – przewodnicząca Okrę-
gowej Izby Pielęgniarek i Położnych 
w Radomiu, Barbara Tusińska – se-
kretarz Okręgowej Izby Pielęgniarek 
i Położnych w Radomiu, Katarzyna 
Kalinowska – wiceprezydent Rado-
mia, Jerzy Zawodnik – wiceprezydent 
Radomia, Elwira Skoczek – dyrektor 
Wydziału Zdrowia i Polityki Społecz-
nej Urzędu Miejskiego w Radomiu, 
Karol Stępniewski – przewodniczący 
Delegatury Radomskiej Izby Lekar-
skiej, śp. Lucyna Wiśniewska – pań-
stwowy inspektor sanitarny w Rado-
miu oraz dyrektor Powiatowej Stacji  
Sanitarno-Epidemiologicznej w Ra-
domiu, mgr Dorota Ząbek – dyrektor 
zarządzająca Radomskiego Centrum 
Onkologii oraz naczelne pielęgniarki 
z radomskich szpitali.

Władze Wydziału Nauk Medycz-
nych i Nauk o Zdrowiu serdecznie 
dziękują Wszystkim Gościom za 
przybycie, a Drogim Adeptom sztuki 
pielęgniarskiej życzą, aby ich droga 
zawodowa rozświetlona symbolicz-

nym światłem Florencji Nighti ngale 
prowadziła wyłącznie w kierunku za-
dowolenia, spełnienia i satysfakcji.

(red.)
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Ogłoszenie wyników konkursu 
odbyło się 29. września 2022 roku 
w Sali Wielkiej Zamku Królewskiego 
w Warszawie. Ideą konkursu jest pre-
zentacja najlepszych i najciekawszych 
publikacji niosących określone war-
tości. Do tegorocznej, 25 edycji kon-
kursu, zgłoszono ponad  250 tytułów, 
spośród których członkowie Kapituły 
dokonali wyboru w ramach poszcze-
gólnych kategorii konkursowych. 

Nagroda Stowarzyszenia Wy-
dawców Katolickich została przy-
znana po raz pierwszy w 1999 roku. 
Literatura religijnej była przez wiele 
lat marginalizowana, spychana do ko-
ścielnego undergroundu lub wprost 
prześladowanej przez totalitarny 
system komunistyczny. W roku 2000 
z uwagi na budzenie się do życia wy-
dawnictw katolickich, które wcześniej 
nie mogły normalnie funkcjonować 
z powodów wymienionych już wyżej, 
postanowiono, iż ta nagroda, hono-
rująca wybitne osiągnięcia edytorskie 
z zakresu literatury religijnej, będzie 
nosiła miano FENIKS.

Uzasadniając wybór książki dr. 
Wojciecha Wojtyły członkowie Ka-
pituły napisali: ,,Za naukowe opra-
cowanie zagadnienia istoty władzy, 
poparte badaniami istoty relacji 
między człowiekiem, społeczeństwem 
a strukturami i instytucjami władzy 
państwowej w systemach opartych 
na demokracji. Prezentując mo-
dele utrzymania podmiotowości 
obywatela i możliwości płynących 
z posiadania przez niego władzy, nie 
pomija zagrożeń, jakie ta władza 
może nieść”.  

Presti żowa nagroda 

,,FENIKS” DLA WOJTYŁY
Dr Wojciech Wojtyła, pracownik Katedry Teorii, Historii i Filozofi i Prawa na Wydziale Prawa i Administracji 
naszego Uniwersytetu, otrzymał, za książkę „Osoba, społeczność, demokracja. W poszukiwaniu perso-
nalistycznych podstaw władzy społecznej” (Towarzystwo Naukowe KUL), presti żową nagrodę ,,FENIKS” 
przyznaną przez Stowarzyszenie Wydawców Katolickich. 

Książka dra Wojtyły jest próbą 
fi lozofi cznego uzasadnienia demo-
kracji, jako najbardziej właściwego, 
z punktu widzenia personalizmu, po-
rządku władczego. Jak pisze we wstę-
pie: ,,Chodzi tu zwłaszcza o ukazanie 
centralnych założeń, które nadając 
personalizmowi dojrzały, systemowy 
kształt, pozwalają zarazem budować 
na nim określoną wizję standardu 
władzy w społeczeństwie demokra-
tycznym (…) Refl eksja ta wydaje się 
szczególnie ważna, gdyż sfera wła-
dzy, jak żadna inna, jest podatna na 

działanie bezlitosnych, nieetycznych 
mechanizmów, prowadzących do 
wielorakich form alienacji”.   

Wojciech Bielawski

(od red.): dr Wojciech Wojtyła, ur. 1979 
r., doktor nauk humanistycznych w zakre-
sie fi lozofi i, adiunkt Katedry Teorii, Historii 
i Filozofi i Prawa na Wydziale Prawa i Admi-
nistracji Uniwersytetu Technologiczno-Hu-
manistycznego im. Kazimierza Pułaskiego 
w Radomiu. Zajmuje się fi lozofi ą prawa, 
antropologią fi lozofi czną, etyką społeczną 
i fi lozofi ą kultury. 

dr Wojciech Wojtyła ze statuetką  ,,FENIKSA” przyznaną 
przez Stowarzyszenie Wydawców Katolickich
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Start nastąpił w niedzielne 
przedpołudnie z parkingu Leroy Mer-
lin  przy ulicy Wierzbickiej 145. Po-
goda była znakomita. Poprzedzające 
weekend dni były niezwykle upalne 
ale niedziela zaoferowała tempera-
turę ok. 260C i piękne słońce. 

VII REKTORSKI RAJD ROWEROWY
W niedzielę 03 lipca 2022 roku odbył się VII Rektorski Rajd Rowerowy, w którym wzięło udział ponad 
60 pracowników uczelni. Trasa rowerowej wyprawy była niezwykle urozmaiconą i liczyła ok. 40 km. 
Honorowym patronem rajdu i jego uczestnikiem był  JM Rektor prof. dr. hab. Sławomir Bukowski. 

Uczestników rajdu powitał Woj-
ciech Bielawski, jego pomysłodawca 
i organizator. Wręczył rektorowi żółtą 
koszulkę symbolicznego lidera rajdu, 
który dał sygnał do jego rozpoczę-
cia. W rowerowej eskapadzie wzięli 
udział m.in.: dr hab. inż. Elżbieta 

Sałata, prof. UTH Rad. - prorektor ds. 
dydaktycznych i studenckich, dr hab. 
Emilia Klimaszewska, prof. UTH Rad. 
- prodziekan WNMiNoZ, dr Justyna 
Natora – prodziekan WNMiNoZ, dr 
Joanna Bukowska – prodziekan WEiF, 
prof. Andrzej Markiewicz – dziekan 
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Wydziału Sztuki, dr hab. Dariusz 
Trześniowski, prof. UTH Rad. - dziekan 
Wydziału Filologiczno-Pedagogicz-
nego.

Rajdowicze w fi rmowych koszul-
kach z logo Uniwersytetu tworzyli 
okazały peleton, który z zaintereso-
waniem oglądali mieszkańcy miejsco-
wości, przez które przejeżdżali jego 
uczestnicy.

Trasa rajdu była wymagająca 
i biegła przez: Trablice, Mazowszany, 
kościół w Bardzicach, Chomentów 

Socha, Klub Sportowy „Hubertus, 
drogę ppoż. w lesie w Wilcznej, 
następnie drogą asfaltową ponow-
nie do kościoła w Bardzicach i dalej 
w okolice kościoła w Sołtykowie, ulicą 
Słowackiego z metą w restauracji Pa-
sja” przy ul. Słowackiego 206.  

Uczestnikom rajdu towarzy-
szyły dwa samochody z pomocą 
techniczną i medyczną. Szczególne 
zainteresowanie, przede wszystkim 
uczestniczek rajdu, skierowane było 
w stronę prodziekana WTEiI J. Woj-

ciechowskiego, który znakomicie 
wywiązał się z roli pierwszej pomocy 
medycznej paradując z dumą w bia-
łym kitlu i stetoskopem na szyji. 

Rajdowicze w doskonałej kon-
dycji dojechali do celu. Wszyscy 
deklarowali udział w przyszłorocz-
nej edycji VIII Rektorskiego Rajdu 
Rowerowego.

(red.)
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Celem wizyty było zapoznanie 
się z funkcjonowaniem międzynaro-
dowych instytucji ds. praw człowieka, 
równego traktowania i zwalczania 
dyskryminacji.

Uczestnicy wyjazdu gościli w: 
Europejskim Komitecie Ekonomicz-
no-Społecznym, Parlamencie Euro-
pejskim, Radzie Unii Europejskiej 
i Radzie Europejskiej. Następnie udali 
się do Międzynarodowego Trybunału 
Sprawiedliwości w Hadze. Na zakoń-
czenie odbyło się spotkanie w Radzie 
Europy w Strasburgu.

Delegacja Uniwersytetu Tech-
nologiczno-Humanistycznego zdo-
była nową wiedzę podwyższającą jej 
kompetencje dydaktyczne z zakresu 
stanowienia i znajomości prawa UE, 
wytycznych i przepisów dotyczących 
ochrony praw osób ze szczególnymi 
potrzebami, znajomości budowania 
Europy bez barier, realizacji Strategii 
Rady Europy w sprawie niepełno-
sprawności na lata 2017-2023.

Poznane zagadnienia dotyczące 
międzynarodowych standardów 
ds. równości i integracji wszystkich 
osób oraz możliwych do zastosowa-
nia środków w celu przezwyciężenia 
barier, będą w ramach procesu dy-
daktycznego przekazywane studen-
tom na zajęciach.

oprac. Wojciech Bielawski 
na podst. materiałów otrzymanych 

od Pawła Świtala

Prawa człowieka i polityka dostępności

WIZYTA 
W INSTYTUCJACH UE

W dniach 22-26.09.2022 roku  kadra dydaktyczna Wydziału Prawa i Administracji: prof. dr hab. Katarzyna 
Głąbicka-Auleytner, dr Paweł Śwital, dr Wojciech Wojtyła, dr Grzegorz Zieliński, dr Monika Żuchowska 
- Grzywacz odbyła wizytę studyjną w instytucjach międzynarodowych  odpowiedzialnych za prawa czło-
wieka i politykę dostępności w ramach projektu pt. „Projektowanie uniwersalne w UTH Rad.”, WND-POWR 
03.04.00-00-KP14/21.

Umowa przewiduje wsparcie 
przez Adwokaturę naszego Wydziału 

Konferencje, szkolenia, staże…

WSPÓŁPRACA
Z NRA 

W dniu 5 lipca 2022 roku w Sali Senatu Uniwersytetu Technologiczno-
Humanistycznego w Radomiu miało miejsce ważne wydarzenie. Nasz 
Uniwersytet i Naczelna Rada Adwokacka podpisały porozumienie, 
którego celem jest współpraca badawczo-dydaktyczna. 

Prawa i Administracji w praktycznym 
przygotowaniu studentów do zawodu. 

Od lewej: dr Grzegorz Zieliński, prof. dr hab. Katarzyna Głąbicka-Auleytner, 
dr Paweł Śwital, dr Wojciech Wojtyła, dr Monika Żuchowska-Grzywacz
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Strony będą, między innymi, organizo-
wały wspólne konferencje, seminaria 
i szkolenia adresowane zwłaszcza do 
studentów i pracowników WPiA. Dla 
studentów otworzą się także większe 
możliwości odbywania staży w kance-
lariach adwokackich. 

Dokument porozumienia sygno-
wali: prezes Naczelnej Rady Adwo-
kackiej mec. Przemysław Rosati  i JM 
Rektor prof. dr hab. Sławomir Bukow-
ski. Pełnomocnikami stron do spraw 
wykonywania porozumienia zostali: ze 
strony NRA – dziekan Okręgowej Rady 
Adwokackiej w Radomiu mec. Marek 
Jagielski, a ze strony Uniwersytetu 
adw. dr Monika Strus-Wołos. Wydział 
Prawa reprezentował dr hab. Mariusz 
Wieczorek, prof. UTH Rad.

Trzeba podkreślić, że nasz Uni-
wersytet jest dopiero piątym, z którym 
Naczelna Rada Adwokacka zawarła 
takie porozumienie. Szybkie wypraco-
wanie zasad współpracy było możliwe 
dzięki ogromnej życzliwości władz ad-
wokackich do radomskiej społeczności 

akademickiej. Warto przypomnieć, że 
w ostatnim czasie Naczelna Rada Ad-
wokacka i Okręgowa Rada Adwokacka 
były partnerami kilku prawniczych 

konferencji naukowych, a prezes 
NRA Przemysław Rosati  jest częstym 
gościem na naszym WPiA.

Wojciech Bielawski

Od lewej: adw. dr Monika Strus-Wołos (Wydział Prawa i Administracji), rektor UTH Rad. 
– prof. dr hab. Sławomir  Bukowski, mec. Marek Jagielski – dziekan Okręgowej Rady 

Adwokackiej w Radomiu, mec. Przemysław Rosati  – prezes Naczelnej Rady Adwokackiej, 
dr hab. Mariusz Wieczorek, prof. UTH Rad. (WPiA)

     „Energies” jest czasopismem 
wydawanym przez szwajcarskiego 
wydawcę „Multi disciplinary Digital 
Publishing Insti tute – (MDPI)”. Osoby 
o znaczącym dorobku naukowym 
są zapraszane przez tego wydawcę 
do fi rmowania wydań specjalnych. 
Tym razem takie zaproszenie wysto-
sowano do dr. hab. inż. Krzysztofa 
Górskiego, prof. UTH Rad. z Wy-
działu Mechanicznego, kierownika 
Katedry Pojazdów Samochodowych. 

Wydanie specjalne

REDAKTOR „ENERGIES”
Dr hab inż. Krzysztof Górski, prof UTH Radom został redaktorem wydania specjalnego presti żowego 
czasopisma „Energies”. 

Przedmiotem jego zainteresowań 
naukowych są badania dotyczące 
odnawialnych źródeł energii. Według 
krajowego wykazu czasopism, publi-
kacja w periodyku „Energies” pozwa-
la uzyskać autorowi aż 140 pkt. 

W imieniu redaktora zachęcamy 
do zgłaszania swoich publikacji do 
edycji w numerze specjalnym „Ener-
gies”  pt. „Bioenergy and Biofuels: En-
gines Effi  ciency and Sustainable Mo-
bility” (linkhtt ps://www.mdpi.com/

journal/energies/special_issues/
H9X1VWSK7Z). Zachęcamy również 
do rejestracji naszych pracowników 
jako potencjalnych recenzentów prac 
zgłaszanych do wydania w czasopi-
smach MDPI. W ten sposób można 
uzyskać bonifi katę na publikację wła-
snych prac w tym wydawnictwie.

Wojciech Bielawski
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Członkiem jury konkursu jest JM Rektor 
naszej Uczelni, prof. dr. hab. Sławomir Bukowski, 
reprezentowany przez dr inż. Igę Jasińską p.o. kie-
rownika Katedry Budownictwa. W Gali uczestni-
czyła również dr inż. Monika Jaworska-Wędzińska, 
pracownik Katedry Budownictwa. Patronat nad 
konkursem sprawuje Stowarzyszenie Ochrony 
Narodowego Dziedzictwa Materialnego. 

Celem konkursu jet wypromowanie naj-
ciekawszych dokonań polskich budowlańców 
w zakresie modernizacji, remontów, renowacji 
czy adaptacji. Najwyższy laur - statuetka i Tytuł 
„Modernizacja Roku” lub Tytuł „Budowa XXI 
wieku” jest obiektem pożądania wielu zarówno 
inwestorów, wykonawców, jak i projektantów 
modernizacji.

Ranga Konkursu i jego zasięg rośnie nie-
przerwanie od 26 lat. Do XXVI edycji konkursu 
zgłoszono ponad 500 obiektów, a do ścisłego 
fi nału trafi ło 75 realizacji. Jak podkreśla Roman 
Pikuła – komisarz konkursu: „Dzięki metodycznej 
współpracy z naczelnymi organami administracji 
państwowej, samorządami lokalnymi i różnymi 
instytucjami udało nam się wypracować meto-
dy pracy, dzięki którym docieramy wszędzie tam 
gdzie mają miejsce procesy modernizacyjne. 
Z roku na rok obiektów zgłaszanych przybywa. 
Pomimo zmian w koniunkturze gospodarczej 
i politycznej potrafi liśmy zachować niezależność 
i stworzyć niepodważalny autorytet Jury Konkur-
su. Obiekty nagradzane są wizytówką Konkursu 
i pomimo upływających lat dobrze się prezentu-
ją”.

Więcej o konkursie: 
www.facebook.com/modernizacjaroku oraz 

www.organizacjaroku.org.pl) 

oprac. Wojciech Bielawski 
na podstawie materiałów otrzymanych 

od Igi Jasińskiej

Modernizacje, remonty, renowacje, adaptacje

KONKURS BUDOWLANY
W dniu 28 września 2022 r. na Zamku Królewskim w Warszawie miała miejsce Uroczysta Gala Ogłoszenia 
Wyników i Wręczenia Nagród w konkursie „Modernizacja Roku & Budowa XXI wieku”, nad którym patro-
nat naukowy sprawuje m.in. Uniwersytet Technologiczno-Humanistycznego im. Kazimierza Pułaskiego 
w Radomiu. 

Członkowie jury wraz z organizatorem i komisarzem konkursu. 
Od lewej: Monika Jaworska Wędzińska – Katedra Budownictwa UTH Radom, 
Iga Jasińska – Katedra Budownictwa UTH Radom, Roman Pikuła – organizator 

i komisarz konkursu, Anna Pikuła – architekt
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Dystans, który został pokonany w jego 
trakcie, to 16 km. Pogoda sprzyjała, było 
słonecznie i ciepło. Uczestnikami spływu 
byli zarówno pracownicy, jak i studenci 
Wydziału Ekonomii i Finansów, a jego 
celem była przede wszystkim integracja 
społeczności akademickiej wydziału, jak 
również zasłużony odpoczynek po trudach 
roku akademickiego. 

Spływ umożliwił pracownikom, jak 
i studentom na bliższe poznanie się 
w okolicznościach relaksu i wypoczynku. 
Jednocześnie była to też okazja do wymia-
ny poglądów na temat funkcjonowania wy-
działu, potrzeb jakie towarzyszą procesowi 
kształcenia, ale również przedstawieniu 
pomysłów, które obie strony chciałyby re-
alizować w przyszłych latach. Był to również 
czas pełen wspomnień, refl eksji i żartów. 
Podczas spływu kajakowego organizowane 
były postoje, w trakcie których uczestnicy 
zażywali kąpieli wodnych i słonecznych, ale 
również odpoczywali po przebytej trasie. 
Zakończenie spływu kajakowego odbyło się 
przy ognisku, na którym uczestnicy piekli 
kiełbaski oraz zajadali się przygotowanymi 
przez nauczycieli akademickich smakołyka-
mi. Wszyscy odpoczywali po wysiłku, który 
włożyli w pokonanie dość długiej trasy. 

W trakcie spływu, zarówno pracow-
nicy, jak i studenci Wydziału Ekonomii 
i Finansów zgodnie zaakceptowali propozy-
cję organizacji kolejnego cyklicznego wyda-
rzenia rozpoczynającego rok akademicki, 
a mianowicie wyjazdu w góry. 

Duch sportowy na naszym Uniwersy-
tecie ma się doskonale. Rajd rowerowy, 
spływ kajakowy, górska eskapada. Czekamy 
na kolejne propozycje.

oprac. Wojciech Bielawski 
na podst. materiałów otrzymanych 

od Joanny Bukowskiej  

I Dziekański Spływ Kajakowy 

WYDZIAŁ…POPŁYNĄŁ
Na zakończenie roku akademickiego 2021/2022 władze Wydziału Ekonomii i Finansów zorganizowały 
spływ kajakowy na rzece Pilica. Miał on miejsce 1 lipca 2022 roku na trasie Warka – Budy Michałow-
skie.
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Jego celem było umożliwienie uczestnikom 
programu, w tym studentom i doktorantom, konty-
nuowania studiów na WEiF, prowadzenia prac nad 
rozprawą doktorską lub odbycia innych dowolnych 
form kształcenia w polskich uczelniach i instytutach, 
w okresie od marca do września 2022 roku. W pro-
gramie uczestniczyć mogli studenci, którzy posiadali 
obywatelstwo Ukrainy i przybyli do Polski po 24 lu-
tym 2022 r. Studenci z Ukrainy w trakcie trwania pro-
jektu mieli możliwość kontynuowania nauki na WEiF. 
Uczestniczyli w zajęciach prowadzonych w językach 
polskim i angielskim, jak również w wykładach za-
granicznych prowadzonych przez wykładowców wi-
zytujących z zagranicznych jednostek akademickich 
(wykłady prof. Petera Kristofi ka z Matej Bel Universi-
ty z Bańskiej Bystrzycy oraz prof. Eleft heriosa Thalas-
sinosa z University of Piraeus z Aten). 

Brali udział w spotkaniach z JM Rektorem prof. 
dr. hab. Sławomirem Bukowskim oraz władzami Wy-
działu Ekonomii i Finansów – dziekan dr hab. Ma-
rzanną Lament i prodziekan dr Joanną Bukowską. 
Opiekunem studentów z Ukrainy była prof. Viktoria 
Stoika – pomysłodawca projektu. 

Projekt NAWA spowodował, że jedna trzecia 
studentów studiujących w jego ramach podjęła de-
cyzję o rozpoczęciu studiów na naszym WEiF. Są 
to głównie studenci z Politechniki Kijowskiej, która 
jest jedną z najlepszych uczelni w Ukrainie. Wśród 
uczestników projektu były osoby pochodzące z Bu-
czy, Irpienia oraz okolic Kijowa. 

Założenia projektu obejmowały również zwol-
nienie ze wszelkich opłat związanych z nauką w se-
mestrze letnim, zapewnienie opieki psychologicznej 
i prawnej związanej z kształceniem oraz wypłatę sty-
pendiów dla wszystkich uczestników programu. 

Szerzej o projekcie NAWA pisaliśmy w numerze 
2/6/2022 „Kuriera Uniwersyteckiego”, str. 26-27.   

Wojciech Bielawski
     

Z pomocą sąsiadom

NAWA
„SOLIDARNI Z UKRAINĄ”

 
15 lipca 2022 roku na Wydziale Ekonomii i Finansów zakończono realizację Programu NAWA „Solidarni 
z Ukrainą”, fi nansowanego przez Ministerstwo Edukacji i Nauki. 

PODYPLOMOWI
ABSOLWENCI

W dniu 13.07.2022 roku na Wydziale Ekonomii i Finansów 
odbyło się uroczyste wręczenie świadectw ukończenia 
studiów podyplomowych na kierunku Rachunkowość 
i podatki. 

Młodzież z Ukrainy bardzo aktywnie uczestniczyła w Programie NAWA

Niesłabnąca popularność

Słuchacze studiów odbyli dwusemestralne studia. 
Kierownikiem studiów podyplomowych jest dr Zbigniew 
Śleszyński, a opiekę administracyjną nad studiami pełni mgr 
Karolina Mąkosa. Ponieważ studia cieszą się ogromnym za-
interesowaniem, w przyszłym roku akademickim 2022/2023 
przewidywana jest ich kolejna edycja na tym kierunku. 
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Historia studiów podyplo-
mowych na Uniwersytecie Tech-
nologiczno-Humanistycznym im. 
K. Pułaskiego w Radomiu sięga 1994 
roku, kiedy to utworzono Studium 
Przedsiębiorczości i Zarządzania 
przy Wydziale Ekonomicznym w WSI 
w Radomiu. Studium to zajmowało 
się organizacją studiów podyplo-
mowych i kursów dokształcających, 
a jego inicjatorem i kierownikiem 
był prof. dr hab. Andrzej Całczyński, 
zaś sekretarzem naukowo-organiza-
cyjnym dr Zbigniew Śleszyński. Na 
szczególne podkreślenie zasługują 
studia podyplomowe z zakresu 
rachunkowości, które cieszyły się 
wyjątkową popularnością. 

Warto odnotować, że w 2013 
roku, we współpracy z władzami 
Urzędu Miasta w Radomiu oraz 
wiodącymi spółkami miejskimi, 
uruchomiono studia podyplomowe, 
w znacznej części fi nansowane przez 
te podmioty, z zakresu nowoczesnych 
usług biznesowych. 

Aktualnie w ofercie WEiF są stu-
dia podyplomowe na 4 kierunkach:
• Innowacyjne zarządzanie bizne-

sem 
• Psychologia biznesu 
• Rachunkowość i podatki 
• Zarządzanie podmiotami leczniczy-

mi. 
Wojciech Bielawski 

(od red):  Zbigniew Śleszyński (ur. w 1958 
roku). Absolwent Uniwersytetu Warszaw-
skiego (1981 rok), Wydziału Matematyki, In-
formatyki i Mechaniki. W 1988 roku uzyskał 
stopień naukowy doktora nauk ekonomicz-
nych – specjalność ekonometria na Wydziale 

Finansów i Statystyki SGPiS (obecnie SGH) 
w Warszawie. Od 1982 jest pracownikiem 
naukowo-dydaktycznym Uniwersytetu Tech-
nologiczno-Humanistycznego im Kazimierza 
Pułaskiego w Radomiu, aktualnie Katedry 
Biznesu i Finansów Międzynarodowych, na 
stanowisku adiunkta. Jego zainteresowania 
naukowe dotyczą zastosowań metod ilościo-

wych w naukach ekonomicznych. Jest auto-
rem lub współautorem ponad 70 publikacji 
z zakresu badań operacyjnych, ekonometrii, 
inwestycji fi nansowych, matematyki fi nan-
sowej, teorii portf olio. Od 1994 roku zwią-
zany ze studiami podyplomowymi – obecnie 
jako ich kierownik. 

Z pomocą dla sąsiadów

DZIEŃ EDUKACJI
 MŁODZIEŻY 
UKRAIŃSKIEJ

Dnia  27.07. 2022 roku w ramach  współpracy  Uniwersytetu Tech-
nologiczno-Humanistycznego im. Kazimierza Pułaskiego w Radomiu 
z Fundacją Dzieło Nowego Tysiąclecia odbyły się zajęcia edukacyjne 
dla młodzieży ukraińskiej. W inauguracji DEMU w Auli Głównej Uni-
wersytetu wzięli udział: JM  Rektor prof. dr hab. Sławomir Bukowski 
i  prorektor dr hab. inż. Elżbieta Sałata, prof. UTH Rad.  

Zajęcia otworzył dziekan WNMi-
NoZ dr hab. n. med. Leszek Marku-
szewski prof. UTH Rad., który  przed-
stawił prezentację Wydziału Nauk 

Medycznych i Nauk o Zdrowiu w języ-
ku ukraińskim. Następnie odbyły się 
warsztaty w  budynku wydziału oraz 
w Collegium Anatomicum. Młodzież 

Absolwenci studiów podyplomowych oraz dr Zbigniew Śleszyński – kierownik studiów 
podyplomowych (piąty z prawej), obok z prawej: dr hab. Marzanna Lament, prof. UTH Rad. – 
dziekan WEiF i mgr Karolina Mąkosa (opieka administracyjna nad studiami podyplomowymi)
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została podzielona na grupy, którymi 
opiekowali się studenci medycyny 
i pielęgniarstwa.  

Wykładowca Katedry Medycy-
ny dr n. med. Łukasz Wysieński oraz 
studenci: Jakub Buczkowski, Piotr 
Jóźwiak, Maria Wysieńska  przed-
stawili pokaz wirtualnej anatomii
z zastosowaniem obrazów rende-
rowanach oraz profesjonalnego 
oprogramowania MedicalHolodeck / 
Human Body Universe – wykorzy-
stanie okularów wirtualnej rzeczy-
wistości. Zaprezentowali funkcjonal-
ność oraz możliwości zastosowania 
w nauce wirtualnych stołów sekcyj-
nych Anatomage. Zapoznano rów-
nież  młodzież ukraińską z prepara-
tami zwłok ludzkich plastynowanych 
oraz zaprezentowano funkcjonowa-
nie prosektorium wraz z jego bazą 
dydaktyczną i wyposażeniem.

Wykładowcy Katedry Pielęgniar-
stwa: dr Henryka Klamut, mgr Anna 
Adam, mgr Monika Tokarska-Winiar-
ska przedstawili pokaz udzielania 
pierwszej pomocy przedmedycznej 
(resuscytacji krążeniowo-oddecho-
wej) z użyciem defibrylatora AED 
i fantomów. Zajęcia odbyły się w Pra-
cowni Umiejętności Pielęgniarskich.

Warsztaty pokazowe z zakresu 
fi zjoterapii w dwóch pracowniach: Fi-
zykoterapii i Masażu oraz Kinezytera-

pii poprowadzili pracownicy Katedry 
Fizjoterapii: dr Łukasz Wojciechowski, 
dr Renata Orawiec, mgr Eleonora 
Stefańska – Szachoń, mgr Zbigniew 
Wojtunik i mgr Urszula Wojtunik. 
Dodatkowo – w warsztatach wzięła 
udział grupa 4 studentów (członków 
Studenckiego Koła Naukowego Fizjo-
terapii, oraz absolwentka kierunku 
Fizjoterapii (Ukrainka – w charakterze 
tłumacza).

Wykładowcy Katedry Kosme-
tologii: dr Renata Janiszewska, mgr 
Beata Markwart oraz studenci zapre-

zentowali możliwości zastosowania 
w kosmetologii kombajnu kosme-
tycznego II Generacji Teyda Mimari 
9 w 1. Ponadto, odbyły się także 
pokazy chemiczne przeprowadzone 
przez dr Małgorzatę Okulską-Bożek 
oraz dr n. farm. Urszulę Piotrowską. 
Na zakończenie uczestnicy zajęć wraz 
z dr hab. inż. Emilią Klimaszewską, 
prof. UTH Rad. wykonali doświadczal-
ne kosmetyki myjące.

Wojciech Bielawski

Wygrany konkurs English Language Fellow

STYPENDYSTA Z USA
W roku akademickim 2022/23 w ramach programu English Lan-
guage Fellow, sponsorowanego przez Departament Stanu USA, 
Katedra Neofilologii Wydziału Filologiczno-Pedagogicznego po-
zyskała amerykańskiego stypendystę Chase’a Brame – specjalistę 
w zakresie nauczania języka angielskiego jako obcego (TESOL). Projekt 
autorstwa dr Ewy Klęczaj-Siary oraz dr Iwony Zamkowskiej z Katedry 
Neofi lologii UTH Radom wygrał w konkursie organizowanym przez 
Ambasadę USA w Warszawie.
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Chase Brame jest absolwentem 
Appalachian State University oraz 
Greensboro College w Północnej Ka-
rolinie, gdzie studiował język hiszpań-
ski oraz lingwistykę stosowaną. Jest 

doświadczonym nauczycielem języka 
angielskiego jako obcego. Pracował 
z uczniami i studentami na różnych 
poziomach edukacyjnych. Brał udział 
w licznych szkoleniach i projektach 
w zakresie nauczania języków obcych. 
Był trenerem podczas kursów przygo-
towujących do międzynarodowych 
certyfi katów z języka angielskiego. 
W latach 2018-2022 pracował jako 
wykładowca na Uczelni w Al Ain, 
Zjednoczone Emiraty Arabskie.

W roku akademickim 2022/23 
Chase Brame prowadzi regularne 
konwersacje z elementami kultury 
amerykańskiej dla wszystkich studen-
tów fi lologii angielskiej i lingwistyki 
stosowanej, a także zajęcia z metody-
ki nauczania języka angielskiego.

Program English Language Fel-
low jest koordynowany przez Am-
basadę USA. Celem programu jest 

podnoszenie jakości nauczania języka 
angielskiego poza granicami USA oraz 
promowanie kultury amerykańskiej. 
W ramach programu stypendyści 
dzielą się swoimi doświadczeniami 
w zakresie nauczana języka an-
gielskiego jako obcego, zdobywają 
nowe umiejętności dydaktyczne oraz 
poznają inne kultury. Do tej pory pro-
gram English Language Fellow został 
wprowadzony w ponad 80 krajach, 
które gościły w swoich uczelniach 
około 1000 stypendystów.

Program English Language Fel-
low to wspaniała okazja dla stu-
dentów UTH  Rad. do doskonalenia 
umiejętności językowych poprzez 
osobisty kontakt z nati ve speakerem 
oraz poszerzania wiedzy na temat 
innych kultur.

Wojciech Bielawski

Za niewielkie pieniądze można zjeść dwudanio-
wy obiad, bądź zamówić sobie coś „na szybko”, np. 
zapiekankę. Można też wypić kawę, herbatę bądź 
inne napoje. Właścicielka bufetu Bożena Maciejczyk 
zadbała nie tylko o dobrą jakość posiłków ale także 
jego wystrój. Są wygodne miejsca do siedzenia, gu-
stowne obrusy i obrazy na ścianach. Jak zapowiada, 
menu będzie sukcesywnie wzbogacane. Bar cieszy się 
dużą frekwencja, trzeba czasami poczekać aż zwolni 
się miejsce przy stoliku.

Wojciech Bielawski

Smacznie i tanio

NOWY BUFET
W budynku wydziałów: Ekonomii i Finansów, Prawa i Administracji oraz Filologiczno-Pedagogicznego 
przy ulicy Chrobrego 31 od października jest otwarty nowy bufet ”Żaczek”.

Chase Brame
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Organizatorem II edycji biennale 
jest Wejherowskie Centrum Kultury. 
Cel konkursu to m.in. promocja i po-
pularyzacja ceramiki unikatowej jako 
dziedziny sztuki i rzemiosła artystycz-
nego, propagowanie współczesnych 
trendów i zjawisk artystycznych, 
inspiracja do powstania nowych 
form wyrazu w zakresie prac cera-
micznych.

Przedmiot konkursu to mała 
forma ceramiczna, nieprzekraczają-
ca w żadnym ze swoich wymiarów 
– szerokość, głębokość, wysokość – 
15 cm. Dzieło zgłoszone do konkursu 
powinno być wykonane z gliny, wypa-
lone. Szkliwienie nie jest wymagane. 
Konkurs ma formę otwartą, a prace 
mogą przedstawiać dowolną tema-
tykę. Konkurs odbywa się w następu-
jących kategoriach: biżuteria; forma 
użytkowa; forma rzeźbiarska.

Komisja konkursowa przyznała 
I nagrodę (w wysokości 1.500 zł) 
w kategorii biżuteria Arturowi Wą-
sowiczowi za pracę „Brosza cera-
miczna”. 

A tak o swojej pracy mówi jej 
autor: „Formę wykonałem z masy ce-
ramicznej, będącej mieszanką trzech 
różnych kolorów glin, co pozwoliło 
uzyskać efekt widoczny na reproduk-
cjach. Ten rodzaj ceramiki nosi miano 
ceramiki agatowej.  Charakteryzuje 
się ona różnorodnością barwną. 
Po wymodelowaniu, obiekt został 
poddany dwukrotnemu procesowi 
wypału. Po wypale została nałożona 
warstwa lustra w płynie, co pozwoliło 
na fragmentaryczne i punktowe wy-
błyszczenie formy i wymiernie wpły-
nęło na jej końcowy wygląd. Całość 

Sukces na biennale

ZWYCIĘSKA BROSZA
 Wykładowca Wydziału Sztuki UTH w Radomiu Artur Wąsowicz podczas II Biennale Małej Formy Ceramicz-
nej zdobył I nagrodę w kategorii: biżuteria.
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jest osadzona na drewnianej płytce, 
dopasowanej do kształtu formy, oraz 
wyposażona w zapinkę, umożliwiają-
cą noszenie”.

  
(od red.): Artur Wąsowicz – ur. w 1986 
roku, absolwent Wydziału Sztuki Politech-
niki Radomskiej, kierunek Edukacja Arty-

styczna w Zakresie Sztuk Plastycznych, 
o specjalizacji-działania artystyczne. 
Twórczość w zakresie rzeźby, ceramiki 
oraz rysunku. W kręgu zainteresowań 
autora znajdują się również zagadnie-
nia związane z grafiką warsztatową 
oraz komputerową. Inspirację do swych 
działań czerpie z natury oraz  otaczającej  
rzeczywistości i poszukuje ciekawych 
i oryginalnych sposobów ekspozycji 
swoich prac. W obiektach rzeźbiarskich 
oraz ceramicznych często łączy cerami-
kę z innymi materiałami i tworzywami 
takimi, jak drewno czy metal, nadając 
im niepowtarzalny charakter. Uczestnik  
oraz autor kilku wystaw zbiorowych 
i indywidualnych a także kilku plenerów 
malarskich w kraju i za granicą. Obec-
nie, pracownik Wydziału Sztuki UTH 
w Radomiu, na stanowisku asystenta 
w Pracowni Rzeźby. 

Wojciech Bielawski

„Brosza ceramiczna” – I nagroda w kategorii biżuteria dla Artura Wąsowicza
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Co spowodowało, że związałeś  swo-
je życie zawodowe z ówczesną Wyż-
szą Szkołą Inżynierską, późniejszą 
Politechniką Radomska i obecnym 
Uniwersytetem Technologiczno – 
Humanistycznym?
To był zupełny przypadek. Miałem 
pewny etat na Wydziale Prawa Uni-
wersytetu Jagiellońskiego, ale we 
wrześniu 1979 r. zablokowano przy-
jęcia. Wtedy już w Krakowie w żad-
nej uczelni nie było jakiegokolwiek 
wolnego miejsca. Mój promotor 
polecił mnie na  uczelni w Kielcach, 
ale i tam już nie było etatu. Powie-
dzieli mi, że w Radomiu, w ówcze-
snej Wyższej Szkole Inżynierskiej, 
tworzą Instytut Nauk Społecznych 
i tutaj przyjechałem. Pierwszy raz 
w życiu byłem w Radomiu. Szczerze 
mówiąc, gdy wysiadłem na starym 
dworcu doznałem szoku! Awantu-
rujący się pijani menele, wszędzie 
śmieci i brud!. Chciałem od razu 
wrócić do pociągu i uciec stąd, ale 
następny był dopiero wieczorem, 
więc poszedłem na uczelnię i przy-
jęli mnie do pracy. Przepracowałem 
tu niecały rok i wróciłem do Krakowa 
na 4 lata. Gdy moja rodzina powięk-
szyła się o dziecko a Radom zaofe-
rował mi małe dwupokojowe miesz-
kanie hotelowe, postanowiliśmy 
z żoną, którą zatrudniono wówczas 
w uczelni, tu zostać. Był to 1985 rok, 
a więc, mieszkamy w Radomiu już 
37  lat. 

„Honeste vivere, alterum non laedere, suum cique tribuere”.
Gnaeus Domiti us Annius Ulpianus

(Żyć uczciwie, drugich nie krzywdzić, dać każdemu, co mu należne).

REFLKSJE 
NIE TYLKO ZAWODOWE

(z doc. dr. Zbigniewem Markwartem rozmawia Wojciech Bielawski)

Ponad czterdzieści lat Twojej pracy 
w uczelni, to okres bogaty nie tylko 
w wypełnianie podstawowej powin-
ności nauczyciela akademickiego, 
czyli nauczanie, ale także wielu ini-
cjatyw, które wzbogaciły strukturę 
uczelni o nowe kierunki studiów.
Wszystko zaczęło się od „wywalcze-
nia”  przeze mnie po długich bojach 
w 1991 roku Zakładu Prawa w ramach 
Instytutu Nauk Społecznych. Nato-

miast, jeżeli chodzi o te inicjatywy, 
o których wspomniałeś, to nie należy 
ich łączyć wyłącznie ze mną. Byłoby 
to duże  uproszczenie i świadczyłoby 
o moim zbyt wybujałym ego. Wielu 
ludzi na to pracowało. Przy powsta-
waniu Administracji ogromną rolę 
odegrał ówczesny rektor prof. Jan 
Misiak, który wręcz błyskawicznie 
przeprowadził w ministerstwie całą 
procedurę tworzenia tego kierunku 

dr Zbigniew Markwart (z prawej) i Wojciech Bielawski – naczelny redaktor 
„Kuriera Uniwersyteckiego”
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na uczelni. Ja natomiast opracowa-
łem program studiów, ściągnąłem 
kadrę, opierając się na wykładowcach 
UMCS i - może zabrzmi to nieskrom-
nie - trochę nim „z tylnego siedzenia”  
nieofi cjalnie kierowałem. Początkowo 
i ówczesny rektor i ja planowaliśmy 
uruchomić na uczelni Prawo ale w mi-
nisterstwie doradzili rektorowi, żeby 
lepiej utworzyć Administrację. To 
była jedna z pierwszych Administracji 
reaktywowanych w Polsce. Prawie 
tysiąc osób studiowało na zaocznych, 
a patrząc geografi cznie, to byli ludzie 
od Braniewa, aż po Żywiec. Nato-
miast, jeżeli chodzi o kierunek Prawo, 
to rzeczywiście udało się go utworzyć 
z mojej inicjatywy w 1994 roku jako 
grupę zamiejscową we współpracy 
z WPiA UMCS. I tu też trzeba pod-
kreślić ogromne zasługi ówczesnego 
rektora prof. Wiesława Wasilew-
skiego, jak również, co szczególnie 
podkreślam, dziekana - prof. Jerzego 
Żuchowskiego. To głównie ich zdol-
ności negocjacyjne z moim skrom-
nym udziałem, doprowadziły do 
uruchomienia presti żowych studiów 
prawniczych w formie - grupy zamiej-
scowe Wydziału Prawa i Administra-
cji UMCS. Z drugiej strony, władze 
wydziału w Lublinie bardzo życzliwie 
zaakceptowały nasz pomysł i współ-
praca układała się idealnie przez 
wiele lat. Kierowałem tymi studiami 
od początku do końca ich istnienia 
w 2007 roku od strony administracyj-
no-organizacyjnej. W tamtym czasie 
powstał też projekt, żeby utworzyć w 
naszej uczelni wydział zamiejscowy 
Prawa UMCS, który miał stać się, już 
z wykorzystaniem w znacznej mierze 
miejscowej kadry, zalążkiem samo-
dzielnego wydziału, ale niestety, nie 
został zrealizowany.  
Natomiast tworzenie kolejnych 
kierunków, a więc Prawa (już nie 
fi lii lecz samodzielnego kierunku) 
i Bezpieczeństwa wewnętrznego, to 
już wynik prac całego zespołu pra-
cowników i jego władz, w których 
tylko uczestniczyłem. Także zaanga-
żowanie całej kadry pod kierunkiem, 
dziekanów i prodziekanów: Pani 

prof. Joanny Smarż, dr Pawła Świtala 
i Pani profesor Heleny  Kisilowskiej, 
doprowadziło do powstania Wydzia-
łu Prawa i Administracji.

Jak udawało Ci się pogodzić pracę 
wykładowcy uczelnianego z ogro-
mem obowiązków administracyj-
no-formalnych niezbędnych w pra-
widłowym funkcjonowaniu nowych 
kierunków studiów?
Rzeczywiście było to wyjątkowo trud-
ne, co trzeba od razu przyznać. Będąc 
pełnomocnikiem rektora UMCS do 
spraw grupy radomskiej Wydziału 
Prawa, pracowałem na drugim etacie 
w UMCS. Moja praca administracyjna 
i dydaktyczna, to było 7 dni w tygo-
dniu, niemalże od rana do wieczora. 
Wszystko to odbyło się kosztem, co to 
ukrywać, zdrowia, brakiem normal-
nego życia rodzinnego i odłożeniem 
na później pracy naukowej. 

Studenci, którzy uczestniczyli w pro-
wadzonych przez Ciebie zajęciach 
zgodnie podkreślają, że trudno 
byłoby je zapomnieć. Potrafiłeś 
skomplikowane zagadnienia tak 
zaprezentować, że okazywały się 
i przystępne i ciekawe. A jednoczenie 
byłeś wymagający. „Markwarta nie 
było łatwo zaliczyć” – mawiają. 
To ocena, która należy nie do mnie 
lecz do studentów.  Owszem, byłem 
wymagający, ale po to się studiuje, 
żeby się czegoś nauczyć, a obowiąz-
kiem wykładowcy jest tę wiedzę oce-
nić. Nie można być dobrym prawni-
kiem (podobnie jak lekarzem) bez 
zdobycia dużej wiedzy. 
 
Twoje zainteresowania naukowe 
koncentrują się na doktrynach poli-
tycznych, funkcjonowaniu państwa, 
teorii władzy.  Znajduje to odbicie 
w publikacjach, których jesteś auto-
rem lub współautorem.  
Mam publikacje, przede wszystkim 
z zakresu historii doktryn politycz-
no-prawnych, przede wszystkim do-
tyczących konserwatyzmu Królestwa 
Polskiego przełomu 19-20 wieku. To 
taki względnie niszowy temat. Mia-

łem pisać doktorat z konserwatyzmu 
amerykańskiego. Mój ówczesny pro-
motor miał świetne kontakty z wy-
bitnym profesorem, guru konserwa-
tyzmu amerykańskiego, prof. Rus-
selem Kirkem. Nawet powiedział, 
że umożliwi mi spotkanie z nim na 
ranchu Kirke´a w Arizonie. W tam-
tych latach to był zaszczyt, wyróżnie-
nie. Jeszcze dodatkowo tak się zło-
żyło, że przyjaciel ojca jeszcze z AK, 
który po wojnie zamieszkał w USA, 
przyjechał do Polski i zaproponował 
mi, żebym pojechał do Ameryki, 
on da mi utrzymanie, a ja podejmę 
tam  studia na uniwersytecie w Pit-
tsburgu. Byłem prawie w siódmym 
niebie. Niestety Jaruzelski „zrobił 
wojnę”, no i wtedy było to „z gło-
wy”. I konserwatyzm amerykański 
też. Wtedy skoncentrowałem się na 
konserwatyzmie Królestwa Polskie-
go, który i w badaniach naukowych 
i piśmiennictwie był wówczas tema-
tem niemal zupełnie dziewiczym. 
Większy problem był z opublikowa-
niem moich badań. Koniec lat 80. 
ubiegłego wieku, to ogromny kryzys 
wydawniczy. W centralnych wydaw-
nictwach przyjęto do druku mój dok-
torat - byłem w jednym z nich nawet 
trzeci w kolejce do wydania j książki, 
a przede mną same tuzy polskiej na-
uki - ale nie udało się. 

Z perspektywy kilku dziesięcioleci 
Twojej pracy na uczelni możesz 
powiedzieć, że czujesz się spełniony 
w swoim zawodzie?
Jak wspomniałem wcześniej, obo-
wiązki administracyjne i dydaktycz-
ne były tak absorbujące, że moja 
działalność naukowa była wtedy 
znikoma. Przez kilka lat w ogóle 
nie publikowałem. Moja praca na-
ukowa polega głównie na siedzeniu 
w archiwach, docieraniu do zupełnie 
wcześniej nieznanych dokumentów 
i lekturze mnóstwa dzieł. To wyma-
ga i czasu i cierpliwości, co nie było 
możliwe przy tak dużych obciąże-
niach organizacyjnych i dydaktycz-
nych. W tej sytuacji mam do dziś 
odczucia ambiwalentne, bo z jed-
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ICTD to  międzynarodowy 
kongres organizowany cyklicznie 
w Polsce, co cztery lata i poświęcony 
rozwojowi teorii i praktyki w diagno-
styce technicznej. W tym roku jego 
organizatorem był Wydział Mecha-
niczny UTH Rad. 

Ideą kongresu jest stworzenie 
międzynarodowej platformy dla 
wszystkich światowych partnerów 
przemysłowych i naukowców do 

7 Międzynarodowy Kongres 
Diagnostyki Technicznej (7th ICTD)

Radom, 14-16 września 2022 r.

nej strony rzeczywiście przy moim 
udziale udało się zrobić coś dobrego 
dla tej Uczelni i to jest satysfakcja, 
ale działo się to kosztem mojego roz-
woju naukowego, a więc habilitacji 
i profesury oraz normalnego życia. 
Do dziś zastanawiam się, czy dobrze 
postąpiłem poświęcając tak wiele 
czasu na prace typowo organizacyj-
ne, a nie na karierę stricte naukową. 

Jaki jest Zbigniew Markwart pry-
watnie?
Wiesz, kiedyś się żyło, nazwijmy to, 
trochę ostrzej, a teraz to i wiek i od-
porność inna. Stałem się domato-
rem: dobra książka, dobry fi lm, do-
bra muzyka (Mozart, Quinn), mecz, 
spokój i dystans do rzeczywistości, 
a także nieuleganie tzw. modnym 
trendom i „nowoczesności”. I jest mi 
z tym dobrze. Poza tym staram się 
żyć przyzwoicie i uczciwie, w duchu 
patriotyzmu, tak jak nauczyła mnie 
tradycja wielu pokoleń mojej rodzi-
ny. Tak mnie w domu wychowano. 
Moja dewiza to: honeste vivere, 
alterum non laedere, suum cique 
tribuere (żyć uczciwie, drugich nie 
krzywdzić, dać każdemu co mu na-
leżne). Choć jest to defi nicja prawa 

starożytnego, rzymskiego prawnika 
Ulpianusa, od której zawsze zaczy-
nałem pierwszy wykład, to jest ona 
– moim zdaniem – także wyznacz-
nikiem i zasadą przyzwoitego życia, 
którą każdy powinien się kierować 
w życiu prywatnym, No cóż, ja się 
chyba już nigdy nie zmienię, bo je-
stem taki trochę „przedwojenny”, 
a nawet XIX - wieczny i nie bardzo 
przystaję do dzisiejszych realiów, 
gdy – niestety – te  principia są coraz 
bardziej porzucane.  

ze Zbigniewem Markwartem 
rozmawiał Wojciech Bielawski

(od red.): Dr Zbigniew Markwart urodził się 
w 1953 roku w Ostrowcu Świętokrzyskim. 
Żona – doktor ekonomii, córka – doktor fi -
lozofi i, dwoje wnuków. Absolwent Wydzia-
łu Prawa i Administracji (kierunek Prawo) 
w Uniwersytecie Jagiellońskim. Tam też się 
doktoryzował. Pracę w radomskiej uczelni 
wyższej (WSI) rozpoczął od stycznia 1980 r. 
na stanowisku asystenta, potem adiunkta 
i docenta. Oprócz niej był również równole-
gle etatowym pracownikiem Wydziału Pra-
wa i Administracji UMCS w Lublinie, a także 
w uczelniach niepublicznych. Od 1 lipca 
2022 r. – na emeryturze.
Oprócz pracy dydaktycznej pełnił szereg 
funkcji związanych z działalnością organiza-
torską i administracyjną w Politechnice Ra-

domskiej (obecnie UTH Rad.), która znacznie 
przyczyniła się do poszerzenia jej oferty dy-
daktycznej. Był pomysłodawcą utworzenia 
w 1991 r., organizatorem i pierwszym kie-
rownikiem Zakładu Prawa, przekształconego 
w 1994 r. w Katedrę, a w 1993 r. inicjatorem 
i organizatorem kierunku studiów Admini-
stracja I i II stopnia. Rok później z jego inicja-
tywy została nawiązana współpraca między 
Politechniką Radomską a UMCS w Lublinie, 
w wyniku której powstała grupa zamiejsco-
wa Wydziału Prawa i Administracji UMCS 
w Radomiu. Aż do jej likwidacji (w mar-
cu 2007 r.) kierował jej działalnością, peł-
niąc funkcję pełnomocnika rektorów UMCS 
i PRad. ds. bezpośredniego kierowania to-
kiem studiów. Ponadto, zainicjował utworze-
nie kierunku studiów Prawo w działalności 
gospodarczej. Uczestniczył w pracach nad 
ich organizacją i opracowaniem ich progra-
mów studiów oraz Prawa na WE UTH Rad., 
jak również kierunku Bezpieczeństwo we-
wnętrzne.  Od 1991 r., pełnił kolejno funkcje: 
kierownika Zakładu Prawa i Katedry Teorii, 
Historii i Filozofi i Prawa. W 2008 r. został 
powołany do grona ekspertów Państwowej 
Komisji Akredytacyjnej, opracowując kilka-
dziesiąt raportów z wizytacji i uczestnicząc 
w jej pracach do 2021 r. 
Autor monografi i, rozdziałów w monogra-
fiach, artykułów naukowych i współautor 
ogólnopolskich podręczników z zakresu 
historii myśli ustrojowo-prawnej. Promotor 
ponad 300 prac magisterskich i ponad 600 
licencjackich.   
Odznaczenia: Srebrny Krzyż Zasługi, Medal 
Komisji Edukacji, Medal imienia Kazimierza 
Pułaskiego.

WYDARZENIA

wymiany pomysłów i najnowszych 
koncepcji dotyczących diagnostyki 
maszyn, pojazdów, konstrukcji, ma-
teriałów i procesów przemysłowych 
oraz konserwacji wszelkiego rodzaju 
obiektów technicznych. Kongres był 
okazją do podkreślenia cyfrowej 
transformacji w erze Przemysłu 4.0.

W ciągu trzech dni obrad Kon-
gres odwiedziło ponad 100 przed-
stawicieli polskich i zagranicznych 

ośrodków naukowych i przemysło-
wych. Prezentowano i dyskutowa-
no najnowsze koncepcje dotyczą-
ce diagnostyki maszyn, pojazdów, 
konstrukcji, materiałów i procesów 
przemysłowych w erze cyfrowej 
transformacji do Przemysłu 4.0.

Tematyka kongresu dotyczyła 
teorii i praktyki diagnostyki tech-
nicznej w inżynierii: mechanicz-
nej, produkcji, automatyki, lądowej 
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Konferencja była wspólnym 
przedsięwzięciem Izby Adwokackiej 
w Radomiu, Okręgowej Izby Radców 
Prawnych w Kielcach, Stowarzyszenia 
Sędziów Polskich IUSTITIA – oddział 
w Radomiu oraz Wydziału Prawa 
i Administracji UTH Radom.

Celem Radomskich Spotkań 
Prawników jest nie tylko stwarzanie 
warunków do prowadzenia debaty 
na temat aktualnych problemów 
tworzenia oraz stosowania prawa, ale 
i integracja środowisk prawniczych.

Patronat honorowy nad wyda-
rzeniem objął prezes Naczelnej Rady 
Adwokackiej. W trakcie konferencji 
głos zabrali: JM Rektor UTH Radom 
– prof. dr hab. Sławomir Bukowski, 
prezes KRRP Włodzimierz Chróścik, 
wiceprezes NRA adw. Bartosz Tiutu-
nik, prezes Stowarzyszenia Sędziów 
Polskich IUSTITIA – prof. Krysti an 
Markiewicz, zastępca prezydenta 
Miasta Radomia Jerzy Zawodnik 
oraz dziekan WPiA UTH Radom – 
dr hab. Joanna Smarż, prof. UTH Rad.

W wydarzeniu w formie stacjo-
narnej wzięło udział ponad dwieście 
osób, a kilkadziesiąt uczestniczyło 
w niej zdalnie. Uczestnicy konferen-
cji wskazywali niedostatki prawnej 
regulacji odpowiedzialności dys-
cyplinarnej sędziów, adwokatów, 

Ogólnopolska Konferencja 
„Odpowiedzialność dyscyplinarna prawników 

i nauczycieli akademickich” z cyklu 
III Radomskie Spotkania Prawników

Radom, 21 października 2022 r.

23 września 2022 roku w Auli 
Głównej UTH Rad. odbyła się zorga-
nizowana przez Wydział Ekonomii 
i Finansów oraz Internati onal Strate-
gic Management Associati on z Grecji 
ISMA WORKSHOP 2022 pt.: „Money 
In The Cryptocurrencies And Digital 
New Era”. 

Wydarzenie ma charakter cy-
kliczny. Odbywa się raz w roku przy 
współudziale jednostek akademic-
kich z całego świata, za każdym razem 

ISMA 2022 WORKSHOP 
Radom, 23 września 2022 r.

w innym kraju. Celem warsztatów 
jest rozwijanie dyskusji na aktualne 
i ciekawe tematy. Skierowane jest 
do naukowców i badaczy, prezesów 
i menedżerów firm prywatnych 
i publicznych, specjalistów i kon-
sultantów, decydentów, studentów 
i innych zainteresowanych tematem 
przewodnim warsztatów. 

W tegorocznej edycji ISMA 
Wo r ks h o p  2 0 2 2  m i a ł  fo r m ę 
hybrydową. W wydarzeniu wzięli 

i transportu, komputerowej, materia-
łowej,  górnictwie i energetyce, elek-
tronice i robotyce, przemysłach: mor-
skim, wojskowym i spożywczym. 

Organizatorami poprzednich 
edycji Międzynarodowego Kongresu 

Diagnostyki Technicznej byli: Poli-
technika Śląska – Gliwice 2016, Aka-
demia Górniczo-Hutnicza – Kraków 
2012, Uniwersytet Warmińsko-Ma-
zurski – Olsztyn 2008, Politechnika 
Poznańska – Poznań 2004, Politech-

nika Warszawska – Warszawa 2000,  
Instytut Maszyn Przepływowych 
PAN; Politechnika Śląska; Politechni-
ka Poznańska – Gdańsk 1996.

Wojciech Bielawski

radców prawnych i nauczycieli aka-
demickich. Zwrócono m.in. uwagę 
na problem związany z niedookre-
ślonością przepisów stanowiących  
o przewinieniach dyscyplinarnych 
oraz  konsekwencje odpowiedniego 
stosowania przepisów kodeksu po-
stępowania karnego do postępowań 
dyscyplinarnych. Szczególnie  pod-
kreślono niebezpieczeństwa instru-
mentalnego traktowania przepisów 
dyscyplinarnych, zwłaszcza w od-

niesieniu do sędziów. Równocześnie 
zgodnie stwierdzano potrzebę funk-
cjonowania modelu odpowiedzial-
ności dyscyplinarnej, a prelegenci 
sformułowali wiele postulatów de 
lege ferenda.

Owocem konferencji będzie 
monografi a, która wkrótce ukaże się 
nakładem Wydawnictwa UTH Ra-
dom.

(red.)
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Obrady ISMA Workshop 2022 – od lewej prof. Eleft herios Thalassinos, 
dr hab. Marzanna Lament, prof. UTH Rad., prof. Sławomir I. Bukowski

udział pracownicy i studenci z Wydziału 
Ekonomii i Finansów UTH Rad. oraz 
z zagranicznych uniwersytetów między 
innymi ze Stanów Zjednocznonych, 
Grecji, Irlandii, Rumunii, Słowacji, 
Wielkiej Brytaniii Malty w tym: 
University of New Jersey, Cotsakos 
Business College USA, West University 
of Timisoara, Faculty of Economics 
and Bus iness  Administrat ion 
Romania, International Hellenic 
University, Faculty of Management 
Science and Technology Kavala 
Greece, Mediterranean College 
Athens Greece, University of Malta, 
Faculty of Economics, Management 
and Accountancy, Department of 
Insurance and Risk Management, 
M a l t a  A s s o c i a t i o n  o f  R i s k 
Management, Internati onal Center 
of Istamology Greece.

ISMA Workshop 2022 został 
otwarty przez JM Rektora naszego 
U n i we rsy tet u  p ro f.  d r.  h a b . 
Sławomira Bukowskiego i prezydenta 
Internati onal Strategic Management 
Associati on w Grecji prof. Eleft heriosa 
Thalass inosa.  Ponadto swoje 
wystąpienia mieli: dziekan WEiF dr 
hab. Marzanna Lament, prof. UTH 
Rad. i prodziekan WEiF dr Joanna 
Bukowska, która przedstawiła 
w syntetyczny sposób historię 
i  o s i ą g n i ę c i a  U n i w e r s y t e t u 
i Wydziału.                                      

Warsztaty obejmowały trzy sesje, 
w trakcie których dziewięciu prelegen-
tów zaprezentowało swoje badania 
dotyczące tematyki kryptowalut. 
Obrady zakończyły się sesją podsu-
mowującą, która zawierała obszerne 
wnioski i prognozy na przyszłość.

Opiekę techniczną i informa-
tyczną nad wydarzeniem sprawował 
pracownik Ośrodka Informatyki 
i Promocji Dominik Brzeziński, dzięki 
któremu całe wydarzenie przebiegło 
w sposób profesjonalny. 

oprac. Wojciech Bielawski 
na podst. materiałów otrzymanych 

od Joanny Bukowskiej
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Personalia

HABILITACJE

Konrad Krzysztoszek
doktor habilitowany w dziedzinie 
nauk  inżynieryjno-technicznych  
w dyscyplinie inżynieria lądowa 
i transport

Uchwałą Senatu Uniwersytetu Tech-
nologiczno-Humanistycznego im. 
Kazimierza Pułaskiego w Radomiu 
z dnia 28 października  2021 roku 

dr inż. Konrad Krzysztoszek uzyskał 
stopień naukowy doktora habilitowa-
nego w dziedzinie nauk inżynieryjno-
technicznych w dyscyplinie inżynieria 
lądowa i transport. 

Dr hab. inż. K. Krzysztoszek jest 
wieloletnim nauczycielem akademic-
kim, zatrudnionym w Katedrze Au-
tomatyzacji Procesów i Logistyki na 
Wydziale Transportu, Elektrotechniki 
i Informatyki UTH w Radomiu. 

Obszar jego zainteresowań na-
ukowych obejmuje zagadnienia 
związane z teorią sterowania, elek-
trotechniką, trakcją elektryczną, 
taborem kolejowym, kolejami dużych 
prędkościoraz automatyką i ruchem 
kolejowym. Ich rezultatem jest wiele 
prac naukowych i publikacji związa-
nych z elektroenergetyką kolejową  
i  trakcją elektryczną, m.in.: mode-
lowanie pracy zespołów prostowni-
kowych podstacji trakcyjnej prądu 
stałego;  pomiary zmienności obcią-
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Personalia

żenia w sieci trakcyjnej i efektywność 
transferu energii  elektrycznej do 
systemu trakcyjnego prądu stałego; 
jakość energii elektrycznej w sieciach 
zasilających odbiory nietrakcyjne; 
rozwiązania układu zasilania z trakcyj-
nymi podstacjami jednostopniowy-
mi; nowoczesne  systemy  diagnostyki  
automatyki  kolejowej  i  systemy  
sterowania ruchem kolejowym;za-
gadnienia dotyczące kolei dużych 
prędkości (LGV, tabor)oraz  analiza 
szybkich połączeń kolejowych  w wy-
branych krajach europejskich.

Dorobek publikacyjny K. Krzysz-
toszka obejmuje autorstwo lub 
współautorstwo 64 opracowań na-
ukowych opublikowanych w: mono-
grafi i (1), w recenzowanych czasopi-
smach krajowych i zagranicznych,w 

materiałach konferencyjnych oraz 
w podręcznikach akademickich (7). 
Był także członkiem zespołu badaw-
czego w  6  wieloetapowych pracach 
naukowo-badawczych.

Najważniejsze osiągnięcia 
w zakresie działalności organizacyj-
nej: kierownik Katedry Automatyzacji 
Procesów i Logistyki, (od 2022); pro-
dziekan WTiE (2008-2016); wieloletni 
członek i przewodniczący UKR; czło-
nek Rady WydziałuTransportu PRad. 
(pięć kadencji):  członek Senatu PRad. 
(2008-2012); członek Senatu UTH 
Rad. (2012-2016), przewodniczący 
UKW (2008).

Jest członkiem organizacji i to-
warzystw naukowych m.in.: Stowa-
rzyszenia Inżynierów i Techników 
Komunikacji; Polskiego Towarzystwa 

Elektrotechniki Teoretycznej i Stoso-
wanej; Naczelnej Organizacji Tech-
nicznej - Oddział Radom.

Za osiągnięcia w pracy naukowej, 
dydaktycznej i organizacyjnej został 
kilkakrotnie wyróżniony Nagrodami 
Rektorskimi, odznaczeniami NOT 
i SITKoraz odznaczeniami państwo-
wymi: Srebrny Krzyż Zasługi RP;  
Medale  Złoty i Srebrny za długoletnią 
służbę oraz Medal Komisji Edukacji 
Narodowej.

Hobby: kolejnictwo, turystka, 
muzyka.

(oprac. Wojciech Bielawski 
na podst. materiałów 

otrzymanych od dr. hab. inż. Konra-
da Krzysztoszka)

NAUKA – prace naukowe, eseje, badania...NAUKA – prace naukowe, eseje, badania...NAUKA – prace naukowe, eseje, badania...

Kontrola stanu technicznego układu 
wydechowego i poziomu emitowanego hałasu 

podczas postoju pojazdu za pomocą 
sondy 2260 investigato fi rmy Brüel& Krjaer

1. Wstęp – układ wydechowy i jego elementy

Układ wydechowy jest jednym z podstawowych ukła-
dów w pojazdach silnikowych mających bezpośred-

ni wpływ na emisję spalin i poziom hałasu. Jego budowa 
i  konstrukcja zakłada, że te dwa parametry będą osiąga-
ły jak najniższe parametry zgodnie z przyjętymi normami 
emisyjności.
Układ wydechowy silnika spalinowego (układ wyloto-
wy) – zespół elementów silnika spalinowego, którego 
zadaniem jest odprowadzenie spalin z komory silnika 
spalinowego, oczyszczenie ich ze znajdujących się w nich 

substancji szkodliwych  oraz zmniejszenie hałasu emito-
wanego przez silnik.
W skład układu wydechowego wchodzą między inny-
mi: kolektor wydechowy, tłumik oraz rura wydechowa. 
Dodatkowo w układzie znajduje się katalizator wraz 
z sondą lambda,  a w przypadku nowoczesnych silników 
wysokoprężnych w skład układu wydechowego wchodzi 
również fi ltr cząstek stałych.

1.1. Kolektor wydechowy
Kolektor wydechowy jest pierwszym elementem tego 
układu. Montowany jest bezpośrednio do bloku silnika,

Ireneusz Jędra
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a jego funkcja polega na zbieraniu spalin z cylindrów 
silnika. Następnie „transportuje” spaliny do jednej rury. 
W przypadku silnika z jednostką wysokoprężną w kolek-
torze dolotowym znajdziemy dyszę napędową turbosprę-
żarki. Dodatkowo w kolektorze wydechowym może być 
zamontowana sonda lambda.

1.2. Sonda lambda
Sonda Lambda jest elektronicznym czujnikiem odpowie-
dzialnym za pomiar spalin. Jej zadaniem jest porówny-
wanie zawartości tlenu w spalinach z zawartością tlenu 
w powietrzu atmosferycznym, przez co odpowiedzialna 
jest za ustalanie składu mieszanki paliwowo-powietrznej. 
Jedna część sondy znajduje się wewnątrz układu wydecho-
wego, a druga na zewnątrz. W przypadku nowoczesnych 
pojazdów możemy spotkać dwie sondy Lambda. Pierwsza 
z nich umieszczona jest przed katalizatorem, a druga za 
nim. Pierwsza sonda odpowiedzialna jest za analizę skła-
du mieszanki i ma wpływ na ustalenie składu mieszanki 
paliwowo-powietrznej, a druga pełni funkcję raportową 
i czuwa nad pracą układu oczyszczania spalin.

1.3. Katalizator
Katalizator, czyli konwerter katalityczny odpowiedzialny 
jest za oczyszczanie spalin wydostających się z jednostki 
napędowej samochodu. Oczyszczanie spalin możliwe jest 
dzięki zachodzącym w nim reakcjom chemicznym, które 
redukują szkodliwe substancje. Dobry stan techniczny 
katalizatora przyczynia się do spełniania norm emisji 
spalin. Jego zły stan techniczny wpływa na pogorszenie 
pracy silnika.

1.4. Tłumiki dźwięku
Kolejną częścią układu wydechowego są tłumiki dźwięku 
połączone z katalizatorem za pomocą rury wydechowej. 
W większości przypadków w układach wydechowych 
montowane są dwa tłumiki dźwięku, które występują 
jeden za drugim. Pierwszy z nich to tłumik absorpcyjny, 
którego zadaniem jest tłumienie wysokich częstotliwo-
ści dźwięku. Drugim tłumik jest  najczęściej tłumikiem 
komorowym odpowiedzialnym za tłumienie niskich czę-
stotliwości dźwięku.

1.5. Filtr cząstek stałych
Filtr cząstek stałych spotykany w pojazdach wyposa-
żonych w silnik wysokoprężny. Filtr cząstek stałych jest 
urządzeniem służącym do redukcji emisji szkodliwej dla 
środowiska sadzy. Montowany jest zaraz za reaktorem 
katalitycznym. W jego wnętrzu znajduje się system ka-
nałów, które umożliwiają przepływ spalin, dokonując 
w tym czasie ich fi ltracji, czego efektem jest odkładanie 
się w fi ltrze cząsteczki sadzy.

1.6.Tłumik końcowy
Tłumik końcowy jest elementem jak sama nazwa wskazuje 
występującym na końcu układu wydechowego. Jego obec-
ność w układzie jest konieczna, aby proces przetwarzania 
spalin w układzie odpowiednio funkcjonował. Co więcej 
tłumik końcowy wpływa bezpośrednio na redukowanie 
poziomu hałasu.

2. Pomiar poziomu hałasu zewnętrznego pojazdu na 
stanowisku pomiarowym
2.1. Stanowisko badawcze 
Do badania pomiaru poziomu hałasu za pomocą sondy 
zastosowano:
-  pojazd (samochód osobowy);  
-  sonda 2260 Investi gato fi rmy Brüel& Krjaer (rysunek 

1); 
-  instrukcja obsługi sondy[4].

2.2. Zakres kontroli 
Pełny zakres kontroli obejmuje dwa etapy:
1) kontrolę organoleptyczną (I etap);
2) pomiar poziomu hałasu miernikiem poziomu dźwięku 

(II etap), przy czym przeprowadzenie II etapu jest uza-
leżnione od wyników I etapu.

2.3. Kontrola organoleptyczna – etap 1
Kontrola polega na organoleptycznych oględzinach układu 
wydechowego pojazdu i ocenie jego stanu techniczne-
go.
Niedopuszczalne są następujące uszkodzenia:
• wyraźnie zauważalne nieszczelności układu wydecho-

wego;
• niekompletność układu wydechowego;
• uszkodzenia mechaniczne układu wydechowego ma-

jące wpływ na swobodny przepływ spalin.
W przypadku jeżeli nie stwierdzono podczas kontroli or-
ganoleptycznej wskazanych wyżej uszkodzeń, pojazd na-
leży poddać II etapowi kontroli, tj. pomiarowi poziomu 
hałasu zewnętrznego na postoju.

2.4. Pomiar poziomu hałasu zewnętrznego za pomocą 
sondy sondy 2260 Investi gato fi rmy Brüel& Krjaer – 
II etap

2.4.1. Ogólne warunki pomiaru
Kontrola polega na pomiarze poziomu hałasu zewnętrzne-
go miernikiem poziomu dźwięku na krzywej korekcyjnej 
A i dla stałej czasowej miernika F (Fast – szybko) (rysunek 
1). Pomiar powinien być przeprowadzony, a wynik końco-
wy ustalony zgodnie z określonymi niżej warunkami.
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Rys.1. Sonda do pomiaru poziomu hałasu — 2260 
Investi gator

Źródło: opracowanie własne

2.4.2. Warunki atmosferyczne
Pomiaru hałasu zewnętrznego pojazdu nie powinno się 
dokonywać w warunkach atmosferycznych niekorzystnych 
w stopniu mogącym wpływać na wynik pomiaru [3, 6].

W celu ograniczenia szumów przepływu wiatru 
i ochrony przed kurzem i spalinami jest wskazane stoso-
wanie osłony przeciwwietrznej mikrofonu.
2.4.3. Poziom hałasu otoczenia
Poziom hałasu otoczenia, przy uwzględnieniu wpływu 
wiatru i innych zakłóceń akustycznych na mikrofon, po-
winien być mniejszy co najmniej o 10 dB od zmierzonego 
poziomu hałasu zewnętrznego wytwarzanego przez 
pojazd [3, 6].

Poziom hałasu otoczenia powinien być zmierzony 
przed rozpoczęciem pomiarów i sprawdzonyw czasie ich 
wykonywania przy wyłączonym silniku.
2.4.4. Miejsce pomiarowe
Pomiary hałasu pojazdu  należy wykonać  na  stanowisku  
zewnętrznym,  spełniającym  wymagania określone  na 
rysunku 2 i 3 [3, 6].

W czasie pomiaru w miejscu pomiarowym może 
przebywać tylko właściciel (kierowca) pojazd i prowadzący 
pomiar. Sposób ich zachowania nie może wpływać na 
wskazania miernika.
2.4.5. Pojazd do badań
1. Pojazd podczas badania nie powinien być obciążony. 
2. Podczas badania pojazd powinien być odłączony od 

przyczepy (naczepy); nie dotyczy to pojazdów nieroz-
łączalnych.

3. Przed badaniem silnik pojazdu  powinien  być  do-
prowadzony do  normalnej temperatury pracy. Jeżeli  
układ  chłodzenia pojazdu jest  wyposażony w dmu-
chawę o napędzie włączanym samoczynnie, w czasie 
pomiarów układ ten powinien pracować normalnie. 

Jeżeli  silnik  o  zapłonie  samoczynnym  pojazdu  jest  
wyposażony w układ wzbogacania dawki paliwa, dźwi-
gnię tego układu należy ustawić w położeniu „bez ob-
ciążenia”.

4. Badany pojazd należy umieścić w środkowej części 
obszaru pomiarowego, zgodnie z rysunkiem 2, z ukła-
dem napędowym  w  pozycji  neutralnej,  wyłączonym 
sprzęgłem i włączonym hamulcem postojowym.

2.4.6. Ustawienie mikrofonu
1. Mikrofon powinien być ustawiony tak, aby [3,6]:
• jego wysokość nad powierzchnią obszaru pomiaro-

wego była równa wysokości końcówki wylotu rury 
wydechowej pojazdu, jednak nie mniejsza niż 0,2 m;

• był skierowany w stronę końcówki wylotu rury wyde-
chowej i odległy od niej o 0,5±0,01 m;

• oś jego maksymalnej czułości była równoległa do po-
wierzchni obszaru pomiarowego i tworzyła kąt  45±10°, 
z płaszczyzną pionową przechodzącą przez oś kierunku 
wylotu  wydechu, zgodnie z rysunkiem 2 i 3.

Rys.2. Sposób ustawienia pojazdu podczas pomiaru [3]

2. W przypadku układu wydechowego o dwu lub więcej 
wylotach umieszczonych w odległości mniejszej niż
0,3 m od siebie i  połączonych z  tym samym  tłumi-
kiem należy wykonać pomiar tylko przy ustawieniu 
mikrofonu w pobliżu końcówki wylotu znajdujące-
go się bliżej zewnętrznej strony pojazdu (rysunek 
3 a i b).

3. W przypadku pojazdu mającego układ wydecho-
wy o dwu lub więcej wylotach umieszczonych
w  odległości  większej niż 0,3 m od  siebie należy wy-
konać  pomiar oddzielnie dla każdego wylotu zgodnie 
z metodyką dotyczącą pojedynczego wylotu, a jako 
wynik pomiaru  należy  przyjąć  największą  wartość  
zmierzonego poziomu (rysunek 3 c i d).

4. W pojazdach  o  końcówce  wylotu  układu  wyde-
chowego  skierowanej  pionowo  w  górę  mikrofon  
powinien  być  umieszczony  na  wysokości  tego  wy-
lotu,  w odległości 0,5±0,01 m po stronie pojazdu,
w której  znajduje się rura wydechowa.  Mikrofon  na-
leży skierować osią  maksymalnej  czułości  pionowo  
w  górę  (rysunek 3e).
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5. Jeżeli końcówka wylotu układu wydechowego po-
jazdu znajduje się w miejscu uniemożliwiającym    
umieszczenie mikrofonu w odległości 0,5 m od 
niej  ze  względu na obecność przeszkód będących 
częściami pojazdu (np. koła, zbiornik paliwa itp.), mi-
krofon należy umieścić w odległości nie większej niż 
0,5 m od zewnętrznej krawędzi obrysu pojazdu, znaj-
dującej się najbliżej końcówki wydechu (rysunek 3f).

Rys.3. Sposób ustawienia urządzenia oraz pomiar [3]

2.4.7. Wykonanie pomiarów
1. Pomiar polega na odczytaniu wartości poziomu hałasu 

w dB w krótkim okresie pracy silnika przy ustalonej 
prędkości obrotowej, odpowiadającej 75% prędkości 
obrotowej mocy maksymalnej (dla motocykli, których 
prędkość obrotowa mocy maksymalnej jest większa 
od 5000 min-1, należy do pomiarów  przyjmować 50% 
prędkości obrotowej mocy maksymalnej) oraz w czasie 
jej zmniejszania do  prędkości  obrotowej  biegu  jało-
wego  (po  szybkim  zwolnieniu pedału przyspieszenia) 
[3, 6].

2. Dopuszcza się określanie prędkości obrotowej silnika 
przy wykorzystaniu sprawnego wskaźnika obrotów 
zamontowanego na pojeździe.

3. Należy wykonać co najmniej trzy pomiary następują-
ce po sobie. Pod uwagę bierze się tylko te zmierzone 
wartości, które zostały  uzyskane  z  trzech  następu-
jących po sobie pomiarów, nieróżniących się od sie-
bie o więcej niż 2 dB. Pomiary należy prowadzić aż 
do uzyskania trzech wartości  spełniających  powyższy 
warunek.

2.4.8. Ustalenie końcowej wartości pomiaru
W celu ustalenia końcowej wartości pomiaru należy:
1) wybrać największą wartość z trzech pomiarów speł-

niających wymagania określone w punkcie 2.1.1. ust. 
3, zaokrąglając ją do liczby całkowitej;

2) ustaloną zgodnie z pkt. 1 wartość zmniejszoną o 1 dB 
(uwzględnienie ewentualnych błędów pomiarowych) 
przyjmuje się jako końcową wartość pomiaru.

2.4.9. Ocena wyników
Niedopuszczalne jest, aby końcowa wartość pomiaru 
poziomu  hałasu  zewnętrznego  pojazdu  przekraczała  
maksymalne  wielkości, tj.  poziom hałasu zewnętrzne-
go mierzony podczas postoju pojazdu z odległości 0,5 m 
nie przekraczał w odniesieniu do pojazdu, który był pod-
dany badaniom homologacyjnym – wartości ustalonej
w trakcie badań homologacyjnych o 5 dB). Samochód 
osobowy z silnikiem o zapłonie iskrowym powinien po-

siadać  poziom hałasu do 93 dB, a o zapłonie samoczyn-
nym do 96 dB.  

Podsumowanie
Szczelność układu wydechowego ma decydujący wpływ 
na poziom emitowanego hałasu przez pojazd. Jego 
podwyższony poziom jest szczególnie niekorzystny 
w aglomeracjach miejskich i dużych skupiskach pojaz-
dów spalinowych. To one oprócz dużej emisji spalin 
emitują również wysoki poziom hałasu, który ma bezpo-
średni wpływ na zdrowie człowieka. 

Dlatego, wskazane jest aby każdy pojazd oprócz wy-
maganych okresowych badań technicznych, przechodził 
częste kontrole przynajmniej organoleptyczne układów 
mających bezpośredni wpływ na bezpieczeństwo w ru-
chu drogowym jak również poziom emisji hałasu i szko-
dliwych substancji. 
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GALERIE

 W okresie lipiec- październik 2022 roku w Galerii 
Rogatka miały miejsce trzy wystawy. 

    
W czerwcu prace zatytułowane „Raz, dwa, trzy – 

wychodź ty!” przezentowała Maria Piątek. Autorka jest 
absolwentką Wydziału Malarstwa ASP w Warszawie 

(dyplom – 1997; doktorat – 2012; habilitacja - 2020). 
Prowadzi Pracownię Malarstwa na kierunku Grafi ka 

w Społecznej Akademii Nauk w Warszawie, gdzie pełni 
obowiązki dziekana Wydziału Nauk Humanistycznych. 
            Cykl prezentowanych w Galerii Rogatka kolaży, 

zatytułowany „Raz, dwa, trzy – wychodź ty!”, to rodzaj 
pandemicznego pamiętnika, w którym pod postacią 
obrazów codzienności Autorka koduje poczucie zbyt 
nagłego przemijania świata. Ten niepokój oddaje za 

pomocą znaków kultury popularnej. 

              We wrześniu cykl swoich prac zatytułowany 
„Alienacja” przezentowała Beata Cedrzyńska, 

absolwentka (1999) gdańskiej Akademii Sztuk Pięknych 
w Wydziale Malarstwa i Grafi ki; habilitacja (2016). 

Obecnie jest zatrudniona w Wydziale Sztuki Nowych 
Mediów w Polsko-Japońskiej Akademii Technik 

Komputerowych na stanowisku profesora. Uprawia 
malarstwo, rysunek, grafi kę, fotografi ę. Laureatka wielu 

nagród, wyróżnień i stypendiów, m.in.: Grand Prix VI. 
Międzynarodowego Biennale Malarstwa 

i Tkaniny Unikatowej, Nagrody Prezydenta Miasta 
Gdyni, Stypendium Kulturalnego na Wydziale 
Malarstwa ASP w Gdańsku, Nagrody Ministra 

Kultury i Dziedzictwa Narodowego, Grand Prix 
7. Międzynarodowego Konkursu na Rysunek im. 

Andriollego i 10.Ogólnopolskiego Przeglądu Malarstwa 
Młodych, Nagrody Prezydenta Miasta Gdańska 

i wyróżnień honorowych. Autorka i uczestniczka około 
stu pięćdziesięciu wystaw indywidualnych i zbiorowych 

w kraju i za granicą. 

Maria Piątek i prezentowane w Galerii Rogatka kolaże, zatytułowane 
„Raz, dwa, trzy – wychodź ty!”

Beata Cedrzyńska i prof. Andrzej Markiewicz, 
dziekan Wydziału Sztuki
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 Virgilijus Trakimavicius prezentował w Galerii Rogatka 
swoje prace, zatytułowane ART. TERM,  w październi                                                                                                                 

ku. Urodzony i wychowany w Kownie na Litwie Virgilijus  
w 1983 roku ukończył studia w zakresie wzornictwa na 

Akademii Sztuk Pięknych w Wilnie (dawniej znanej 
jako Litewski Państwowy Instytut Sztuki). Od 1994 

roku wykłada na Wydziale Wzornictwa Akademii Sztuk 
Pięknych w Kownie, a w 2003 roku otrzymał stopień 

naukowy Docenta. W 2013 roku otrzymał tytuł profesora 
i został kierownikiem Wydziału Wzornictwa Akademii Sztuk 

Pięknych w Kownie. Ma ponad trzy dekady doświadczenia 
w pracy z wiodącymi litewskimi i międzynarodowymi 
fi rmami, głównie w zakresie projektów grafi cznych 
i przemysłowych. Od ponad dwóch dekad pracuje 

również w środowisku akademickim - specjalizując 
się w dyscyplinie projektowania grafi cznego. Przez lata 

był aktywnym uczestnikiem wielu wystaw, konkursów, 
warsztatów artystycznych zarówno na Litwie, jak i za 
granicą. W 2010 roku zainicjował międzynarodową 

wystawę projektowania papieru - POPIERUKAS. 
    Ostatnie wystawy indywidualne Vgilijusa dotyczące 

cięcia papieru można było oglądać w Parlamencie 
Europejskim, Bibliotece Narodowej Republiki Czeskiej oraz 
w Galerii Uniwersytetu w Katowicach. Jego prace znajdują 

się obecnie w prywatnych kolekcjach w Belgii, Bułgarii, 
Niemczech, Wielkiej Brytanii, Indiach, Litwie, Polsce 

i Holandii. Jest również członkiem Międzynarodowej 
Rady Designu (ico-D) oraz Litewskiego Stowarzyszenia 

Designu (LDA).
      W Galerii Rogatka Vgilijus prezentował swoje 

najnowsze prace z zakresu gratt age (red.: gratt age 
- technika malarska polegająca na zdrapywaniu 

farby z płótna, wymyślona przez Joana Miró i Maxa 
Ernsta około 1926 roku). Czysta, XX-wieczna technika 

miesza się z kreatywnością. To zawsze zaskakuje oczy 
zwiedzających i budzi ich wyobraźnię.

„Alienacje” – prace Beaty Cedrzyńskiej w Galerii Rogatka

Virgilijus Trakimavicius (trzeci z lewej) prezentował 
w Galerii Rogatka swoje prace, zatytułowane ART. TERM
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Uniwersalne inspiracje

WERNISAŻ 
ABSOLWENTKI 

„ThinCurtains” („Zza cienkich kurtyn”) to wystawa polskiej artystki Kasi Dzikowskiej, którą 12 sierpnia 
uroczyście zainaugurowała prezes Okręgu Warszawskiego Związku Polskich Artystów Plastyków Bożenna 
Leszczyńska. Prace z dwóch ostatnich lat można było oglądać do 30 sierpnia br. w Galerii DAP 3 Domu 
Artysty Plastyka przy ul. Mazowieckiej 11A w Warszawie. Kasia Dzikowska to również absolwentka 
i obecna doktorantka Wydziału Sztuki UTH w Radomiu.  

GALERIE

Kasia Dzikowska pochodzi z Radomia, jednak na co 
dzień mieszka, tworzy i pracuje w Abu Dhabi. „ThinCur-
tains” to jej pierwsza indywidualna wystawa w Polsce. 
Dotychczas jej prace można było zobaczyć podczas wystaw 
solowych oraz zbiorowych m.in. w Zjednoczonych Emira-
tach Arabskich, USA, Portugalii czy Wielkiej Brytanii.

Do Polski Dzikowska przywiozła prace z ostatnich 
dwóch lat - pochodzące z cykli: „Fluid Resistance” oraz „In-
side/outside: Reveries”. Pierwszy cykl – „Fluid Resistance” 
to hołd oddany kobiecej, „niewidzialnej” pracy, zazwyczaj 
wykonywanej w domu. Żmudny proces tworzenia (prace 
powstały z wielu warstw pomalowanego papieru o wy-
sokiej gęstości, które zostały pocięte za pomocą laserów) 
odzwierciedla i docenia godziny poświęcane przez ko-
biety na całym świecie na wykonywanie „niechcianych” 
czynności.

„Inside/outside: Reveries” jest z kolei cyklem stwo-
rzonym w czasie pandemii i „twardego” lockdownu, który 
Dzikowska spędziła w Abu Dhabi, nie mogąc opuścić 
swojego mieszkania. Jak sama mówi, seria 60 obrazów, 
z których 30 możemy obejrzeć na wystawie, to swoisty list 
miłosny, który powstał z tęsknoty za światem zewnętrz-
nym. W projekcie brała też udział artystka Sharon Lin-
denfeld. Autorki cyklu stworzyły prace oparte na widoku 
nagle niedostępnego, zewnętrznego świata ulic Abu Zabi. 
Pleksiglas, który celowo przesłania prace Dzikowskiej, 
reprezentuje tu fi zyczną barierę okna – kluczowy element 
doświadczenia niepokoju spowodowanego izolacją.

– Pokazanie moich prac po raz pierwszy w Polsce to 
dla mnie ogromna radość i satysfakcja. Spotkałam się już 
z wieloma miłymi, ciepłymi reakcjami i sporym zaintere-
sowaniem. Pada wiele pytań o sam proces tworzenia, ale 
również opinii, że sam przekaz moich prac jest dla odbiorcy 
niezwykle poruszający i emocjonalny.– mówiła w dniu 
wernisażu Kasia Dzikowska.

(od red.): Katarzyna Dzikowska studiowała na Wydziale Sztuki Uniwer-
sytetu Technologiczno-Humanistycznego w Radomiu, w pracowniach 
profesorów Apoloniusza Węgłowskiego i Aleksandra Olszewskiego. 
W 2007 r. uzyskała tytuł magistra sztuk pięknych. Obecnie doktoryzuje 
się pod kierownictwem prodziekana Wydziału Sztuki UTH w Radomiu 
Łukasza Rudeckiego. W 2013 roku przeniosła się na Bliski Wschód, gdzie 
prowadzi kursy Art Foundati on na Uniwersytecie Zayeda.

WWW: kasiadzikowska.com
FACEBOOK: facebook.com/kasia.dzikowska.art
INSTAGRAM: @kasia_dzikowska

Katarzyna Dzikowska (z prawej) 
i prezes OWP ZPAP Bożenna Leszczyńska
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Z WITRYNY WYDAWNICTWA UTH RAD.

ŚLĄSK W GOSPODARCE 
EUROPY I ŚWIATA. ZARYS 
ROZWOJU I PERSPEKTYW
Józef Misala
wyd. I, 2022, str. 460,   
(monografi a)

Od autora: „Prezentowana 
książka jest rezultatem dążeń 
do spełnienia własnego 
życzenia i marzenia, które 
tkwiły w moim sercu 
i w moim umyśle od dawna. 

Stanowi zarazem wyraz wdzięczności Bogu i uczciwym 
ludziom za wszystko, czego od nich doświadczyłem 
w swoim dotychczasowym życiu”. 
Głównym celem prezentowanej książki śp. Profesora 
Józefa Misali, wybitnego ekonomisty i z pochodzenia 
Ślązaka, jest analiza rozwoju gospodarczego Śląska 
na przestrzeni wieków, nawet tysiącleci, a także 
nakreślenie perspektyw tego rozwoju na przyszłość. 

EDUKACJA W CZASIE 
PANDEMII
Pod redakcją Elżbiety Sałaty 
i Justyny Bojanowicz
wyd. I (2022), str. 206   
(monografi a)

Celem opracowania 
niniejszej monografi i 
była próba analizy 
najważniejszych problemów, 
z którymi borykali się 
zarówno nauczyciele, 

uczniowie, jak i dyrektorzy szkół w związku z pandemią 
COVID-19.  W publikacji poruszono trzy grupy tematów. 
Pierwsza dotyczy dylematów nauczania zdalnego z 
perspektywy nauczycieli, uczniów oraz studentów, 
poziomu kompetencji informatycznych nauczycieli 
czy znajomości narzędzi wykorzystywanych w pracy 
zdalnej. Drugi obszar zagadnień 
wiąże się z poszukiwaniem nowej wizji edukacji 
zdalnej - poszukiwanie nowej roli dyrektorów 
szkół, którzy powinni być bardziej menadżerami 
czy przywódcami. Ostatni, trzeci obszar opisanych 
zagadnień to przykłady rozwiązań, które można 
zastosować w nauczaniu z wykorzystaniem technologii 
informacyjnych

POLITYKA BEZPIECZEŃSTWA 
SOCJALNEGO OBYWATELI 
POLSKICH. PRZESZŁOŚĆ 
I TERAŹNIEJSZOŚĆ
Katarzyna Głąbicka – 
Auleytner
wyd. I, str. 120  (monografi a)
Celem pracy była 
analiza i ocena stu lat 
przeobrażeń polskiej 
polityki bezpieczeństwa 
socjalnego. Tezą pracy jest 
stwierdzenie, że im bliżej 

czasów nam współczesnych, tym na wyższym poziomie 
jest realizowana polityka bezpieczeństwa socjalnego 
dla obywateli polskich. Udowodnienie tezy głównej 
nastąpiło poprzez diagnozę sytuacji socjalnej oraz analizę 
porównawczą uchwalanych aktów prawnych 
i przyznawanych praw socjalnych w czterech okresach 
czasowych. Pierwszy z nich to okres międzywojenny 
1918-1939, kolejny to okres od roku 1939 do roku 1989, 
następnie lata 1989-2004 i 2004-2022. Warto zaznaczyć, 
że bezpieczeństwo socjalne jest ściśle związane 
z realizacją polityki społecznej przez państwo.

NA POGRANICZU KULTUR T. 2
Pod redakcją  
Iwony Zamkowskiej 
i Ewy Klęczaj-Siary
wyd.I, str. 114 (monografi a) 

Na pograniczu kultur 
T. 2, podobnie jak T. 1, 
stanowi zbiór wyników 
badań obejmujący kilka 
dziedzin. Tym razem są 
to: kulturoznawstwo, 

literaturoznawstwo, językoznawstwo i metodyka 
nauczania języków obcych. Wspólnym mianownikiem 
dociekań naukowych jest eklektyczne podeście 
do tematu. Przenikanie kulturowe obecne jest 
w badaniach na temat dziedzictwa artystycznego 
ilustracji kolażowych Bryana Colliera, w których 
łączą się elementy kultury czarnoskórych, rdzennych 
Amerykanów, różnych pokoleń i sfer życia. wojny 
światowej. Mamy także niezwykle interesującą 
dyskusję metodyczną na temat wykorzystania 
analizy klipów video do badania percepcji czynników 
interpersonalnych wpływających na bohaterów 
wybranych dzieł literackich brytyjskiego romantyzmu 
i późnego realizmu.
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Organizacja i udział w konkursie 
to dla wydziału doskonała okazja 
na nawiązanie współpracy uczelni 
z patronami (IEEE, GovTech Polska), 
promocja absolwentówi Uczelni oraz 
nawiązywanie współpracy z fi rmami 
(w tym roku byli to m.in.: Intel, 
Samsung, Roche, Philips, Nordea, 
Graphcore, Tink, Solidgm Technolo-
gy). Koordynatorem wydziałowym 
konkursu jest dr inż. Daniel Pietrusz-
czak.

W konkursie wzięły udział pra-
ce dyplomowe 1. stopnia, które 
zostały obronione w terminie od 
01.04.2021 do 31.03.2022. Warun-
kiem dopuszczenia prac do konkursu 
było otrzymanie dwóch ocen bardzo 
dobrych od recenzenta i promotora. 
Tematy wszystkich prac objętych 
konkursem były tożsame z działalno-
ścią IEEE (informatyka, elektronika, 

Laureaci z WTEiI

ENGINEER 4 SCIENCE 2022
W roku akademickim 2021/2022, po raz pierwszy, Wydział Transportu, Elektrotechniki i Informatyki 
UTH w Radomiu wziął udział w Konkursie Prac Dyplomowych Engineer 4 Science 2022 pod patronatem  
Polskiej Sekcji IEEE oraz GovTech Polska.     

elektrotechnika, telekomunikacja, 
automatyka, inżynieria biomedycz-
na, geoinformatyka, kryptologia, 
cyberbezpieczeństwo, sztuczna in-
teligencja).

Laureatami tegorocznego Kon-
kursu Engineer 4 Science na etapie 
wydziału zostali:
Zwycięska praca:

„Projekt i wykonanie aplikacji. 
pt. Trasy Wycieczkowe, działającej 
w systemie android”

autor: inż. Łukasz Ramus, pro-
motor: dr Artur Bartoszewski
Wyróżnienie pierwszego stopnia:

„Konstrukcja mikroprocesoro-
wego sterownika silnika bezszczot-
kowego”

autor: inż. Maciej Barcikowski, 
promotor: dr hab. inż. Roman Pniew-
ski, prof. UTH Rad.
Wyróżnienie drugiego stopnia:

„Aplikacja wizualizacji procesu 
przemysłowego – stanowisko dydak-
tyczne”

autor: inż. Piotr Woźniak, pro-
motor: dr hab. inż. Aldona Kuśmiń-
ska-Fijałkowska, prof. UTH Rad.

Prezes 4 Science Institute Sp. 
z o. o. dr inż. Marcin Ziółek przeka-
zał organizatorom konkursu i jego 
koordynatorowi podziękowanie 
za zaangażowanie w pracę Komisji 
Konkursowej oraz wniesiony wkład 
merytoryczny przez pracowników 
naukowych WTEiI naszego Uniwer-
sytetu. 

Wojciech Bielawski

(od red.): Dr inż. Daniel Pietruszczak jest 
absolwentem Politechniki Radomskiej, kie-
runek Elektrotechnika (2003 rok). W 2013 
roku uzyskał stopień naukowy doktora nauk 
technicznych. Od 2013 roku pracuje na sta-
nowisku adiunkta naukowo-dydaktycznego 
na Wydziale Transportu, Elektrotechniki 
i Informatyki Uniwersytetu Technologiczno-
Humanistycznego im. Kazimierza Pułaskiego 
w Radomiu. Jest autorem lub współautorem 
ponad 120 publikacji naukowych i dydaktycz-
nych, głównie z problematyki zastosowania 
rachunku różniczkowo-całkowego niecałko-
witych rzędów w elektrotechnice. Członek 
Senatu UTH Rad. w kadencji 2020-2024. 
Od 2009 roku jest wydziałowym koordyna-
torem Programu Erasmus+. Przewodniczący 
Sekcji Elektroniki Informatyki i Telekomunika-
cji w Stowarzyszeniu Elektryków Polskich SEP 
Oddziału Radomskiego w kadencji 2018-2022. 
W 2016 roku został odznaczony Medalem 
Komisji Edukacji Narodowej oraz Brązowym 
Medalem za Długoletnią Służbę. W 2019 od-
znaczony Brązowym Krzyżem Zasługi.
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W bieżącym numerze Kuriera Uniwersyteckiego prezentujemy kolejne Studenckie Koła Naukowe: „Anglistów”, 
„Germanistów” i „Traperów”.

Koło Naukowe Anglistów (KNA) 
działa przy Katedrze Neofilologii 
Wydziału Filologiczno–Pedagogicz-
nego Uniwersytetu Technologiczno-
Humanistycznego im. Kazimierza 
Pułaskiego w Radomiu. Od 2012 
roku jego opiekunem jest dr Ewa 
Klęczaj-Siara. Zarząd Koła tworzą: 
przewodnicząca KNA – Aleksandra 
Kobiela, zastępca przewodniczącej 
KNA—Ewa Pudzianowska i sekretarz 
KNA—Jakub Wiśniewski. 

Głównym celem Koła Naukowe-
go Anglistów jest rozszerzanie wiedzy 
na temat kultury i języka Wielkiej 
Brytanii oraz Stanów Zjednoczonych. 
Skupia ono studentów pragnących 
dzielić się swoją pasją i odkryciami 
związanymi z językoznawstwem, 
literaturoznawstwem i kulturoznaw-
stwem. Pod przewodnictwem opie-
kuna członkowie koła mają szansę 
na pogłębienie wiedzy w zakresie ich 
zainteresowań. Koło organizuje spo-
tkania dyskusyjne oraz konferencje 
studenckie, w ramach których za-
prasza gości z innych uczelni w kraju 
i za granicą, wspierając współpracę 
między uniwersytetami. W ostatnich 
latach spotkania dotyczyły głównie 
tematyki kulturoznawczej. Omó-
wione zostały problemy mniejszości 
rasowych w USA, różnice kulturowe 
między Polską a Stanami Zjednoczo-
nymi, a także sposoby obchodzenia 
wybranych świąt amerykańskich. 

Od dziesięciu lat Koło współpra-
cuje z Amerykańskim Centrum Kul-
tury i Informacji – American Corner 
Radom. Członkowie Koła uczestniczą 
w licznych spotkaniach i szkoleniach 
prowadzonych przez amerykańskich 
stypendystów i dyplomatów a także 

Koło Naukowe Anglistów

angażują się w wydarzenia na te-
renie uczelni. Podczas uroczystości 
inauguracji Uniwersytetu Dziecięcego 
(14.12.2019) przedstawiciele KNA 
przedstawili program działalności 
koła, a także zorganizowali konkurs 
na temat kultury amerykańskiej dla 
uczniów szkół podstawowych.

 Największym osiągnięciem 
Koła jest organizacja trzech ogólno-
polskich i międzynarodowych konfe-
rencji studenckich:
• I Ogólnopolska Konferencja Stu-

dencka PHILCON– 26 kwietnia 
2018r. (WFP)

• II Ogólnopolska Konferencja Stu-
dencka PHILCON– 23 marca 2019r. 
(WFP)

• Międzynarodowa Konferencja Stu-
dencka PHILCON–2 czerwca 2022r. 
(MsTeams)

Członkowie Koła Naukowego 
Anglistów aktywnie uczestniczyli 

w następujących wydarzeniach:
• Konferencja PassionInspirati onMo-

ti vati onzorganizowana przez Ame-
rican Corner Radom, 15.12.2017 
(Instytut Technologii i Eksploatacji, 
Państwowy Instytut Badawczy, 
Radom).

• Telekonferencja  ze studentami 
z Lincoln Learning Center w Ma-
zaar, Afganistan – 20.03.2018 
(American Corner Radom).

• III Ogólnopolska Konferencja 
Studencka:  Students’ Corner– 
9-10.04.2018 (UMCS, Lublin). 
Podczas konferencji studentka 
fi lologii angielskiej UTH Radom, 
Kalina Szewczyk, przedstawiła 
referat z zakresu kulturoznawstwa 
amerykańskiego.

• III Ogólnopolska Konferencja 
Studencka:  Students’ Corner– 
8-9.04.2019 (UMCS, Lublin). Pod-
czas konferencji studentki fi lologii 

II Ogólnopolska Konferencja Studencka PHILCON (23.03. 2019) 
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angielskiej UTH Radom Kalina 
Szewczyk oraz Anastasiia Kruk 
przedstawiły własne referaty.

• Konferencja Passion Inspira-
tion Motivation zorganizowana 
przez American Corner Radom  - 
15.11.2019.

• Spotkanie wirtualne z cyklu-
Corner’s Guest zorganizowane 
przez American Corner Radom. 
Elizabeth Bl.umenthal, Ambasada 
USA, Diplomati c Life – 14.04.2020 
(Zoom).

• Konferencja Passion Inspiration 
Moti vati on – Crisis zorganizowana 
przez American Corner Radom - 
29.05.2020.

• Spotkanie z Danem Hasti ngs, at-
taché ds. kultury przy ambasadzie 
USA w Warszawie – The Diverse 

Story of California,  American Cor-
ner Radom, 24.11.2020 (Zoom).

• Spotkanie pt.  Black History 
Month—9.03.2021 (MsTeams). 
Podczas spotkania zostały wygło-
szone następujące referaty: 

Black History Month – Introduc-
ti on – dr Ewa Klęczaj-Siara;

Reclamati on of African Ameri-
can stereotypes – Aleksandra Pyrka, 
LIC sem. VI; Black Lives Matt er – Ola 
Grzyb, LIC sem. VI.
• Spotkanie z kuratorką Muzeum 

Kultury Afroamerykańskiej w Wa-
shingtonie – „The Story of Slavery 
and Freedom in the 21st century,” 
zorganizowane przez ambasadę 
USA w Warszawie, 10.05.2021, 
godz. 18 (Zoom).

• Spotkanie z Jeanne Briganti - 

Studenci KNA podczas inauguracji Uniwersytetu Dziecięcego UTH Radom (14.12.2019) 

attachè ds. kultury przy Amba-
sadzie USA w Warszawie.  Temat 
wykładu  “Life as a diplomat, the 
role of embassies.”29.11.2021 
(MsTeams)

(oprac. Wojciech Bielawski 
na podst. materiałów otrzymanych 

od E. Klęczaj-Siary)

(od red.): Dr Ewa Klęczaj-Siara – doktor nauk 
humanistycznych w zakresie literaturoznaw-
stwa amerykańskiego. Adiunkt w Katedrze 
Neofi lologii Wydziału Filologiczno-Pedago-
gicznego UTH Radom. Jej zainteresowania 
naukowe koncentrują się na zagadnieniach 
etnicznych i rasowych w Stanach Zjednoczo-
nych. Obecnie prowadzi badania nad retoryką 
sprzeciwu w afroamerykańskiej literaturze 
dziecięcej. Jest członkiem następujących 
stowarzyszeń naukowych: Polish Associati on 
for American Studies; Internati onal Research 
Society for Children’s Literature; Children’s 
Literature Association. Autorka licznych 
publikacji naukowych w czasopismach kra-
jowych i zagranicznych, m.in.: Polish  Journal 
for American Studies; Res Rhetorica; College 
Literature.

Koło Naukowe Germanistów 
G-ERM, założone w 2013 roku przez 
dr. Jacka Kowalskiego, ma za zadanie 
rozszerzać wiedzę na temat języka i 

KOŁO NAUKOWE 
GERMANISTÓW G-ERM

kultury krajów niemieckojęzycznych 
(Niemiec, Austrii, Szwajcarii, Księ-
stwa Liechtenstein – DACHL (skró-
towiec głoskowy: D- Deutschland, 
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A- Austria, CH- Confoederati o He-
lveti ca, L- Księstwo Liechtenstein) 
oraz DG – (Deutschsprachige Geme-
inschaft  Belgiens) – Wspólnoty Nie-
mieckojęzycznej Belgii. 

Jest pierwszym kołem nauko-
wym w Radomiu dotyczącym języka 
niemieckiego.  Skupia ono studentów 
kierunków fi lologicznych pragnących 
dzielić się swoją pasją i odkryciami 
związanymi z takimi dyscyplinami, 
jak: językoznawstwo, literaturoznaw-
stwo germańskie, psycholingwistyka, 
kulturoznawstwo czy medioznaw-
stwo niemieckiego obszaru języko-
wego, a przede wszystkim translato-
ryka (w szczególności – tłumaczenia 
ustne konsekutywne i symultaniczne 
na poziomie praktyk stosowanych 
w strukturach UE). Pod przewod-
nictwem opiekuna członkowie mają 
szansę na pogłębienie wiedzy w za-
kresie ich zainteresowania. Koło za-
prasza gości z innych uczelni w kraju 
i poza nim, wspierając współpracę 
między uniwersytetami.

Struktura koła jest następująca: 
założyciel i opiekun – dr Jacek Ko-
walski (Katedra Neofi lologii Wydział 
Filologiczno – Pedagogiczny). Zarząd 
Koła Germanistów 2021/2022: prze-
wodnicząca – Klaudia Wólczyńska, 
zastępca przewodniczącego – Ma-
ciej Małecki sekretarz – Oliwia Bed-
narska. 

Koło Germanistów liczy obecnie 
18 członków. Z racji wygaszanego 
(słaba rekrutacja) kierunku Filologia 
germańska, po 10 latach planowa-
ne jest  jego przekształcenie w Koło 
Naukowe Lingwistów (kierunek lin-
gwistyka stosowana), który zastąpi 
germanistykę.  

Najważniejsze wydarzenia z ży-
cia Koła: 

Wyjazd do Laboratorium Tłu-
maczeń Konsekutywnych / Sy-
multanicznych dla Neofi lologów 
(15.01.2014 r.). 

Celem wyjazdu było zapoznanie 
studentów anglistyki i germanistyki 
ze specyfi ką zawodu tłumacza sy-
multanicznego (kabinowego/konfe-
rencyjnego), dydaktyką jakości na-

uczania tłumaczenia symultaniczne-
go oraz infrastrukturą umożliwiającą 
prowadzenie takich zajęć (kabiny 
tłumaczeniowe). Studenci wysłu-
chali słowa wstępnego kierownika 
laboratorium – mgr. Konrada Szul-
gi (Zakład Lingwistyki Stosowanej 
UMCS Lublin). Następnie praktyczne 
ćwiczenia testowe w kabinach dla 
naszych studentów przeprowadzi-
li pracownicy Katedry Neofi lologii 
mgr Iwona Zamkowska, z ramienia 
Zakładu Germanistyki UTH Radom 
– inicjator wyjazdu i dydaktyk m.in. 
w zakresie tłumaczenia symultanicz-

nego, dr Jacek Kowalski. Wyjazd do 
laboratorium stał się podstawą do 
opracowania oraz stworzenia w naj-
bliższych latach unikatowego pro-
gramu studiów tłumaczenia symul-
tanicznego w ramach oferowanych 
kierunków kształcenia UTH Radom.  

Warsztaty tłumaczeń literac-
kich z Ryszardem Wojnakowskim 
– tłumaczem literatury niemiecko-
języcznej (26.03.2014).  

Ryszard Wojnakowski to wybit-
ny tłumacz literatury niemieckiej, 
m.in. noblisty Heinricha Bölla, a 
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ponadto Alfreda Anderscha, Mar-
ti na Walsera, Edgara Hilsenratha, 
Klausa Manna, Bernharda Schlinka. 
Laureat licznych nagród Fundacji 
Roberta Boscha, Stowarzyszenia 
Tłumaczy Polskich, miesięcznika „Li-
teratura na świecie”, Karla Dedeciu-
sa. W roku 2013 ukazała się wydana 
przez R. Wojnakowskiego antologia 
niemieckojęzycznej poezji szwajcar-
skiej „Poszerzenie źrenic”.  W trakcie 
warsztatów studenci germanistyki 
UTH Radom tłumaczyli z języka nie-
mieckiego na język polski fragmen-
ty opowiadania Alfreda Anderscha 
„Die Inseln unter dem Winde”.

Spotkanie z pisarzem szwajcar-
skim Klausem Merzem w Domu Lite-
ratury w Warszawie (3.03.2016r.). 

Wybrani członkowie SKN Ger-
manistów wraz z opiekunem   dr. 
J. Kowalskim uczestniczyli w spo-

tkaniu literackim ze współczesnym 
wybitnym pisarzem szwajcarskim 
Klausem Merzem oraz tłumaczem 
literackim jego tekstów, Ryszardem 
Wojnakowskim, wybitnym polskim 
tłumaczem literatury niemieckoję-
zycznej (gościem WF-P sprzed 2 lat). 
Studenci mieli możliwość zapozna-
nia się w praktyce (w pełnym tego 
słowa znaczeniu) z pracą tłumacza 
literackiego oraz pracą tłumacza 
konsekutywnego obecnego na spo-
tkaniu, który tłumaczył liczne zapy-
tania zebranych gości oraz odpowie-
dzi pisarza Klausa Merza. Spotkanie, 
które odbyło się w Domu Literatury  
w Warszawie, zostało poprowadzo-
ne dwujęzycznie, w j. polskim oraz 
w j. niemieckim. 

Klaus Mer (ur. 1945) to człowiek 
instytucja w literaturze szwajcarskiej. 
Chociaż w Polsce jest prawie niezna-
ny.  Merz nie napisał ani jednej po-

wieści – jest mistrzem lakoniczności 
i stylistycznej precyzji, a jego opus 
magnum, „Jakub śpi” (Atut 2015), li-
czy zaledwie kilkadziesiąt stron. Nie-
wielu autorów ma szansę się wybić 
na współczesnym rynku księgarskim, 
jeśli trzymają się uparcie krótkiej for-
my. Niemniej Klaus Merz doczekał 
się „za życia” 7-tomowego wydania 
dzieł wszystkich. Ponadto jednym 
ze źródeł jego inspiracji jest szero-
ko pojęta ikonografi a, tj. implikacje 
fotografi czne, za pomocą których pi-
sarz we właściwy sobie tylko sposób 
wyraża określone treści i emocje, 
a w wielu z nich można doszukać 
się wątków autobiografi cznych, jak 
np. w mikropowieści „Jakob schläft ” 
(pl. Jakub śpi).

Jacek Kowalski

Studenckie Koło Naukowe „Tra-
perzy” powstało 26. listopada 2013 
roku i działa na Wydziale Transpor-
tu, Elektrotechniki i Informatyki. 
Obecnie liczy 17 członków (stan na 
30 czerwca 2022 roku) – studentów 
kierunku Turystyka i Rekreacja. 

Opiekunem SKN „Traperzy” jest 
dr Mirosław Barcicki.

Od początków istnienia Koła 
realizowany jest cykl wykładów pt.: 
Podróże marzeń, podczas których 
członkowie Koła poszerzyli swoją 
wiedzę m.in. na temat środowi-
ska przyrodniczego oraz atrakcji 
turystycznych: Tajlandii, Meksyku, 
Paryża, Barcelony, Pamukkale, Ka-
padocji,Stambułu, Bajkału, Izraela, 
Mongolii, Wenecji, Rzymu, Włoch, 
Meksyku, Petry, Teneryfy, Islandii, 
Ziemii Świętej, Grecji, Islandii oraz 

STUDENCKIE KOŁO NAUKOWE 
„TRAPERZY”
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walorów geoturystycznch Ponidzia a także 
turystyki morskiej i kuchni świata. 

We współpracy z Gminą Jedlnia-Letni-
sko powstało 5 prac licencjackich, a wyniki 
badań były prezentowane na konferencji 
naukowej zatytułowanej „Zintegrowany 
Produkt Turystyczny Gminy Jedlnia-Letnisko” 
zorganizowanej przez Urząd Gminy w 2017 
roku. Koncepcja szlaku historyczno-przyrod-
niczo-kulturowego jako elementu Zintegro-
wanego Produktu Turystycznego Gminy Je-
dlnia-Letnisko oraz Atrakcje geoturystyczne 
Ponidzia były również zaprezentowane przez 
dr Mirosława Barcickiego – opiekuna Koła 
– na III Konferencji naukowej pt. „Turystyka 
i rekreacja w rozwoju regionalnymi lokal-
nym”, Toruń, 28 września 2017 roku. 

Odbyły się ponadto rajdy rowerowe 
po okolicach Nowego Miasta nad Pilicą, 
na terenie Gminy Jedlnia-Letnisko i Krako-
wa. Również członkowie Koła uczestniczyli 
w wyjazdach studyjnych w Tatry, w Góry 
Świętokrzyskie, do Krakowa, Warszawy, Lu-
blina i Gdańska oraz w licznych wycieczkach 
po Radomiu i okolicy.

W czasie przedświątecznym członko-
wie Koła spotykają się na Wielkanocnym 
jajeczku i Bożonarodzeniowym opłatku. 
W dniu 5. kwietnia 2022 r. honorowym go-
ściem był ks. bp Marek Solarczyk – ordyna-
riusz diecezji radomskiej.

Aktualnie w roku akademickim 
2021/2022 obowiązki przewodniczącej 
Koła pełni Aleksandra Zwęglińska, sekreta-
rzem jest Aleksandra Cicha – studentki III 
roku TiR, a skarbnikiem jest Michał Naroż-
nik – student I roku TiR.

Mirosław Barcicki

POST MORTEM

JÓZEF BOGDAN MAJEWSKI
(1955-2022)

Józef Bogdan Majewski ur. 19 marca 1955 r., a zmarł 3 września 2022 r. Swoje 
życie rodzinne i zawodowe związał z Radomiem i Jedlińskiem, w którym spoczął na 
parafi alnym cmentarzu. Jego ostatnim miejscem pracy, z którego odszedł w 2020 
roku na emeryturę, był Uniwersytet Technologiczno-Humanistyczny im. Kazimierza 
Pułaskiego w Radomiu. W uczelni pracował  w latach 1990 – 2020 w Dziale Inwestycji 
i Remontów na stanowisku inspektora budowlanego i nadzorował wiele prioryte-
towych inwestycji takich, jak: Wydział Ekonomiczny przy ul. Chrobrego, Wydział 
Mechaniczny przy ul. Stasieckiego, Aula Główna, Nowa Hala Sportowa czy Biblio-
teka Główna. 

Doświadczenie zawodowe zdobywał też w innych fi rmach: „Cementobud” 
Kielce, Radomskie Przedsiębiorstwo Budowlane „Polmetal” Radom, Rzetelnie 
i sumiennie wykonywał swoje obowiązki służbowe, mimo iż w ostatnich latach życia 
pogarszał się Jego stan zdrowia, a choroba postępowała.
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